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VLADA OBRAZLOŽILA SINDIKATOM SVOJO GOSPODARSKO POLITIKO

Sindikati odklanjajo davčno politiko 
ki pritiska samo na delavske dohodke

Popolno nezadovoljstvo zaradi napovedane kreditne politike, delno razumevanje pa 
za ukrepe, ki jih vlada namerava sprejeti za razvoj Juga in kmetijstva - Dokončno 
oceno pogovorov z vlado bo napravil izvršni odbor federacije - Stavke se nadaljujejo

RIM, 5. — Sestanek med vlado in sindikalno federacijo CGIL, 
CISL in UIL se je zaključil danes zjutraj malo pred tretjo uro. Na 
njem je obširno poročal o gospodarski politiki vlade predsednik 
Rumor, nakar so dali sindikalistom razna pojasnila navzoči gospo
darski ministri in minister za delo. Razprava se je zavlekla pozno v 
noč zaradi perečih vprašanj, ki so bila na dnevnem redu, saj so 
morali biti sindikati točno seznanjeni, kaj namerava vlada storiti, 
da bi preprečila gospodarsko recesijo in večjo brezposelnost.

Po sestanku so bili nekateri mi
nistri precej zadovoljni in so iz
javili, da je bilo srečanje pozitiv
no, da je služilo vladi, da oceni 
stvarno stališče sindikatov v zvezi 
z ukrepi, ki jih namerava sprejeti, 
finančni minister Tanassi pa je celo 
dejal, da je prepričan, da so sin
dikati razumeli napore vlade, da 
se premostijo sedanje hude težave. 
Sindikalisti pa niso hoteli dati no
bene izjave, saj so že poprej na
povedali, da se bo takoj po se
stanku z vlado sestalo tajništvo fe
deracije in ocenilo položaj.

Tajništvo se je sestalo že danes

dopoldne. Seja je trajala skoraj de
set ur. Sindikalni voditelji so v vseh 
podrobnostih proučili vladne ukrepe 
in predloge. V tej zvezi so po dolgi 
seji sestavili enotno sporočilo, v 
katerem je prvi in nedokončni od
govor vladi. Zato so sklenili, da se 
bo 13. t.m sestal izvršni odbor fe
deracije, ki naj bi bolj podrobno 
proučil vladno stališče in sklepal o 
nadaljnjih pobudah.

Sporočilo pravi, da vladni predlo
gi jasno dokazujejo bistveno razli
ko s stališči sindikalnega gibanja. 
Tri sindikalne organizacije ugotav
ljajo, da iz teh predlogov ni nobe-
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AMERIŠKI ZUNANJI MINISTER V RIMU

Kissinger poročal 
o moskovskem vrhu

Razgovori z Leonejem, Rumor jem in 
Morom - Danes avdienca pri papežu

RIM, 5. — V okviru obiskov v 
zahodnoevropskih državah, kamor 
prihaja poročat o rezultatih mo
skovskih pogovorov med Nixonom 
in Brežnjevom, je ameriški držav
ni sekretar Henry Kissinger pri
spel danes v Rim na razgovore z 
italijanskimi voditelji. Kissinger je 
bil najprej gost predsednika Leo- 
neja na Kvirinalu, kjer so mu pri
redili slovesno kosilo, ki so se ga 
udeležili tudi predsednik vlade Ru
mor, zunanji minister Moro in šte
vilni drugi ministri.

Kissinger in Leone sta v daljšem 
razgovoru, med katerim je prišla 
do izraza velika podobnost stališč, 
izmenjala misli tako o vprašanjih 
mednarodnega značaja, kot tudi o 
razvoju italijansko - ameriškega so
delovanja. Kissinger je potrdil, da 
ZDA ocenjujejo Italijo kot bistveni 
faktor stabilnosti v Evropi in na 
Sredozemlju in da bodo še naprej 
dajale Italiji vso možno podporo. 
Govor je bil tudi o atlantskem za
vezništvu in o evropski enotnosti, 
kot tudi o odnosih med Vzhodom 
in Zahodom; v tej zvezi je Kissin
ger podrobno poročal o Nixonovem 
obisku v Moskvi, katerega rezulta
ti so bili obojestransko ocenjeni kot 
pomembni in pozitivni. Leone in 
Kissinger sta si ob koncu kosila 
izmenjala zdravici. Italijanski pred
sednik je poudaril neutrudno delo 
ameriškega zunanjega ministra y 
korist svetovnega miru ter označil 
atlantsko zavezništvo kot «pre- 
okret miru in spodbujanja evrop
skega in svetovnega ravnovesja». 
Leone je tudi podčrtal skupnost 
idealov in enako demokratično in 
svobodno koncepcijo obeh držav ter 
izrekel priznanje za vse, kar so 
ZDA storile in kar bodo gotovo še 
storile, da bi pomagale Italiji, da 
bi premostila sedanji težavni tre
nutek.

Kissinger je v odgovoru na Leo- 
nejevo zdravico zagotovil, da bodo 
ZDA pomagale Italiji in da bodo 
storile vse, kar je v njihovi moči, 
«da bi ji zagotovile stabilnost in 
napredek». Ameriški zunanji mini
ster je tudi poudaril potrebo po 
«enotnosti Zahoda» ter nato izrazil 
zadovoljstvo zaradi ugodnega raz
voja ameriško - italijanskih odno
sov.

Popoldne je imel Kissinger daljši 
razgovor z zunanjim ministrom Mo
rom, pozneje pa še z ministrskim 
predsednikom Humorjem. V teh 
razgovorih je bila posvečena poseb
na pozornost stanju pogajanj, ki so 
V teku med Vzhodom in Zahodom: 
v tej zvezi so bile tudi proučene 
niožnosti, da bi uspešno zaključili 
ženevsko konferenco o varnosti in 
sodelovanju v Evropi. Govor je bil 
tudi o položaju na Bližnjem vzho
du in o možnosti, da bi na tem 
področju vzpostavili trajen mir.

Jutri zjutraj bo Kissinger odšel 
v Vatikan, kjer ga bo v zasebni 
avdienc' sprejel papež Pavel VI.

Ameriški državni sekretar je pri
šel v Rim iz Pariza, kjer je imel 
še danes zjutraj daljši razgovor s 
francoskim predsednikom Giscard 
D'Estaingorn, katerega je seznanil 
z rezultati moskovskega vrha Ni- 
xon - Brežnjev. Poleg tega pa je 
razgovor med Kissingerjem in G. 
D'Estaingom potrdil — po mnenju 
opazovalcev — dokončno izboljša 
nje ameriško - francoskih odnosov.

Dodeljen državni 
prispevek skupinam 
poslanske zbornice

RIM, 5. — V poslanski zbornici 
so danes razdelili posameznim skupi
nam osnutek notranjega pravilnika za 
razdelitev državnega prispevka o fi
nanciranju političnih strank. Sklad 30 
milijard lir namenjenih parlamentar, 
nim skupinam v poslanski zbornici 
je bil takole razdeljen: KD (265 pos
lancev) 10.506.575.435; KPI (175 pos
lancev) 7.292.239.720; PSI (61 pos
lancev) 3.220.861.150; MSI - DN' (56 
poslancev) 3.042.289.720; PSDI (29 
poslancev) _2.078.004.005; PLI (20 pos
lancev) 1.756.575.445; PRI (15 poslan
cev) 1.578.004.005; mešana skupina 
(9 poslancev) 396.428.570 (od tega bo 
Volkspartei dobila 96.728.970, Union 
Valdotaine pa 32.242.990 lir). p0 pra
vilniku, naj bi poslanskim skupinam 
nakazali prispevek vsako leto v me
secu oktobru.

RAWALPINDI, 5. — Danes so 
uradno sporočili, da je bil obisk, 
ki bi ga moral pakistanski mini
strski predsednik Buto opraviti pri
hodnji teden v Sovjetski zvezi, od
ložen na drugo polovico oktobra.

nih znakov, ki bi kazali, da name
rava vlada spremeniti politiko, ki 
naj bi pripeljala do stvarnih spre
memb razvoja gospodarskega ustro
ja. Prav tako vladni predlogi ne 
odstranjujejo nevarnosti gospodar
ske recesije, ki grozi državi.

Z večjim razumevanjem so CGIL, 
CISL in UIL proučile nekatera vlad
na stališča v zvezi s kmetijstvom 
in naložbami na Jugu, o katerih, 
pravijo sindikalne organizacije, je 
vredno še naprej razpravljati ter 
iskati možnost za uveljavitev zahtev 
sindikatov, da se začnejo izvajati 
socialne reforme, ki naj prispevajo 
k obnovitvi državnega gospodarstva

Glede Juga, pravi sporočilo, CG 
IL, CISL in UIL jemljejo na zna 
nje, da je vlada vzela v poštev 
načrte o naložbah, ki so si jih 
priborili sindikati na pogajanjih z 
velikimi industrijskimi družbami in 
da bo lahko blagajna za Jug do
bila takoj na razpolago sredstva, 
ki bodo omogočila zaposlitev 120.000 
delavcev. Prav tako sindikati po
zorno preučujejo vladne predloge o 
kmetijstvu, predvsem določitev 1500 
milijard za namakalne naprave in 
desetletni načrt za industrijsko po
gozdovanje. Sporočilo pravi, da jc 
vlada sprejela tudi predlog sindi 
kalnih organizacij, da se prepustijo 
deželnim upravam ustanove za ra
zvoj kmetijstva skupno z denarjem, 
ki jim bo namenjen. Tem pozitiv
nim ocenam pa sledi razočaranje 
sindikatov, ker vlada ni hotela od 
govoriti na zahtevo po odpravi spo- 
lovinarstva in kolonstva, po spre
membah in jamstvih za krepitev 
kmetijskih posojil, po združitvi na
črtov za razvoj živinoreje.

Glede javnih prevozov, pravi spo
ročilo, je bilo dogovorjeno, da bo 
treba v prihodnjih osemnajstih me
secih dati na razpolago 15 deželnim 
upravam 10.000 novih avtobusov, v 
nadaljnjih treh letih pa še 15.000. 
Ta zahteva bo zaradi omejitve pro
izvodnje samo delno uresničena. 
Prav tako je vlada ponovila za
gotovilo, da bo kmalu nakazala 2000 
milijard Ur za posodobljenje želez
nic, kar so sindikati že svoj čas 
ocenili, da je premalo.

Sindikalno sporočilo pravi, da so 
tri sindikalne organizacije odločno 
zavrnile vladni predlog, da bi v 
okviru ukrepov za začetek izvaja
nja zdravstvene reforme določili, 
da mora vsak zavarovanec plačati 
za vsako nakazano mu zdravilo 200 
Ur. Prav tako so tri sindikalne 
oragnizacije odsvetovale vladi več
jo obremenitev proizvajalnih podje
tij s povišanjem plačevanja social
nih prispevkov, kar bi lahko škod
ljivo vplivalo na razvoj proizvod
nje. To vprašanje, pravijo sindika
ti, je treba določiti v okviru pred
videne zdravstvene reforme. Vlada 
pa ne daje še nobenega jamstva, 
da bo ta reforma kmalu uresniče
na. Tri sindikalne organizacije so 
danes ne seji tajništva ugotovile, 
da vlada ni hotela vzeti v poštev 
predloge o preureditvi javne upra
ve, da se odpravijo vse sedanje

pomanjkljivosti, da se okrepi njena darja, da bodo delavske družine hu-
učinkovitost in da se za vedno od
pravijo parazitizem in privilegiji.

Tajništvo sindikalne federacije 
je zelo kritično ocenilo predloge, 
ki jih je dala vlada na področju 
odmrznitve kreditov. Sindikati ugo
tavljajo, da še vedno ni bilo nič 
določeno, kdaj bodo odmrznjeni na
vadni krediti in da vlada ne daje 
nobenega jamstva, da bi preprečila 
recesijo in povečanje brezposelno
sti, zlasti v gradbeni industriji. Po
polnoma negativna je ocena sindi
katov o vladni davčni politiki.

CGIL, CISL in UIL pravijo, da 
predlagane obdavčitve ne ustrezajo 
pravični razdelitvi bremena, ki bi ga 
morali nositi vsi sloji prebivalstva. 
Obenem bodo delavci prizadeti zara
di povišanja tarif javnih storitev in 
javnih prevozov, vlada pa se ni ob
vezala, da bo začela boj proti davč
nim utajam. Sporočilo še posebno pou-

do prizadete zaradi podražitve elek
tričnega toka. Trije sindikati popol
noma odklanjajo vladno davčno in 
kreditno pohtiko. Prav tako obsoja
jo, da vlada ni hotela niti govoriti 
o vprašanju pokojnin.

Zaradi vsega tega sindikalna fe
deracija nadaljuje s svojim progra
mom razčlenjenih stavk po deželah, 
v podporo sindikalnim zahtevam na 
področju gospodarske in socialne po
litike. Danes so stavkali štiri ure v 
genovski pokrajini, štiriume stavke 
se bodo nadaljevale po drugih deže
lah. 10. t.m. pa bo štiriuma splošna 
stavka tudi v Furlaniji - Julijski 
krajini.

Na sestanku tajništva sindikalne 
federacije torej niso sprejeli dokonč
nega stališča do vladnih predlogov, 
kar so prepustili izvršnemu odboru, 
ki bo moral določiti tudi pobude za 
uveljavitev sindikalnih zahtev.

V OHRIDU ZAKLJUČENA RAZPRAVA 0 TOČKAH DNEVNEGA REDA

Široka podpora zamisli o mednarodno 
pravni kodifikaciji zaščite manjšin
Delavski: «Sestanek je pokazal, da je skoraj v vsem mogoče doseči soglas
je, kljub nekaterim občemu duhu in namenu zasedanja nasprotnim glasovom»

(Od našega posebnega dopisnika)
OHRID, 5. — Z današnjo dopoldansko sejo je seminar OZN o 

razvijanju in varstvu človeških pravic narodnostnih, etničnih in 
drugih manjšin končal razpravo o obeh točkah dnevnega reda, to 
je o ukrepih za zagotovitev manjšinskih pravic na državni ravni in 
o regionalnem in svetovnem sodelovanju za napredek varstva manj
šin. Seminar bo zaključil svoje delo v ponedeljek, ko bo sprejel 
poročilo generalnemu sekretariatu OZN.

Živahna razprava v teh dveh 
tednih, ki je bila pod delovnim 
vodstvom Dimčeta Belovskega, 
predsednika komisije za mednarod
ne odnose in sodelovanje SZDL 
Jugoslavije, usmerjena h konstruk
tivni izmenjavi mnenj in izkušenj, 
je pokazala, kot je rekel Belovski, 
da je bil sestanek koristen in da 
je skoraj o vsem mogoče doseči 
soglasje. V sejni dvorani so se 
sicer nekajkrat oglasili polemični in 
celo občemu duhu in namenu za
sedanja in njegovim ciljem nasprot
ni glasovi, vendar je treba ugoto
viti, da stališča, kakršna je izrazil 
zlasti bolgarski delegat, niso bila 
deležna odobravanja. Nasprotno: 
v današnji zaključni razpravi je 
profesor Francesco Capotorti, eden 
vodilnih strokovnjakov za manjšin-

misije OZN za preprečevanje di
skriminacije in zaščite manjšin, tudi
v vlogi italijanskega delegata, pod
prl zamisel o mednarodnopravni 
kodifikaciji zaščite manjšin: «Bori
ti se je treba proti stališčem tistih, 
ki negirajo obstoj manjbl«. če bi 
bilo tako, kaj bi potem sicer lahko 
storili? Prihodrbst (s čimer je očit 
no meril na nekatere stališča izra
žena v razpravi, da se je treba 
pač dogovarjati v osvrru obstoječih 
dokumentov, pa tudi, da OZN nima 
nobene pravice posredovati v ko 
rist manjšin) lahko poruši pravi 
smisel napora. Treba je biti kon
kreten.»

Sovjetski delegat Kiričenko je o- 
pazil na zborovanju «negativne ten
dence», ki pa seminarja vendarle

ska vprašanja, predsednik podko 1 niso speljale s prave poti in se

PO POTRDITVI ZAUPNICE VI.ADI V FARLAMENIU IN PO SESTANKU S SINDIKATI

Danes ukrepi o povišanju davkov 
in o podražitvi javnih storitev

Na današnji seji bo vlada razpravljala tudi o ukrepih za pomoč Jugu, 
kmetijstvu in bolnišnicam - Velik primanjkljaj trgovinske bilance s tujino

RIM, 5. — Tukaj so sporočili, da se bo vlada sestala jutri ob 11. 
uri dopoldne. Pred jutrišnjim sestankom je imel danes predsednik 
Rumor sestanek z gospodarskimi ministri in ministrom za delo, na 
katerem so določili vse podrobnostj ukrepov, ki jih bo vlada Jutri 
sprejela na fiskalnem in drugih gospodarskih področjih, v okviru 
načrta za ozdravitev gospodarstva.

O teh ukrepih in o gospodarski 
politiki, ki jo namerava voditi vla
da, da odpravi v najkrajšem času 
visok primanjkljaj plačilne bilance 
in da vzpostavi ravnovesje na no
tranjem trgu med potrošnjo in pro
izvodnjo, je bil govor že v par
lamentu. Najbolj podrobno pa so o 
teh vprašanjih razpravljali na vče
rajšnjem srečanju med vlado in 
sindikalno federacijo CGIL, CISL 
in UIL.

Vlada bo danes odobrila in ob
javila predvsem sledeče ukrepe: 
povišanje cene bencina za 40 lir 
liter, in sicer od sedanjih 260 na 
300 lir liter; povišanje obdavčitve 
IVA na blago, ki ga mora Italija 
predvsem uvažati, s povišanjem od 
6 na 18 odstotkov obdavčitve gove
jega mesa; določitev enkratnega 
plačila na avtomobile od 6.000 do 
200.000 lir za vozilo; povišanje IVA 
na motorne čolne na 30 odstotkov 
povišanje IVA na gradbeni mate
rial od sedanjih 3 na 6 odstotkov. 
Poleg tega bo vlada danes odloča
la tudi o povišanju cene električ
nega toka. V tej zvezi bodo opro-
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PREDSEDNIŠKO FUNKCIJO JE ZA SEDAJ PREVZELA PERONOVA VDOVA

V Argentini se je že začel 
boj za Peronovo nasledstvo

Med resnejšimi kandidati je tudi vodja radikalne stranke Ralbin

BUENOS AIRES, 5. — Življenje 
se počasi vrača k normalnosti v 
Argentini po skoraj štiridnevni pa
ralizi, ki je sledila Peronovi smrti. 
Ob žalostni vesti se je vsa država 
ustavila, vsakršno delovanje je oilo 
prekinjeno ter se šele sedaj posto
poma obnavlja. Istočasno pa stopajo 
v ospredje politični problemi Argen
tine in med njimi problem, ki je 
sedaj najvažnejši: problem nasled 
st va.

Udeležba stotisočglave množice na 
Peronovem pogrebu, mimohod kilo
metrskih kolon pred njegovo krsto, 
potrjujeta, da je Peron tudi po 
smrti vsaj za nekaj časa tisti pre
potrebni cement, ki bo obdržal e- 
notnost Argentincev in preprečil, da 
bi državo preplavil kaos. Toda vpra
šanje je, koliko časa bo to mogoče. 
Peronova vdova Isabelita, ki je pre
vzela predsedniško funkcijo, uživa 
vso podporo večine Argentincev, to
da treba je še ugotoviti, ali bo 
mlada in neizkušena ženska mo
gla reševati kočljive probleme drža
ve. Formalno bi Maria Estela de 
Peron lahko obdržala predsedniško 
funkcijo do spomladi 1977 in ni iz
ključeno. da bo to tudi storila, ven
dar je jasno, da to nikakor ne bo 
pomenilo rešitve vprašanja nasledstva.

Isabelita Peron

In dejansko se je boj za nasled
stvo že začel. Pravzaprav ga je 
začel minister za družbene zadeve 
José Lopez Rega, ki se je sam po
nudil za Peronovega naslednika. Re
ga je bil osebni prijatelj pokojnega 
Perona in njegove žene, vendar pa

ni priljubljen pri ljudeh. Rega pred 
stavlja desno krilo peronističnega 
gibanja ter je bil vrhovni poveljnik 
policije; v izvajanju te funkcije se 
je proslavil kot odločen zagovornik 
najbolj trde represije proti nasprot
nikom.

Mogoče nekoliko več možnosti za 
prevzem Peronove dediščine ima 
človek, ki se je nekaj desetletij od
ločno boril proti Peronu, kateremu 
se je samo v zadnjem času znatno 
približal, pa čeprav bolj na osebni 
ravni, kot na politični. To je Ri- 
cardo Balbin, skoraj sedemdeset
letni voditelj radikalne stranke in 
nasprotnik Perona na zadnjih dveh 
predsedniških volitvah. Balbin bi u- 

! tegnil ustvariti široko fronto, ki bi 
1' ' peronistov združevala še dru- 
g. tradicionalne argentinske stran
ke, poleg tega pa mu pripisujejo 
tudi zadostno sposobnost, da bi po
skusil reševati težavne probleme 
države. Za sedaj se govori, da bi 
utegnil Balbin prevzeti vodstvo vla
de, toda šele prihodnje leto, ko bi 
morala biti izvedena ustavna refor
ma, po kateri naj bi ločili funkci
jo predsednika republike (to bi ob
držala Peronova vdova) in pred
sednika vlade.

stili povišanja 58 kW na mesec. 
Zraven tega bodo odločali o povi
šanju cene vode, plina in javnih 
prevozov.

Vlada je opustila namero, da bi 
povišala tudi davčno obremenitev 
plač, ki presegajo 4 milijone lir 
letno. Sprejela pa bo ukrep, da se 
ne obdavči letni dohodek od plače 
in mezde do 1.200.000 lir. Vlada 
bo danes določila tudi ukrep o pla
čevanju enkratne vsote za zgradbe.

Po odobritvi ukrepov, ki naj bi 
zagotovili državnemu zakladu do 
julija leta 1975 najmanj 3000 mili
jard lir in ki bodo prizadeli pred 
vsem dohodke od dela, bo morala 
vlada nakazati smernice svoje bo
doče investicijske politike, da vsaj 
delno zadovolji sindikalne organiza
cije. Gre predvsem za naložbo na 
Jugu, v kmetijstvu in za ukrepe, 
da se odpravijo denarne težave 
bolnišnic. V tej zvezi vlada pred
videva, da bo lahko v najkrajšem 
času dala na razpolago za Jug 
2225 milijard lir, pozneje pa še 1001) 
milijard. Za kmetijstvo naj bi v 
petih letih nakazali 1500 milijard 
lir in jih uporabili predvsem za 
namakalne naprave. Zdravstvu pa 
naj bi čimprej nakazali 2100 mili
jard lir za sanacijo bolnišniških pri
manjkljajev.

Medministrski odbor za gospodar
sko načrtovanje (CIPE), ki se je 
danes sestal pod predsedstvom pro
računskega ministra Giolittija, je 
odobril povišanje cene električnega 
toka. O tem bo po jutrišnji vladni 
seji neposredno sklepal medministr
ski odbor za cene na osnovi spre
jetih navodil. Na današnji seji CIPE 
so priporočili, da bo treba podra 
žitev električnega toka za malo in 
srednjo industrijo, obrtništvo in 
kmetijstvo omejiti, hkrati pa, da bo 
treba vzeti v poštev tudi potrebe 
velikih industrij, ki porabijo mnogo 
toka.

Medtem ko se vlada pripravlja na 
sprejem ukrepov o davčni zaostrit
vi, kar bo gotovo vplivalo na povi
šanje življenjskih stroškov, so bili 
objavljeni uradni podatki o veliki 
podražitvi blaga široke potrošnje v 
zadnjem letu.

Od maja lani do maja letos se 
je obutev podražila za 22 odst., oble
ke za 18 odstotkov, bencin za 61 
odst., plinsko olje za kurjavo za 
144 odst., kerosin za 116,9 odst. Med 
živili se je olje v enem letu podra
žilo za 47,4 odst., kruh in teste
nine za 28,3 odst., zelenjava in 
sadje za 18 odst., jajca pa za 28 
odst. Draginja je vedno večja. Tudi 
v maju so se cene potrošnega bla
ga povišale za 1,4 odst., v primer
javi z aprilom, ali za 16,2 odst., 
v primerjavi z lanskim majem. Po
leg tega so cene na debelo od lan
skega do letošnjega aprila narasle 
za 45 odst.

Vse to je seveda odvisno tako od 
razpoložljivosti blaga na notranjem 
trgu kot od cen blaga v tujini, ki 
ga Italija uvaža. Zato tudi stalno na

rašča primanjkljaj trgovinske bilan
ce. V aprilu ja dosegel 814 milijard 
900 milijonov hr. V maju se je pri
manjkljaj trgovinske bilance sicer ne
koliko znižal, a je vendar dosegel 
679 milijard lir. Skupni primanjkljaj 
v letošnjih prvih petih mesecih, od 
januarja do maja, je dosege: že 3 
tisoč 349 milijard lir, se pravi več 
kut v celem 'anskem letu (3.204 mi
lijard). To pomeni, da če bo šloi 
tako naprej, bo primanjklaj trgovin
ske bilance dosegel rekordno število, J 
in sicer 10.090 milijard lir, kot so 
napovedali že ob začetku leta šte
vilni gospodarski in finančni stro
kovnjaki. Pri tem je treba omeniti.! 
da tako visok primanjkljaj v zunanji 
trgovini nastaja kljub stalnemu na
raščanju izvoza, ki pa še zdaleč ne 
more uravnovesiti velikega uvoza.

Predlog za preiskavo 
parlamentarne komisije 
proti begu kapitala

RIM, 5. — Skupina demokri st Jan
ških poslancev je sestavila zakon
ski predlog za ustanovitev posebne 
parlamentarne preiskovalne komisi
je, ki naj bi se ukvarjala z begom 
italijanskih kapitalov v tujino. Ko
misijo naj bi sestavljalo deset po
slancev in deset senatorjev in naj 
bi imela pooblastila pravosodne o- 
blasti. Proučila naj bi predvsem 
pojav bega kapitalov po letu 1963. 
V štirih mesecih bi morala komi-

zahvalil predsedujočemu za nepri
stransko in spretno vodenje zase
danja. Tudi bolgarski zastopnik 
Julij Bahnev se je strinjal s Ki- 
ričenkovo oceno in dodal, da je 
Bolgarija zmeraj zagovarjala med
narodne sporazume, ki jih ja treba 
seveda izpolnjevati, in izpolnjevati 
mednarodni mehanizem. Ponovil pa 
je svojo osnovno misel, da bo zelo 
težko priti do šplošne definicije poj
ma manjšine.

To je po splošnem mnenju stro
kovnjakov sicer res težavna naloga 
spričo raznolikosti zgodovinskih in 
družbenogospodarskih okoliščin, pod 
katerimi so nastajale manjšine, 
vendar je ena od poglavitnih nalog, 
brez katere mednarodna kodifika
cija ni mogoča.

K takim in podobnim stališčem, 
med drugim tudi kot komentar ju
goslovanske delegacije k spornim 
stališčem, ki so jih izražali med 
zasedanjem predstavniki Italije, Av
strije in Bolgarije, o katerih smo 
poročali, se je v današnji razpravi 
oglasil Marinko Grujič, član CK 
ZK Hrvatske. Pozdravil je vče
rajšnjo izjavo madžarskega delegata 
prof. Ivana Berenda, ki je izrazil 
željo, v duhu nedavne izjave pred
sednika Tita in predsednika Janosa 
Kadarja, da bi s skupnimi napori o- 
mogočili napredek madžarske manj
šine pri nas in delov jugoslovanskih 
narodov na Madžarskem. Potem pa 
je izrazil upanje, da bo Avstrija 
izpolnila vse prevzete obveznosti 
do slovenske in hrvatske manjšine.

Ob včerajšnjem prazniku in da
nes za zaključek razprave, je bila 
Jugoslavija kot gostiteljica semi
narja deležna obilice priznanj skup
nosti. ki je izšla iz boja zoper 
zatiranje narodov in tudi zoper ge
nocid. pa tudi za organizacijo se
minarja.

JAKA ŠTULAR

«Stalni delovni stiki» 
med Poljsko in Vatikanom

VATIKAN, 5. — Tiskovni urad 
Vatikana je sporočil, da bosta sve
ta stolica in Poljska vzpostavili 
«stalne delovne stike», katerih na
men je omogočati «koristno izme
njavo mnenj, proces normalizacije 
odnosov med državo in Cerkvijo 
ter sodelovanje v korist pomiritve 
in miroljubnega sodelovanja na 
svetu». Sporazum o «stalnih delov
nih stikih» je bil dosežen med dvo
dnevnimi razgovori v Vatikanu med
msgr. Casarolijem in poljskim na- 

sija poročati parlamentu o svojih i mestnikom zunanjega ministra Czy- 
izsledkih. I rekom. ■

Predsednik pripravljalnega odbora mednarodne konference Zanetti jc včeraj na tiskovni konferenci poročal o 
zaključnih pripravah in odgovarjal na razna vprašanja časnikarjev. Poročilo na tržaški strani

Ameriški zunanji minister Kis
singer je prispel včeraj v Rim, 
da bi italijanskim voditeljem po
ročal o rezultatih Nixonovega 
obiska v Sovjetski zvezi. V ta 
namen se je Kissinger sestal s 
predsednikom republike Leone
jem, z ministrskim predsednikom 
Rumorjem in z zunanjim mini
strom Morom. Danes ga bo v Va
tikanu sprejel papež Pavel VI.

Na včerajšnji tiskovni konfe
renci, ki jo je vodil predsednik 
tržaške pokrajine Zanetti v svoj- 
stvu predsednika pripravljalnega 
odbora mednarodne konference o 
manjšinah, so bila obravnavana 
predvsem tri vprašanja. Pouda
rjeno je bilo, da bodo na konfe
renci imele manjšine prvo bese
do ,ker morajo biti protagonist 
razprave, da l/Snferenca nima po
vezave z vladnimi krogi in je 
povsem avtonomna in končno, da 
bo od zaključkov konference od
visno, če se bo razvila v stalno

I
1
DANES

telo.
Sestanek med vlado in sindi

kati se je zaključil v včerajšnjih 
zgodnjih jutranjih urah. Predsed
nik vlade in ministri so obrazlo
žili predstavnikom CGIL, CISL in 
UIL gospodarsko politiko vlade 
in ukrepe, ki jih bodo sprejeli 
na davčnem in kreditnem področ
ju, v okviru pobud za omilitev 
gospodarske krize. Včeraj pa je 
skoraj deset ur zasedalo tajni
štvo sindikalne federacije. Po
drobno so proučili vladne pred
loge in sestavili skupno sporoči
lo. Tajništvo je tudi sklenilo, da 
bo dokončno oceno o vladnih 
predlogih dal izvršni odbor fe
deracije, ki se bo sestal 13. ju
lija in bo moral sklepati tudi o

nadaljnjih pobudah za uveljavitev 
zahtev sindikalnih organizacij. V 
sporočilu tajništva pa je rečeno, 
da sindikalne organizacije odkla
njajo vladno kreditno politiko, ki 
ne daje nobenega jamstva, da se 
prepreči recesija, obenem pa z 
razumevanjem sprejemajo na 
znanje vladne predloge o nalož
bah za Jug in za okrepitev kme
tijstva. Prav tako sindikat' ne 
verjamejo, da bodo ukrepi, ki 
jih namerava vlada sprejeti, o- 
mogočili zdravstveno reformo.

Vlada se bo danes sestala in 
sprejela davčne ukrepe, ki jih 
je predsednik Rumor že napove
dal v parlamentu in včeraj o- 
brazložil sindikalnim organizaci
jam. Medtem pa se trgovinski pri
manjkljaj nevarno ve'a. V letoš
njih prvih petih mesecih je že 
presegel celotni lanskoletni pri
manjkljaj, kar pomeni, da bo 
imela trgovina s tujino letos, če 
bo šlo tako naprej, 10.000 mi
lijard lir primanjkljaja.
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TISKOVNA KONFERENCA PREDSEDNIKA ZANETTUA

Na tržaški konferenci bodo imele 
narodnostne manjšine prvo besedo

Tržaška konferenca je povsem avtonomna in nima «Vladnega» 
značaja ■ Možnost pozitivnih zaključkov za prihodnost

Na tiskovni konferenci predsedni
ka tržaške pokrajine Zanettija, ki 
je istočasno tudi predsednik pri
pravljalnega odbora mednarodne 
konference o manjšinah, so obrav
navali predvsem tri osnovna vpra
šanja, ki so značilna za tržaško 
mednarodno zasedanje. Na vpra
šanja časnikarjev je predsednik Za
netti podčrtal, da bodo na konferen
ci sodelovale narodnostne manjšine 
in. da je prav to osnovna značil
nost konference, na kateri manjšine 
ne smejo biti pasivni objekt, tem
več aktivni činitelji obravnave. 
Zaradi tega je tudi zanimiv poda
tek, da se je dosedaj prijavilo o- 
krog 400 delegatov in med njimi 
250 iz tujine.

V tej zvezi je predsednik Zanetti 
dejal, da bodo na konferenci pri
sotni predstavniki vseh manjšin, ki 
žive v Italiji in torej slovenske, 
nemške, ladinske in francoske, po
leg skupnosti kot je na primer al
banska, V jugoslovanski delegaciji 
bodo predstavniki italijanske skup
nosti, albanske, madžarske, musli
manske itd., iz vse Evrope pa so 
se že najavile delegacije Keltov, 
Ircev, Baskov, Flamincev, Katalon
cev, Romov, Bretoncev in drugih.

Drugo nič manj važno vprašanje, 
ki je bilo v ospredju pozornosti 
včerajšnje tiskovne konference, se 
je nanašalo na odnos z vlado, ozi
roma na stališče, ki so ga vladni 
krogi zavzeli do konference. Zanet
ti je dejal, da je konferenca že 
po svojem ustroju takšna, da ne 
more imeti «vladni» značaj, tem
več se mora vršiti v popolni avto
nomiji, ki je zanjo osnoven pred
pogoj. Zaradi tega na konferenci 
ne bo predstavnika italijanske vla
de, bodo pa prisotni zastopniki po
litičnih sil, ki so zastopane v pri
pravljalnem odboru in tudi vidni 
predstavniki vsedržavnih vodstev 
strank ustavnega loka. Na izrecno 
vprašanje, če bodo prisotni pred
stavniki iz Vzhodne Evrope je Za
netti povedal, da so obvestili vsa 
veleposlaništva in da je možna pri
sotnost opazovalcev iz socialistič
nih držav.

Tretje vprašanje se je nanašalo 
na pobude, ki naj bi jih osvojila 
konferenca in glede katerih so po 
mnenju predsednika Zanettija od
prte vse možnosti, ker je treba 
videti, kakšni bodo zaključki. Se
veda pri tem nihče ne misli, da bi 
na konferenci z večinami in manj
šinami glasovali o kakršnikoli re
soluciji, vendar pa bo lahko pri
šlo do nekaterih skupnih mnenj, ki 
bodo tudi osnova za to, da bo kon
ferenca pustila «trajno sled» in da 
se bo pretvorila v nekaj stalnega. 
Ne misli se na ustanove akadem
skega značaja, saj so tržaška uni
verza in že obstoječi instituti dovolj 
usposobljeni ,da se ukvarjajo s 
temi vprašanji in bi bila koristnejša 
pobuda, da bi se povezovale razne 
manjšinske skupine.

V začetku tiskovne konference je 
Zanetti orisal triletno pripravljalno 
delo od prve resolucije, na osnovi 
katere je do konference prišlo. V 
tej zvezi je tudi podčrtal, da je 
bil sestavljen pripravljalni odbor, 
v katerem sodelujejo predstav
niki vseh strank ustavnega loka 
in iz katerega je izključena samo 
MSI - DN. Dolgo je trajal odelo, da 
so ustvarili stike s predstavniki 
raznih manjšinskih skupnosti, saj ne 
obstaja seznam nacionalnih manj
šin Evrope in bo konferenca ne
dvomno služila tudi zato, da se 
nekaj takega ustvari. Sledile so 
tiskovne konference v evropskih 
glavnih mestih Parizu, Londonu, 
Bruslju, Bonnu, na Dunaju in v 
Beogradu, pripravljalna konferenca 
znanstvenikov in sedaj zelo ob
sežno tehnično pripravljalno delo.

Samo za simultano preverja
nje na zasedanju treh komi
sij, v katerih bo razdeljeno delo 
konference, je namreč potrebnih 
kar 42 visoko kvalificiranih pre
vajalcev.

• Včeraj se je sestal tržaški ob
činski odbor, ki je sprejel več skle
pov upravnega značaja. Tako je na 
predlog podžupana Giuricina odobril 
sk.ep o gradnji 22 grobnic drugega 
razreda na občinskem pokopališču pri 
Sv. Ani, za kar bodo porabili 76 mi-

Abateja so odobrili razne sklepe v 
zvezi s poslovanjem ACEGAT, na 
predlog odbornice za šolstvo Bennije- 
ve pa so odobrili izdatek 10 milijo
nov lir za nakup šolskih knjig za 
revne dijake.

Sindikalni predstavniki 
avloprevozniške stroke 
pri odborniku Codanniju

Na sedežu deželnega odbora je 
odbornik za promet Cocianni včeraj 
sprejel deželne predstavnike treh 
sindikalnih organizacij (Tremula, 
Ussaja, Curiala in Carcassonija), da 
bi skupaj pregledali položaj v av- 
toprevozništvu. Težave, ki so se v 
zadnjem času pojavile pri avtobus
nih podjetjih, izvirajo v glavnem iz 
počasnosti, s katero se odvijajo po
gajanja v zvezi z novo delovno po
godbo. Odbornik Cocianni je pove
dal, da je deželna uprava že naka
zala finančna sredstva za razdobje 
januar-junij 1974, nameščenci avto
busnih podjetij pa bodo prejeli pred
videne vsote v prvi polovici avgu
sta. Med tem časom je deželni od
bor pripravil zakonski osnutek o 
preosnovi javnih prevozov v Furla
niji - Julijski krajini, o njem pa se 
bodo sindikalne organizacije lahko 
izrekle pred razpravo v deželnem 
svetu. Predstavniki sindikatov so iz
ročili odborniku Cocianniju protokol 
o raztegnitvi pravil, ki veljajo za 
železničarje in tramvajske usluž
bence, tudi na uslužbence avtobus
nih podjetij. Cocianni je napovedal, 
da se bo v kratkem pogovarjal o 
teh vprašanjih s predstavniki vlade 
v Rimu in s predstavniki drugih ita
lijanskih dežel v Milanu.

delovanja deželne uprave na raznih 
sejmskih prireditvah. Do konca leta 
bo dežela prisotna na 36 sejemskih 
prireditvah.

# Odbornika za šport Rettoli in za 
šolstvo Del Mas sta se včeraj sre
čala s predstavniki krajevnih organi
zacij Vsedržavnega združenja neod
visnih godb na pihala. Ti so pred
stavnika deželne vlade opozorili na 
nekatera pereča vprašanja

Prispevek občine 
za nakup učbenikov

Tržaška občina sporoča, da bo 
tudi za prihodnje šolsko leto dode
lila prispevke dijakom srednjih šol 
za nakup učnih knjig. Prošnjo, 
skupno s potrdilom o vpisu v šolo, 
lahko predložijo dijaki iz družin, 
katerih letni dohodek ne znaša več 
kot 2.100.000 lir ter 100.000 lir za 
vsakega člana in 200.000 za vsakega 
dijaka višjih srednjih šol.

Občina priporoča, da se prošnje 
predložijo čimprej.

• V ponedeljek, 8. t.m. bo ob 15.30 
na sedežu enotnega sindikata pri 
Domju sestanek vseh delavcev lesne 
stroke. Razpravljali bodo o novi de
lovni pogodbi, o politično - sindikal
nem položaju in o deželni stavki, 
ki bo v sredo, 10. t.m.

• V zvezi s stavko, ki jo je od 3. 
do 25. junija uprizorilo osebje Tr
žaške hranilnice, je prefekt Di Lo
renzo odredil, naj se bančni roki, 
ki so zapadli v omenjenem razdo
bju. podaljšajo za 15 dni od 26. ju
nija dalje. Novi roki veljajo tudi za 
bančne operacije izven Trsta.

VIDEMSKA UNIVERZA SPET OGREVA OZRAČJE

Razvoj univerze in videmske zahteve 
v ospredju razprav v občinskem svetu

Občina odplačuje svoje dolgove bolnišnicam - Zakaj bi turistom 
z onstran meje ne orisali novih smeri prometa po tržaških ulicah?

J Smrtne posledice 
prometne nesreče
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Glavno vprašanje, o katerem je 
na sinočnji seji razpravljal tržaški 
občinski svet, je bil načrt o obli
kovanju nove univerze v Vidmu, 
glede katerega ni soglasja med vi
demskimi in tržaškimi voditelji ne
katerih večinskih strank in v okvi
ru levosredinske koalicije na dežel
ni ravni. Te dni je o tem problemu 
bilo mnogo besed tudi na nočnih 
pogajanjih med strankami večine, 
njihov rezultat pa je resolucija, ki 
jo je občinski svet vzel v pretres

Stališča o vprašanju videmske u- 
niverze (kar, v bistvu, lahko tudi 
pomeni razdvojitev tržaškega vse
učilišča) so zelo različna, kar je 
prišlo do izraza v predstavitvi šti
rih resolucij: misovske. liberalne, 
komunistične in levosredinske.

Levosredinska večina si v svoji 
resoluciji pridržuje pravico do do

končnega stališča, ker pričakuje, 
da ji bo deželna vlada dala zadost
na jamstva glede porazdelitve fi
nančnih podpor. Država mora, po 
mnenju tržaških levosredinskih 
strank, upoštevati prvenstvene zah
teve tržaške univerze in njenega 
razvoja v deželnem okviru, v kate
rega spada tudi videmska vseuči- 
liška struktura. Od tega. kako bo 
deželna vlada predstavila zadevno 
vprašanje pri rimski vladi, bo od
visno torej • dokončno stališče trža
ških krajevnih oblasti, ki pa vse
kakor menijo, da se mora dežela, 
preden bo izdelala svoja stališča o 
tem vprašanju (ustanovitve nove vi
demske univerze), posvetovati z 
vsemi zainteresiranimi organizacija
mi, upravami, sindikati itd.

Komunisti so orisali svoje stali
šče, po katerem gre pri tem za
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ZARADI ZGUBE 5 LIR PRI KILOGRAMU

Vodstvo čistilnice «Aquila» napoveduje 
enomesečno prekinitev redne proizvodnje
Obrat naj bi miroval ves avgust . Podoben ukrep tudi za čistilnico v Piantovi

Vodstvo petrolejske čistilnice «A- 
quila» v Žavljah, ki deluje v sklopu 
francoske grupe Total, je včeraj 
sporočilo sindikalnim predstavnikom 
delavcev, zaposlenih v tržaškem o- 
bratu, da namerava začasno pre
kiniti proizvodnjo v žaveljski či
stilnici in v čistilnici, ki jo Total 
poseduje v Mantovi, zaradi previ
sokih stroškov pri nabavljanju su
rovine. Proizvodnjo nameravajo pre
kiniti za mesec dni, tako da bi 
čistilnica ne obratovala ves avgust. 
Vodstvo «Aquile» trdi. da nabavlja 
družba «Total» surovi petrolej po 
poprečni ceni 54 Ur za kilogram, 
medtem ko priznava Medmiiastrski 
odbor za cene največ po 49 lir za 
kilogram. Po vsem tem naj bi imela 
družba «Total» po pet lir zgube pri 
vsakem kilogramu surovine, ki ga 
predela za notranje tržišče, kar 
znaša pet milijard lir vsakih 1000 
ton petroleja.

«Total» naj bi zaradi tega usta
vila uvoz surovega petroleja iz čez- 
morja, čistilnica «Aquila» pa naj bi 
zaustavila čistilni, proces do konca
rana ? rMri id «h
j

Danes se poročita
MARICA VITEZ 

in
GIANNI LEGOVINI 

Svoji članici in svojemu so
delavcu želi veliko sreče v 
skupnem življenju 

Slovensko planinsko društvo 
Trst

• Deželni odbor je na zadnji seji 
nakazal goriški trgovinski zbornici 
250 milijonov lir (po zakonu štev.
26 iz leta 1967) za prva dela na 
novem sejmišču ESPOMEGO. Na isti 
seji je bil sprejet tudi program so- _____________
laiiiiiiiiiiiiiiMiiimiiiiiiimiiiimMiiitimiiiiinnuuiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimmiiiiiiituiiimiiiiiiiiiiniiiininiiii

V TRSTU OD 26. DO 28. SEPTEMBRA

Tradicionalni zdravniški dnevi 
z razpravami o boleznih diha!

Najavljeno sodelovanje zdravnikov iz vse Evro. 
pe • V ospredju tudi profesionalne bolezni

Združenje tržaških zdravnikov bo 
organiziralo v dneh od 26. do vključ
no 28. septembra letos 28. zdrav
niške dneve, pri katerih bosta so
delovala tudi medicinska fakulteta 
tržaške univerze in tržaška zdrav
niška zbornica. Glavna tema štu
dijskih dnevov se bo nanašala na 
pnevmologijo s posebnim poudar
kom na rakasta obolenja pljuč in 
drugih dihal. Zdravniki bodo obrav
navali zlasti bronhialno astmo in 
pnevmopatije na delovnem mestu. 
V ospredju bodo tudi bronhološke 
raziskave s pomočjo najsodobnejših 
pripomočkov, s katerimi v dobri me
ri razpolagajo tudi tržaške zdrav
stvene strukture.lijonov lir. Na predlog odbornika

Udarec po lastnih prstih...
Dramatično dejstvo, da naše gle

dališče zaradi kritičnega finančne
ga položaja ne bo moglo začeti pri
hodnje sezone, če se ministrstvo za 
turizen in prireditve končno le ne 
odloči in prizna gledališču statusa 
stalnosti in s tem povezano redno 
denarno podporo, je boleče odjek
nilo med vso slovensko javnostjo. 
Tudi protestno zborovanje v Kultur
nem domu je izpričalo široko enot
nost v solidarnosti s to našo naj
višjo kulturno umetniško ustanovo 
in z njern je tudi izšel oster pro
test na rimsko vlado, ki je edina 
odgovorna za današnje falimentar- 
no stanje gledališča.

Toda Katoliški glas si ni mogel 
kaj. da ne bi tudi ob tej priložno
sti zabrenkal na razglašeno struno 
strankarske nestrpnosti. Po svoji 
stari navadi pa jo ja seveda krep
ko usekal mimo oziroma po lestnih 
prstih. Zapisal je med drugim: 
«Znano je, da je minister za turi
zem in prireditve socialist. Kje je 
sedaj njegova internacionalna mi
selnost in pripravljenost pomagati 
Slovencem, ki darujejo glasove nje
govi stranki?»

Nobenega namena nimamo kogar 
koli v vladi braniti, ne v sedanji 
M v prejšnjih, toda vsakdo ve, da

sedanji minister za turizem in pri
reditve Ripamonti ni noben socia
list, pač pa demokristjan. In demo
kristjan je tudi zunanji minister, ki 
naj bi bil celo glavni krivec za ne
uresničene obveznosti do našega 
gledališča. Torej oba predstavnika 
tiste stranke, za katero je na zad
njih parlamentarnih volitvah prav 
Katoliški glas pozival Slovence, naj 
zanjo glasujejo.

Ali gre samo za nevednost Ka
toliškega glasu, ali pa tudi v tem 
primeru za znano načelo, da sred
stvo posvečuje namen: tudi laž?

ZA VELIKI ŠMAREN 
IZLET NA DUNAJ

Za izlet, ki je bil razpisan na 
veliko povpraševanje naših bral
cev. je na razpolago se nekaj 
mest Kdor se zeli udeležiti iz
leta. ki bo od 14. do 16. avgus
ta 1974, naj se javi najkasneje 
do 9. julija dopoldne na upravi 
našega dnevnika, v Ul. Montec- 
chi 6. Cena izleta je 39.000 lir.

UREDNIŠTVO

Znanstvenega zasedanja se bodo 
udeležili številni zdravniki in razi
skovalci z našega področja in iz 
notranjosti Italije, iz tujine pa so 
se priglasili izvedenci iz Francije, 
Anglije, Nizozemske, Belgije in Polj
ske. Najbolj številni bodo franco
ski zdravniki, ki so na tem specifič
nem področju že znatno napredo
vali.

Za časa mednarodnega zasedanja 
si bodo v našem mestu sledile o- 
krogle mize, ki bodo posvečene na
slednjim temam: bronhialna astma, 
zveza med obolenji dihal in obolenji 
srca, klinične in terapevtske no
vosti v zvezi z rakastimi obolenji 
dihal in profesionalna pnevmatologi- 
ja v ladjedelnicah. Zlasti zadnja te
ma je posebno zanimiva za našo 
deželo, kjer so profesionalna obole
nja precej pogostna in kjer obstaja 
avtonomna deželna zakonodaja za to 
področje. Hkrati s tem deluje pri 
nas največja ladjedelnica v Italiji 
in ena izmed na j več jih v Evropi. 
V Tržiču dela namreč več tisoč 
ljudi, ki morajo biti stalno pod 
zdravniškim nadzorstvom tudi kar 
zadeva pnevmološke bolezni.

Častno predsedstvo septembrske
ga zasedanja bo prevzel prof A. 
Omodei Zorini, bivši predsednik Ita
lijanske pnevmološke družbe in rav
natelj rimske klinike za jetična obo
lenja. V pripravljalnem odboru pa 
so prof. E. Tagliaferro, prof Gia- 
relli. dr. Zmajevich, prof. Babich, 
dr. Pastorelli, prof. Camerini, prof. 
Maioni, prof. Linn, prof. Torretta 
ter znanstveniki Leggeri, Gobbato, 
Esposito, Roul, Slavich in Serra.

V ponedeljek bo pogreb 
Skorepe in Mattiassija

Tržaška avtonomna federacija KP1 
javlja, da bo pogreb tragično pre- 
minilih tovarišev Vittoria Skorepe in 
Vinicia Mattiassija, v ponedeljek, 8. 
t.m., ob 11. uri iz mrtvašnice sploš
ne bolnišnice.

avgusta. Septembra se bo proizvod
nja nadaljevala, in sicer zaradi te
ga, ker ima «Aquila» za jesen za 
gotovljene dobavne pogodbe z raz
nimi naročniki, katerim se prav v 
teh dneh pridružujejo novi.

Sinoči se je v zvezi s tem spo
ročilom sestalo vodstvo sindikalnih 
organizacij, v katerih so včlanjeni 
delavci in nameščenci s petrolejske
ga področja.

• Praznik komunističnega tiska, ki
ga prireja krožek «Čermelj», so za
radi tragične smrti Skorepe in Ma- 
tiassija odložili na danes. Praznik, ki 
bo v ljudskem vrtu pri Sv. Alojzi
ju. se bo nadaljeval tudi v ponedeljek. 
Danes ob 18.30 bo pod predsedstvom 
posl. A. Škerka razprava o pokoj
ninah, jutri ob 9. uri bo turnir v 
briškoli, ob 19. uri pa bo sen. Vi
dah govoril o trenutnem pohtičnem 
položaju. V ponedeljek bo bivši pred
sednik Mednarodne zveze demokratič
ne- mladine dr. R. Viezzi''govoril o 
vlogi mladine, nato pa bodo predva
jali filma d berlinskem festivalu in 
Qp}r,,fnaju' v Trstu'. V parku bòdp rag
ne razstave! v soboto in nedeljo pa 
bo tudi pleš. Na razpolago bo je
dača in pijača.

• V ponedeljek bo v Avditoriju v 
organizaciji pokrajinskega vodstva KD 
predavanje rimskega univerzitetnega 
profesorja Scojjole na temo «De Gas- 
peri in demokratična obnova v ita- 
liji po drugi svetovni vojni». S tem 
se prične ciklus predavanj, ki jih 
bo priredila KD ob dvajseti obletnici 
smrti De Gasperija.

«kampanilistično vojno», v kateri 
imajo vprašanja raziskave in študi
ja le drugotno vrednost. Zato zah
tevajo, naj dežela in krajevne obla
sti poskrbijo za organski razvojni 
načrt univerze in preučijo, v ko
likšni meri bi nove videmske struk
ture služile družbenemu in gospo
darskemu razvoju Furlanije in vse 
dežele.

Pred razpravo o vprašanju uni
verze (ali univerz) je občinski svet 
počastil spomin komunističnega ra
jonskega svetovalca Skorepe in ak
tivista Mattiassija, ki sta tragično 
utonila pri pomolu Pascheria.

Iz razprave o posameznih vpra
šanjih lahko omenimo odgovor, ki 
ga je odbornik Lonzar dal svetoval
cem KPI Spetiču in Monfalconu ter 
liberalcu Zimolu o pereči finančni 
nelikvidnosti tržaških bolnišnic. Spe
tič in Monfalcon sta namreč opo
zorila občinsko upravo na nelikvid
nost in zahtevala, naj vsaj občina 
poravna svoje dolgove do uprave 
tržaških bolnišnic.

Lonzar je zagotovil, da je občina 
že izplačala prvih 100 milijonov dol
gov in da bo postopoma poravnala 
še ostalih 400 milijonov.

Pozneje so svetovalci leve sredi
ne odobrili sklep, po katerem bo 
občina dala natisniti ilustrirane na
črte novih smeri prometa po trža
ških ulicah.

Monfalcon (KPI), za njim pa še 
Franzutti (PLI), je bil mnenja, da 
so te tiskovine nepotrebne, medtem 
ko bi morala turistična ustanova 
pripraviti večjezične tiskovine na
menjene turistom, ki prihajajo v 
naše mesto z onstran meje. Tržača
ni že poznajo nove smeri prometa, 
ki pa ustvarjajo resne preglavice 
tujim turistom in kupcem.

priredi v Prosvetnem domu na Opčinah

8.

Sama je odkrila tatu, 
ki ji je vzel denarnico

Mlada žeparja sta od včeraj pri
silna gosta koronejskih zaporov, za
sluge za to pa ima njuna žrtev. 33- 
lelna gospodinja Claudia Deodardo 
por Spoto je predvčerajšnjim po
poldne stopila na avtobus štev. 5 
na Trgu Goldoni in se z njim odpe
ljala do Ul. Filzi. Med izstopanjem 
jo je neki mladenič grobo porinil, 
vendar sprva ni polagala važnosti na 
ta dogodek. Ko pa je stala na ploč
niku je opazila, da je njena torbica 
odprta in da so ji ukradli denarnico, 
v kateri je imela osebne dokumente 
in 14C.000 lir v gotovini .Takoj se 
je spomnila na mladeniča, ozrla 
se je in ga zagledala na nasprotni 
strani ceste. Stekla je proti njemu, 
ta pa ji je zbežal. Niti mimoidoči, 
katere je Spotova prosila naj ji po
magajo ujeti tatu. mu niso bili kos.

Spotova je prijavila dogodek tržaš
ki kvesturi. Agenti letečega oddelka 
so jo s civilnim avtom spremili po 
predelu mesta, kjer se je pripetil 
dogodek, v upanju, da bo Spotova 
prepoznala tatiča. Vendar pa je bi
lo vse iskanje zaman, čeprav je bil
.......................................................... ......

opis. ki ga je žrtev tatvine podala, 
zelo natančen in bi na tej osnovi lah
ko vsakdo prepoznal mladeniča.

Spotova pa ni odnehala. Z možem 
in s prijateljem se je ves večer 
potikala po Terezijanski četrti in 
okoli 23. ure je končno ugledala ta
tu, ki je govoril s štirimi drugimi 
mladeniči. Tudi on jo je prepoznal 
in skupina se je urnih nog razkro
pila. Mož Spotove in prijatelj sta se 
podala za domnevnimi tatovi. Spoto
va pa je nemudoma obvestila po
licijo Nekaj minut kasneje sla bila 
dva mladeniča že v rokah pravice, 
ostali trije pa so izginili.

Mladeniča sta govorila zelo slabo 
srbohrvaščino in na kvesturi nista 
znala odgovoriti na vprašanja pre
iskovalcev. Dejala sta, da se ime
nujeta Dragan Mahnovič in Brati- 
slav Milanovič, drugih osebnih po
datkov pa nista dala. Dokumentov 
nista imela, izjavila pa sta. da so 
jima ukradli potna lista na vlaku, 
ko sta se peljala ž Opčin proti Trstu.
Mahnovič je imel pri sebi 114.500 
lir, Milanovič, ki je osumljen tatvi
ne, pa 91.000 lir: preiskovalcem sta 
povedala, da stìnta denar prinesla 
iz Jugoslavije. Pri sebi sta imela 
avtobusno vozovnico, za katero sta 
dejala, da jima jo je dal /nanec. 
ceš da bi morala kupiti tako vozov
nico. da bi se peljala na jugoslovan
ski konzulat m prijavila tatvino 
potnega lista. Vse to in točen opis 
Spotove je prepričalo preiskovalce 
o njuni krivdi; odpeljali so ju v ko- 
ronejske zapore in prijavih sodišču 
zaradi tatvine.
HiiiiiiiiiiHimiiiiimiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHtiiiniiiiiMimiiiiiimiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiii

Tradicionalni praznik 
kraskega terana in pršuta

Predsinočnjim je na nevrokirur
škem oddelku tržaške bolnišnice pod
legel poškodbam 51-letni Bruno Fer- 
latti iz Drevoreda 20. septembra 60. 
V bolnišnico so ga sprejeli 27. maja 
zvečer, ko je iz še nepojasnjenih 
razlogov trčil s svojo vespo v zid 
na obalni cesti v višini Brojriice. 
Pri silovitem trčenju je Ferlatti u- 
daril z glavo ob skalnato steno in 
zadobil pretres možganov ter mno
go drugih poškodb, katerim je kljub 
zdravniški negi predsinočnjim pod
legel.

Padel je pred mesecem dni, 
včeraj pa je šel v bolnišnico

Včeraj popoldne so z rešilnim av
tomobilom Rdečega križa pripeljali 
v tržaško bolnišnico 79-letnega upo
kojenca Stefana Pahorja iz Ul. Kan- 
dler 12, ki pa je na zdravljenju v 
sanatoriju Pineta del Carso v Na
brežini. Pahor je pred približno 
mesecem dni padel s stola v nabre- 
žinskem zdravihšču in si pri tem 
zlomil levo stegnenico, v bolnišni
co pa so ga iz neznanih razlogov 
prepeljali šele včeraj. Na ortoped
skem oddelku se bo moral zdra
viti 90 dni.

Na trgovinski zbornici se je v če
trtek zaključil prvi seminar o evrop
ski integraciji, ki ga je organizi
rala deželna uprava v sodelovanju 
z uradom za Italijo pri evropskih 
skupnostih.

ZVEZA PARTIZANOV OPČINE

PARTIZANSKI
TABOR

PROGRAM:
Danes, 6. julija — Otvoritev ob. 20,. uri

Partizanski taborni ogenj
lento in golažem

Jutri, 7. julija

s po-

Ot voritev-ob 16: uri .
Nastop godbe na pihala iz Brega 
Pozdravna govora tovarišev Du
šana Košute in Artura Calabrie 
Razstava o Čilu 
Nastop openskih kotalkarjev

Barvni televizor bo oddajal nogor-etni tekmi svetovnega prvenstva. 
Sledi ples z ansamblom The Lords.

V kioskih bo raznovrstna hrana in pijača

DANES NA GRADU SV. JUSTA

Začetek mednarodnega festivala 
znanstvenofantastičnega filma
Drevi dva filma - Festival se bo zaključil prihodnjo soboto

Danes bomo na gradu Sv. Justa 
videli prva dva filma 12. mednarod
nega festivala znanstvenofantastič
nega filma. Ameriški film Meste 
bo ob zori uničeno» bodo predvajali 
ob 21.15, sledil po belgijski dclgo- 
metražni film «Tam, kjer ptice kaš
ljajo». Festival se bo zaključil v 
soboto, 13. julija, z ameriškim fil
mom «Temna zvezda».

Letošnji festival je v znamenju 
pričakovanja izboljšanja kvalitete 
predvajanih del. Vrsta preteklih fe
stivalov je po vrednosti filmov ne
usmiljeno stagnirala; manjkalo je 
tudi novih idej in izvirnih tem.

Monopol nad znanstveno]antastič 
nim filmom imajo gospodarsko ra
zvite države Vzhodne in Zahodne 
Evrope ter ZDA. Morda moramo 
ravno v tem iskati vzrok stagnira
nja o iskanju novih idej in naza

dovanja v filmskem izražanju. Tudi 
letos se stanje ni izboljšalo. Spet 
prevladujejo ZDA, SZ in Velika bri- 
tanijo. Prodor tretjega sveta v dru
ge zvrsti filmskega izražanja, je 
prinesel sveže idejne tokove. Na 
področju znanstvene fantastike pa 
v zadnjih dveh letih ni bilo nič no
vega. Tudi japonskih filmov ni več 
na programu. Torej nič kaj rožnat 
položaj.

Vendar pa je v letošnjem progra
mu festivala le nekaj novega. Ne
kaj filmov je, ki napovedujejo ob
ravnavanje ekoloških problemov na 
svojevrsten način: skozi objektiv 
fantastike in s primesmi satirično 
sti (Tam kjer ptice kašljajo, The 
crazier). Vendar pa ne morem) ie 
vnaprej ocenjevati nekega festivala 
Počakati moramo, da se sam defi 
nira in dokaže.

V Repnu se je včeraj začel tradi
cionalni praznik kraškega terana in 
pršuta, ki se bo zaključil v nede
ljo opolnoči. Praznik je uradno od
prl repentabrski župan Miha Guštin, 
ki se je v svojem kratkem nagovo
ru zahvalil za sodelovanje vsem 
vinogradnikom in Pokrajinski turi
stični ustanovi, ki sodeluje pri or
ganizaciji praznika. Po uradni ot
voritvi je sledila zakuska v Križ
manovi gostilni, domači in tuji go
sti pa so začeli pokušati domači 
vinski pridelek. Omeniti moramo še 
to, da bo v Repnu pokrajinska vin
ska razstava, od 26. do 28. t.m.

Otvoritve praznika kraškega tera
na in pršuta v Repnu so se med 
drugimi udeležili podprefekt dr. Pi
no, zgoniški župan Josip Guštin, 
pokrajinski odbornik Lucijan Volk 
kot zastopnik pokrajine, konzul 
SFRJ Marinko Kosor, predsednik 
Tržaške hranilnice odv. Terpin in 
direktor dr. Delise, šolski skrbnik 
dr. Fidenzi, deželni svetovalec dr. 
Štoka, predsednik KZ Alfonz Guš
tin in drugi.

Na sliki: župan otvarja razstavo.

Na predlog trgovinske zbornice je 
bil strokovnjak L. Pesle imenovan 
za novega člana upravnega sveta 
Tržaške hranilnice L. Pesle je sto
pil na mesto dr. C. Martinollija, ka
teremu je pred kratkim potekla red
na mandatna doba.

Izleti
SPDT priredi v nedeljo, 14. juhja 

1974 avtobusni izlet na Krvavec. Za 
planince vzpon na Veliki Vzob in Ko
ren (skupno 5 ur), Kalški greben (7 
ur), za turiste na vrh Krvavca (1 
ura), na Planino Dolga njiva (2 uri).

Vpisovanje v Ul. Geppa 9 pri ZšDl 
od 8. do 14. ure do 10. juhja 1974. 
Osnovnošolski otroci: polovična cena 
vožnje.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 6. 

DUŠICA
vzide ob 5.22 in

julija

zatone obSonce
20.56 — Dolžina dneva 15.34 — Lu
na vzide ob 21.50 in zatone ob 7.15.

Jutri, NEDELJA. 7. julija
MANICA

Vreme včeraj: najvišja temperatura
28.4 stopinje, najnižja 20 stopinj, ob 
19. uri 26 stopinj, zračni pritisk 1015,4 
mb, rahlo pada, veter 5 km na uro 
zahodni, vlaga 58-odstotna, nebo jas
no, morje mimo, temperatura morja
21.5 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 5. juhja 1974 se je v Trstu 

rodilo 11 otrok, umrlo pa je 14 oseb.
UMRLI SO: 82-letna Giovanna Ba

bich vd. Germani, 75-letni Francesco 
Coccia, 62-letni Eugenio Laurencic. 
71-letni Giovanni Cante, 75-letna En
rica Tiani vd. Stampella, 82-letni 
Giovanni Zandegiacomo - De Zorzi, 
63-letni Vinicenzo Del Volgo - Man- 
zella, 68-letni Francesco Cantoni, 72- 
letni Giovanni Osehadore, 50-letni 
Bruno Ferlatti, 59-letni Giuseppe Pic
coli, 90-letna Ermenegilda Trampuš 
vd. Bassi, 96-letna Pasqua Nadaja 
vd. Doz in 92-letna Maddalena Fon- 
tanot vd. Argenti.

Gledališča
ROSSETTI
Pri osrednji blagajni v galeriji 

Protti se je začela predprodaja vstop
nic za prvo in drugo uprizoritev ope
rete «Pri belem konjičku» v soboto, 
13. t.m. in v nedeljo, 14. t.m.

MEDNARODNI FESTIVAL 
ZNANSTVENOFANTASTIČNEGA 

FILMA

Grad Sv. Justa,- ob 21.15: «La 
città verrà distrutta all’alba» 
(dolgometražni film, ZDA), režija 
George Romcro, igrata Lane Car
roll in W. V. McMiilan; «Dove 
tossiscono gli uccellini» (dolgo- 
metraini film, Belgija), reži
ja Frans Buyens, igrata Eva 
Kant in Klaus Kramer.

Miramarski park — Predstave «Lu
či in zvoki: ob 21.30 in ob 22.45 
«Il sogno imperiale di Miramare» 
(v italijanščini).

Ariston — I.N.C. 17.00—21.30 «Nuda 
dal fiume», češki film. Režiser Jan 
Kadar.

Nazionale 16.00 «Manone il ladrone». 
Fred Harris, F. Colombaionì. Ro
salba Grottesi.

Excelsior Rezervirano za festival 
znanstvenofatastičnih filmov.

Grattacielo 16.00 «Colinot. Talzasot- 
tar:e». Natalie Delon, Ottavia Pic
colo, B. Bardot. Barvni film. Pre- 
povedano mladini pod 18. letom.

Fenice 16.00 «American graffit». Ri
chard Dreyffuss in Candy Clark.

Eden 15.30—22.15 «Il portiere di notte» 
Barvni film. Igrajo Dirk Bogarde. 
Charlotte Rampling, Philippe Le
roy in Gabriele Ferzetti. Prepo
vedano mladini pod 18. letom.

Ritz 16.30 «Le armate rosse aha li
berazione dell'Europa».

Aurora 16.30 «Il rompiballe». Lino 
Veni ira Barvni film.

Capito! 16.30 «Zozos». Barvni film 
Fre,,ovedano mladini pod 14 letom.

Cristallo 16.30 «La gang dei dober
man colpisce ancora».

Impero 16.00 «Cinque matti al super- 
mercato». Barvni film.

Filodrammatico 16.30 «Le amorose not
ti di Ah Babà». Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Cartouche», Claudia 
Cardinale in Jean Paul Beimondo.

Ideale 16.00 «Latitudine O». Joseph 
Cotten in Cesar Romero. Barvni 
film.

Vittorio Veneto. 17.00 «I tre dell'ope
razione drago». Bruce Lee. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Abbazia 16.00 «Una ragione per vive
re e una ragione per morire». Ja
mes Cobum, Bud Spencer.

Astra Zaprto zaradi počitnic do vključ
no 19. t.m.

Radio 16.30 «II terrore di Kung Fu, 
andava, ammazzava e ritornava». 
Barvni film.

Poletni kino «Ex Soci» 21.00 «Binaca- 
neve e i 7 nani».

Volta (Milje) 17.00 «Operazione Cross- 
bow». Sophia Loren, Giorgio Pep- 
pard, Tre var Howard. Barvni film.

Razstave

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6 — Ul. 
Diaz 2; Alla Salute, Ul. Giulia 1; 
Picciola, Ul. Oriani 2: AlTAnnun-
ziata, Trg Valmaura 11.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 in 8.30)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; Cro
ce Verde, Ul. Settefontane 39; Alla 
Giustizia, Trg Libertà 6; Alla Testa 
d’Oro, Ul. Mazzini 43.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica (tel. 
226-165); Opčine (tel. 211-001): Pro
sek (tel. 225-141): Božje polje —
Zgonik (tel. 225-596): Nabrežina (tel. 
200-121); Sesljan (tel. 209-197); Žav- 
Ije (tel. 213-137): Milje (tel. 271-124).

V občinski umetnostni galeriji raz
stavlja svoje slike do 7. t.m. Nino 
Rigotti.

Razna obvestila
Slovensko dobrodelno društvo ob

vešča starse, da bo odhod dečkov v 
kolonijo v Nabrežini v ponedeljek, 8. 
juhja. Otroci naj bodo vsi za 16. uro 
na sedežu društva v Ul. Machiavelli 
22, od koder bo odhod.

Zaradi nenadnih tehničnih ovir ne
bodo dekhce s Tržaškega in Goriške
ga odpotovale v Ovaro danes, v sobo
to, ampak kasneje.

Slovenska Vincencijeva konferenca 
obvešča, da je odhod dečkov v kolo
nijo v Ovaro danes, 6. juhja v Trstu, 
v Ul. S. Nicolò 31, ob 15. uri in v 
Gorici izpred železniške postaje ob
16.30.

Dekhce ne odpotujejo danes, ampak 
avgusta.

Šolske vesti
Vpisovanje na drž. učiteljišču «A. 

M. Slomšek» v Trstu se zaključi 24. 
julija, in sicer za dijake, ki se pr
vič vpišejo na zavod, in za dijake, ki 
so izdelali v poletnem roku. Dne 20. 
septembra pa se zaključi vpis dija
kov s popravnimi izpiti.

Navodila za vpisovanje so na šol
ski oglasni deski, kjer je tudi razpo
red za izpite v jesenskem roku.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda s slovenskim uč
nim jezikom «Žiga Zois» — Trst, Vr. 
delska c. 13/2 — sporoča, da je čas 
za vpis za šolsko leto 1974-75 do 
vključno 25. julija t.l.

Ravnateljstvo državnega strokovnega 
zavoda za industrijo in obrt s slo
venskim učnim jezikom — Trst, U- 
lica Matteotti št. 14 (tel. 765-276), spo
roča, da se zaključi rok za vpisova
nje dne 24. juhja 1974.

Bang-.;
BANCA Dl .-CREDITO Dl TRIESTE. 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA 
TRST - UL. F. FILZi 10 tsu3Q.*101, 38*045

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 657,—
Funt šterling 1580,—
Švicarski frank 217,20
Francoski frank 134,75
Nemška marka 252,80
Avstrijski šiling 35,35
Dinar: debeli 42,—

drobni 42,—

MENJALNICA
vseh tujih valut
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Maturanti pred zadnjo preizkušnjo
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SESTANEK SINDIKATOV Z ZDRUŽENJEM CICA

Pomembno srečanje o krizi 
dramskih in opernih gledališč
Poudarjeno kritično stanje Stalnega slovenskega gledališča v Trstu

V ponedeljek se na štirih sloven
skih višjih srednjih šolah začnejo ko
lokviji za zrelostne izpite. Kot smo 
že poročali, polaga zrelostne izpite 
na tržaških zavodih 97 dijakov. Med 
temi so tudi dijaki učiteljišča in 
klasičnega liceja iz Gorice.

Kot zanimivost naj navedemo, da 
bodo imeli na učiteljišču 15. t. m. 
dodatni izpitni rok. Neka kandidat
ka je namreč med rednim izpitnim 
rokom pričakovala «obisk štorklje» 
in ima po zakonu pravico do do
datnega roka.

Kandidati se v teh dneh vneto pri
pravljajo. Ponavljajo najvažnejšo 
snov, kajti verjetneje je, da te pro
fesor izpraša kaj pomembnega . .. 
Zunaj pa pripeka sonce in vablji
vo opozarja na poletje in na kopa
nje. Pa saj, prihodnji teden bo vse
ga konec in maturanti se bodo lah
ko naužili morja in sonca.

Na slikah: med pisanjem naloge 
iz splošne kulture na trgovskem 
tehničnem zavodu «Žiga Zois» (zgo
raj) in na znanstvenem liceju «Fran
ce Prešeren» (spodaj).

Opozorilo 
šolskega skrbnika

Šolski skrbnik sporoča, da je bi
la objavljena ministrska odredba 
glede ureditve, potrditve in imeno
vanja učnega osebja za proste do
datne dejavnosti v pošolskem pou
ku na srednjih šolah za šolsko leto 
1974 - 75. Prošnje je treba predlo
žiti do 20, julija,

Šestnajst muflonov 
iz Toskane v našo deželo

Pokrajinski odbor za lov iz Por
denona pred tednom pripeljal v našo 
deželo iz posebnega gojišča v To
skani prvih šestnajst muflonov. Mu
flon je edina divja ovca, ki živi 
danes v Evropi (vsega je kakih 
25.000 glav). Poznajo jo le na Sardiniji 
in Korziki (vsega kakih 500 glav), a 
bo po mnenju strokovnjakov, v na
ši deželi našla primerno življenjsko 
okolje. Žival je zelo skromna in 
se zadovolji tudi s pašo, ki jo dru
ga divjačina odklanja. V sosedni 
Sloveniji in tudi v Avstriji se je 
muflon ponekod že «udomačil», ne
kateri primerki pa so prišli celo na 
naše področje ter so jih lovci že 
videli na Muzcih v Beneški Sloveni
ji, leta 1909 pa so enega ustrelili 
nedaleč od Brda. Muflone iz To
skane so sedaj spustili v poseben 
revir, da se prilagodijo novemu o- 
kolju, nato pa jih bodo spustili na 
svobodo, v revir pa pripeljali novo 
skupino živali, prav tako iz toskan
skega gojišča. Revir so uredili v do
lini Mosonada v občini Frisanco.

NAŠA DEŽELA IN EGS
Na vprašanje svetovalca Martini- 

sa (KD) je deželni odbornik za sti
ke z Evropsko gospodarsko skup
nostjo Cocianni na zadnji seji de
želnega sveta pojasnil, da je vod
stvo EGS pred dnevi sklenilo vklju
čiti Furlanijo - Julijsko krajino v 
spisek obrobnih dežel, za katere je 
v pripravi poseben finančni sklad. 
Kdaj bo začel sklad delovati, je za 
sedaj težko reči, ker ni bil še iz
delan ustrezni pravilnik, pa tudi ni 
že znano, koliko časa bo sklad de
loval, koliko bo vsaka država pri
spevala vanj in kakšne oblike po
moči se bodo iz njega priznavale 
posameznim obrobnim deželam. Po
leg vsega se naša dežela v okviru 
EGS obravnava še vedno kot «cen
tralno» področje kar zadeva glavne 
smernice gospodarskega razvoja. V 
Crotonu pri Catanzaru je 17. julija 
zasedal Gospodarsko - socialni od
bor EGS, — je dejal Cocianni — ki 
je predlagal evropskemu parlamen
tu, naj bi začasno najeli posojilo 
625 milijard lir za pomoč nerazvi
tim področjem v deveterici (v po
štev pridejo predvsem Irska, Škot
ska in italijanski Jug), zato je tre
ba zdaj budno slediti razvoju do
godkov, da bo tudi naši deželi pri
znana primerna pomoč iz teh raz
položljivosti, dokler ne bo začel de
lovati omenjeni sklad.

POLOŽAJ V TOVARNI CMI
Na ustrezno vprašanje svetovalca 

Gollija (KPI) je odbornik za indu
strijo in trgovino Stopper naglasil, 
da je deželna uprava nastopila pri 
genovskem vodstvu družbe Costru
zioni Meccaniche Industriali (bivše 
delavnice mostov in žerjavov Zdru
ženih jadranskih ladjedelnic), ka
kor hitro so se na Tržaškem raz-

Na srečanju med predstavniki sin
dikalne federacije gledaliških delav
cev CGIL, CISL, UIL in skupnim od
borom društev v podjetjih CICA, 
ki vključuje krožke ARCI, ENARS - 
AGLI in ENDAS, so razpravljali o 
perečem stanju krajevnih gledališč 
in uslužbencev gledališč. Ugotovili 
so, da so zadnje omejitve kreditov 
povsem negativno vplivale na tovrst
ne dejavnosti, torej ne le na gleda
lišča, ampak tudi na glasbo in na 
kinematografijo. Sindikalni predstav
niki so opozorili predvsem na hudo

širile vesti, da bo obrat skrčil se
danjo proizvodnjo dvigalnih naprav. 
Vodstvo CMI je priznalo, da se mo
ra obrat boriti z resnimi težava
mi, ki jih povzroča nestalnost u- 
streznega tržišča in hkrati s čeda
lje hujšo konkurenco sodobneje u- 
rejenih obratov doma in v tujini. Tr
žaški obrat se bo preusmeril na vr
sto specializiranih izdelkov, za kar 
bodo investirali 500 milijonov lir, 
pri tem pa ni predvideno nobeno 
skrčenje obsega zaposlene delovne 
sile.

KONEC CEMENTNE 
KRIZE?
Svetovalcu Bianchiniju (KD), ki 

ga je zanimalo sedanje stanje na 
trgu s cementom, je odbornik Stop
per dejal, da je v naši deželi zmanj
kalo blaga ob nastopu nove sezone, 
ko se je popraševanje znatno po
večalo v primeri z zimskimi mese
ci. Hkrati s tem se je proizvodnja 
skrčila zaradi stavke, ki je zajela 
cementarne. Dne 14. maja se je 
sindikalni spor zaključil s spora
zumom, tako da je proizvodnja po 
tem datumu ponovno stekla z rednim 
elanom. Cementarna Italcementi v 
Vidmu dela s polno paro in krije 
potrebe videmske pokrajine. Cemen
tarna v Fanni bo v kratkem vrgla 
na tržišče prve tone blaga (1.500 ton 
na dan), cementarna v Travesiu 
zalaga del pordenonske in videmske 
pokrajine in proizvaja 8.000 stotov 
cementa na dan. Cementarna Ital
cementi v Trstu pa je pred kratkim 
znatno povečala dnevne dobave za 
Tržaško in Goriško. Po vsem tem 
je pričakovati, da se bosta ponudba 
in povpraševanje cementa v naši 
deželi v kratkem ponovno izravna
la, je zaključil Stopper.

krizo gledališč s poudarkom na tr
žaško stanje, kjer deluje eno izmed 
dvanajstih opernih gledališč v Ita
liji in eno od osmih stalnih dram
skih gledališč, medtem ko se Stal
no slovensko gledališče nahaja v ze
lo kritičnem stanju, saj kljub po
membni in veliki dejavnosti ne mo
re doseči priznanja kot stalno gle
dališče, s katerim bi lahko nadalje
valo svojo dejavnost.

Po mnenju sindikalistov bo to sta
nje v kratkem doseglo višek, saj so 
že zdaj v nevarnosti plače osebja. 
Posledice si lahko sami predstavlja
mo: zapora gledališč in seveda huda 
škoda za kulturno bogastvo našega 
mesta. Zato so bili na sestanku mne
nja, da je nujna obnovitev zakona 
štev. 800 o opernih gledališčih, da 
bi te ustanove premostile sedanje 
stanje. Strinjali so se tudi z dej
stvom, da je treba nujno zagotoviti 
obstoj in delovanje dramskih gle- 
dališč zaradi pomembnega dela pri 
približevanju kulture državljanom.

Delovanje 
deželnih organov

Deželni svet bo pred poletnim pre
morom zasedal do petka, 26. julija. 
Dnevni red obsega razpravo o raz 
nih vprašanjih ter obravnavo dveh 
obsežnejših zakonov: prvi se nana
ša na preureditev javnega cestnega 
prometa, drugi pa na oosege, s 
katerimi bo deželna uprava podorla 
ljudske gradnje. V torek bo dežel
na skupščina ves dan obravnavala 
vprašanje videmske univerze.

Predsednik deželnega sveta je 
včeraj sprejel na vljudnostnem o- 
bisku novega načelnika tržaške pri
staniške uprave kap. G. Fletzera. 
Pozneje se je kap. Fletzer sešel 
tudi s predsednikom deželnega od 
bora Comellijem.

Načelnik socialistične svetovalske 
skupine v deželnem svetu Pittoni 
je naslovil na predsednika skupšči
ne nujno vprašanje, s katerim spra
šuje predsednika odbora in pristoj
ne odbornike, kaj nameravajo sto
riti, da bi bila zagotovljena na
daljnja finančna sredstva za grad
njo in opremo nove bolnišnice na 
Katinari. Bolnišnica naj bi bila 
dograjena pred koncem leta 1976 
— naglaša Pittoni — vendar tre
nutno preti nevarnost, da bo grad
nja obtičala zaradi pomanjkanja u- 
streznega finančnega kritja.

...........................

Vprašanja v deželnem svetu

PREDLOG NA SEJI SKUPNEGA VAŠKEGA ODBORA

ŠTANDREŽCI SE ZAVZEMAJO 
ZA OBNOVITEV SAMOSTOJNE OBČINE

Zahtevajo takojšnjo ustanovitev rajonske konzulte - Čudni zapletljaji 
s stavbo otroškega vrtca ■ Nujna je ustanovitev domače posojilnice

njo umestitev vaške, rajonske kon-1 Vojko Cijak, Berto Grendene.
zulte».

O športnih vprašanjih je sprego
voril predsednik «Juventine» Dino 
Roner. Prikazal je težkoče na šport
nem polju zaradi pomanjkanja pri
mernih prostorov in podpor, ki jih 
imajo druga italijanska društva na 
pretek. Podpore, ki jih dobiva «Ju- 
ventina» od goriške občine, so ne
redne in nezadostne, je dejal Ro
ner, in če društvo uspešno deluje 
gre vsa zasluga prizadevanju doma
činov, ki jim je pri srcu obstoj slo
venskega športnega društva v vasi.

V debato so posegli še predsednik 
prosvetnega društva «Oton Župan
čič» Stano Pavlin, predsednik Kmeč
kega društva Cvetko Brajnik, pred
stavnik mladine Diego Marvin, pred
sednik nadzornega odbora p.d. Fran
ce Lupin, učiteljica Angela Nanut, 
arhitekt Jože Cej, občinska sveto
valka Vilma Brajnik-Corva, učitelj 
Jožko Marinič, Klavdij Osbat, Max 
Nanut, Miloš Tabaj, Danilo Nanut,

Ljudje v Štandrežu niso nič kaj 
zadovoljni z načinom, kako goriška 
občinska uprava ravna z njimi. Go
riška občina leta in leta zavlaču
je uresničenje njihovih zahtev, kar 
pride v vas, prihaja z malenkost
nimi «darili» in nepopolno. Ljudje 
so zaradi tega tako razkačeni, da 
so pričeli misliti na obnovitev sa
mostojne slovenske občine na pod
ročju Štandreža.

Nekaj takih idej je prišlo na dan 
na sestanku vaškega odbora, ki so 
ga sklicali, da bi razpravljali tako 
o gradnji prosvetnega doma «An
drej Budal» kot o drugih vaških 
problemih. O prvem sestanku, ki je 
bil pred nekaj tedni, smo že poro
čali, na drugem sestanku pa so se 
le postransko dotaknili vprašanj, ki 
zadevajo gradnjo prosvetnega do
ma. V glavnem so govorili o «po
zabljivosti» goriške občine do reše
vanja štandreških problemov. Iz ce
lotne razprave je prišla na dan 
težnja, da bodo zahtevali obnovitev 
samostojne občine, ki jo je oblast 
uničila leta 1927 s prisilno priklju
čitvijo goriški občini, če se oblast
niki v Gorici ne zbudijo in prično 
delati drugače.

Nekam žalostno so udeleženci se
stanka ugotovili, da niso v več kot 
štiridesetih letih dobili od goriške 
občine ničesar. Šolska poslopja iz
hajajo iz časov, ko je bil štandrež 
samostojna občina. Poslopje osnov
ne šole ne ustreza več potrebam in 
zahtevam današnjega časa. še nuj
nejša pa je gradnja otroškega vrtca 
ali popravilo sedanje stavbe. Vrtec 
je namreč pred letom in pol dni 
pogorel, otroci se morajo deloma 
stiskati v kletnih prostorih župnij
skega doma, kar ne ustrezna higien
skim predpisom. Ožgana stavba o- 
troškega vrtca pa sameva, ker se 
najbrž zanjo poteguje domači žup
nik. Pravilno bi bilo, da bila ob
čina hitro popravila požgano stav
bo, Ker pa je prišla vmes župni
kova želja po nakupu stavbe, so 
morali otroci v kletne prostore, le
tos pa bodo morali najbrž iz vasi, 
v vrtec v naselje istrskih begun
cev. Na goriški občini sicer oblju
bljajo, da bodo zgradili novo stav
bo _ otroškega vrtca, a vemo, kako 
počasi potekajo priprave za grad
njo novih šolskih stavb, posebno če 
gre za slovenske šole.

V vasi ni poštnega urada. Tega 
bi ljudje potrebovali. V vasi ni 
športnega središča, kjer naj bi se 
mladina udejstvovala v prostem ča
su. Tudi to je občina že zdavnaj 
obljubila. Potrebno je tudi urediti 
nogometno igrišče, ki ga domače 
nogometno društvo samo vzdržuje.
Plinovod so napeljali samo po ne
katerih ulicah, drugod pa ga ljudje 
nestrpno čakajo. Drugače je seveda 
v mestnem središču in v Ločniku.

Občina zavlačuje postavitev spo
menika padlim partizanom. Pred le
ti, 1970, je 600 vaščanov podpisalo 
peticijo takratnemu županu. Stvar 
pa spi v predalu občinske pisarne.
Udeleženci sestanka so tudi zahte
vali premestitev avtobusne čakal
nice s Pilošča, ki jo je občina po
stavila kot nalašč prav pred stav
bo bodočega prosvetnega doma.

Na sestanku je predsednik parti
zanske sekcije Stanko Marušič de
jal, da «občina Gorica zaduši vsako 
našo pobudo z načrtnim zavlače
vanjem. Ker ni bilo od prisilne 
priključitve Štandreža h Gorici na
pravljeno za nas skoro nič, ne vi
dim drugega izhoda, kot je ta, da 
se združimo in zahtevamo obnovi
tev samostojne občine, da se enkrat 
za vselej neha dolgoletna in vse
stranska diskriminacija na škodo 
naše vasi. Sedanji politični trenutek 
nam ne nudi zadostnega jamstva 
za ohranitev naše narodne celovi
tosti; zato je skrajni čas, da se sa
mi upravljamo v občinskem merilu 
ali pa podrejeno zahtevamo takojš-
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OKROŽNO SODIŠČE V GORICI

Na križišču sredi Gorice 
je podrl kolesarko

S tujim avtom sta se vozila brez voznega dovoljenja po mestu

Ob zaključku so bili vsi prisotni 
mnenja, da mora ta vaški odbor 
vnaprej delovati in se občasno se
stajati. Iz svoje srede bodo izvo
lili ožji odbor, ki bi skrbel za ures
ničitev predlogov. Omenili so tudi 
nujnost ustanovitve delavsko kmeč
ke posojilnice, ki naj bi bila do
polnilni organ gospodarskemu raz
voju Štandreža.

Organi obmejne policije so v me
secu juniju zabeležili rahel pora- 
stek prehodov s potnimi listi, med
tem ko so bili prehodi s prepust
nicami nekoliko nižji od prejšnjih 
mesecev.

Kar se tiče prehodov s potnimi 
listi je porastek razumljiv, saj se 
pravzaprav v tem mesecu prične 
turistična sezona, ki privabi veliko 
število turistov iz severne Evrope 
V prejšnjih letih smo naval turistov 
na mejnih prehodih zabeležili že ko
nec maja. Letos pa, zaradi slabega 
vremena, so tujci prišli z enome
sečno zamudo. V zadnjih časih smo 
na prehodu Rdeča hiša bili priča 
dolgim kolonam tujih avtomobilov, 
ki so prihajali v naše obmorske 
kraje. Seveda nismo v Gorici za
beležili takega prometa kot na pre
hodu pri Trbižu, kjer se vsaki dan 
vrstijo dolge kolone avtomobilov. 
Pozabiti pa ne smemo, da so po
rastek prehodov povzročili tudi naši 
državljani, ki so se podali na po 
letne počitnice, posebno v Jugosla
vijo. Do pravega navala na mej
nih prehodih pa bo prišlo meseca
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PD «SOVODNJE»
vabi na zaključne prireditve

LJUDSKEGA TABORA
Danes ples in tekma v briškoli. 
Jutri ples s tekmovanjem v 
valčku.
Igral bo orkester «The Lovers». 
Deloval bo dobro založeni bife. 
V Kulturnem domu je odprta za
nimiva fotografska razstava.

UBMEJM rK OME T V MESECU JUNIJU

Na Goriškem rahel porast 
prehodov s potnimi listi
To pa sovpada s pričetkom turistične se
zone - Naval turistov pričakujejo avgusta

S SEJE OBČINSKEGA SVETA

Ob 30-letnici osvoboditve bodo v Sovodnjah 
priredili vrsto spominskih svečanosti

Zupanov predlog: v stavbi županstva postaviti ploščo z imeni vseli padlih 
Sovodnje pristopile k zdravstvenemu konzorciju - Prispevek dija- 
kom z Vrha za kosilo in otroškim vrtcem za nakup nove opreme

O resoluciji občinskega sveta v 
Sovodnjah v podporo Stalnemu slo
venskemu gledališču v Trstu smo že 
poročali včeraj. Na isti seji občin
skega sveta, ki je bila v torek zve
čer, so svetovalci imeli na dnevnem 
redu celo vrsto drugih vprašanj.

Župan Jožef češčut je svetoval 
cem obrazložil deželni zakon štev. 
26, ki daje občinam in društvom 
denarne prispevke za prireditve ob 
30-letnici osvoboditve. Sovodenjska 
občina se zaveda, da ne bo dežel
nega denarja za te prireditve pre
več, saj je dežela določila za po
trebe v vsej deželi komaj 30 mili
jonov lir. Samo v Sovodnjah pa 
bodo za dostojno proslavo osvobo
ditve porabili veliko več denarja. 
Občina bo poslala okvirni program 
proslav deželni upravi z zahtevo po 
finančnem prispevku. Zaradi tega 
bodo tudi sklicali sestanek društev 
in ustanov, ki delujejo na področju 
občine. Ceščut je na seji občinskega 
sveta dal nekaj predlogov o tem kar 
misli napraviti občinska uprava. V 
stavbi županstva bi postavili spo
minsko ploščo, na kateri bodo vkle
sana imena vseh padlih med na
rodnoosvobodilno borbo. Med učenci 
osnovnih šol bodo razpisali natečaj 
za naloge na temo NOB. Priredili 
bodo tudi športno prireditev. 
Kulturnem domu naj bi bila sli
karska razstava na temo NOB. U- 
čencem in dijakom bodo razdelili 
knjige s partizansko tematiko. Ob
čina bo priredila tudi zaključno spo
minsko svečanost po slavnostih, ki 
bodo v posameznih krajih. Diskusije 
o tem županovem predlogu ni bilo. 
O tem bo razpravljal odbor sestav
ljen iz predstavnikov društev.

Na seji je župan Češčut prebral 
tudi zahvalno pismo pečanske sek
cije ANPI, ki je zaprosila in dobila 
občinski prispevek za ureditev ce
mentne ploščadi za poletne prire
ditve.

Na seji so svetovalci razpravljali 
o spremembah k regulacijskemu na

Goriški okrajni sodnik dr. Ful
vio Finazzer je na četrtkovem za
sedanju okrajnega sodišča v Gorici 
obravnaval več razprav.

Med drugimi se je moral zago
varjati tudi 39-letni brivec Livio 
Gallina iz S. Vito al Torre pri Vid
mu zaradi prometne nesreče v sre
dišču Gorice, pri kateri je po
vzročil Bruni Petruša iz Gorice te
lesne poškodbe, zaradi katerih se 
je morala zdraviti štiri mesece.

Dne 29. novembra 1971 je Galli
na vozil svoj avto ford escori po 
Korzu Italija v Gorici; na križi
šču v Ul. IX. agosto pa je trčil 

svojim vozilom ob kolo Brune 
Petruše, ki je bila namenjena na 
Korzo. Policija je takrat ugotovila, 
da je vozil Gallina v tistem tre
nutku skozi semafor z rdečo luč
jo, povoženka pa je imela zeleno 
luč in je bila torej v redu. Na 
osnovi teh ugotovitev je sodnik 
spoznal Gallino za krivega ter ga 
obsodil na plačilo 200 tisoč lir 
globe in plačilo sodnih stroškov. 
Kazen pa je pogojna in je ne bodo 
vpisali v kazenski list. Poleg tega 
je moral Gallina plačati odškodnino 
prizadeti stranki. Branil ga je odv. 
Perrone.

Pri drugi razpravi sta se morala 
zagovarjati dva stara znanca poli
cije in sodnih zaporov 28-letni Gian
ni Paoletti iz Gorice, Travn’k 8, 
ter 21-letni Darij Žbogar iz štandre
ža, Mihaelova Ul. 265. Prvi je bil 
obtožen, da je zaupal Žbogarju

vožnjo avtomobila ford cortina več
krat do 7. aprila lani, ko je poli
cija ugotovila, da Žbogar ni imel 
voznega dovoljenja. Z njima pa je 
morala na zatožno klop tudi lastni
ca avtomobila, 22-letna Licia Trcn- 
tadue iz Gorice, Ul. Goldoni 10, 
ker jima je zaupala svoje vozilo, 
ne da bi se prepričala, če imata 
v redu vozno dovoljenje. Sodnik je 
Paolettija, ki je že v zaporu za
radi drugih prestopkov, obsodil na 
3 mesece in 15 dni pripora ter 60 
tisoč lir globe, Žbogarja pa na 30 
tisoč lir globe. Lastnica avtomobila 
bo morala plačati 30 tisoč lir glo 
be in vsi trije tudi sodne stroške. 
Obtožence je zagovarjal odv. Gob
be. Drž. tož. odv. Manniacco, sod
nik Fulvio Finazzer, zap. Magda 
Massi. I. M.

Ravnateljstvo slovenskega Di
jaškega doma «Simon Gregorčič» 
v Gorici sporoča, da se bodo 
prve dni avgusta pričeli

TEČAJI ZA POPRAVNE IZPITE

Za vse informacije se je tre
ba obrniti na upravo doma, Sve- 
togorska cesta (Ulica Montesan- 
to) 84. tel. 83-495. Urad je od
prt vsak dan od 10. do 12. ure. 
Vpisovanje sprejemajo do so
bote, 20. julija.

ki je
bil last dijakovega starega očeta 
in katerega je oče, podčastnik voj
ske v Gradišču, imel v spalnici 
Verjetno je Silvio v odsotnosti star
šev vzel samokres in ga skril 
svojo sobo. Dijak je letos obisko
val prvi razred realne gimnazije v 
Gorici, kjer so ga vsi poznali kot 
marljivega dijaka. V prostem času 
je zbiral znamke in stare kovan
ce. Pogreb bo danes ob 15.40 iz 
mrtvašnice v Gorici na pokopališče 
v Gradišču

Črtu. Potrdili so sklep, ki so ga spre- lil dijak, je vrste «beretta» 
jeli pred nekaj meseci. Ta bo sedaj 
romal na deželno upravo v Trst; 
v Sovodnjah upajo, da ga bo dežela 
kmalu sprejela, tako bo pričel kma
lu dejansko veljati regulacijski na
črt za celotno občino. Svetovalci so 
tudi odobrili prodajo občinske par
cele pri Kamnu nekemu domačinu.

Precej obširna debata je bila ob 
točki za pristop h goriškemu zdrav
stvenemu konzorciju. Župan je po
vedal, da so pred nedavnim ustano
vili konzorcij, v katerem so vse 
zdravstvene ustanove, bolnišnice in 
občine goriškega področja. V naši 
pokrajini bosta dva taka konzorci
ja; v Gorici in v Tržiču. To na 
podlagi deželnega zakona, ki hoče 
združitev in temeljitejše izkorišča
nje zdravstvenih kapacitet. Sveto
valci občine Sovodnje so v debati 
izrazili željo, da bi bila s pristo
pom v ta konzorcij zdravstvena o- 
skrba boljša kot je sedaj. Težko je 
namreč danes dobiti zdravnika ob 
nedeljah ali ponoči. Tudi zdravstve
na ambulanta v Sovodnjah slabo 
deluje, ker zdravnika večkrat ob 
napovedanem času ni na spregled.

Se o neki važni šolski zadevi so 
razpravljali člani občinskega sveta.
Dijaki z Vrha, ki obiskujejo nižjo 
slovensko šolo v Gorici in ki imajo 
pouk tudi popoldne, so zaprosili ob
čino za denarni prispevek za kritje 
stroškov opoldanskega kosila. Ob
činska uprava, ki skrbi že za pre
voz teh dijakov z Vrha v Gorico 
vsak dan, je tej prošnji, s sklepom 
občinskega sveta, ugodila tako, da 
bodo za minulo šolsko leto dali vsa
kemu dijaku z Vrha. ki ima za to 
potrdilo ravnateljstva šole o obisku 
iste v popoldanskih urah, 500 lir 
kot delno povračilo stroškov za vsa
ko kosilo.

Svetovalci so pri tem dejali, da 
bi bilo prav, da bi dobili v prihod
njem šolskem letu prispevek vsi 
dijaki iz občine, ki hodijo v Gorico.
Sicer pa ni to naloga občinske u- 
prave. Za to bi se morala pozani
mati ravnateljstva slovenskih šol, 
da bi ustanovila skupno dijaško 
menzo. Možno bi bilo dobiti deželni 
prispevek.

Na isti seji so odobrili tudi nakup 
tovornjaka za prevažanje smeti.
Stal bo 6.500.000 lir; tovornjak so 
že naročili. Odobriti bodo morali 
tudi pravilnik o taksah za odnaša
nje smeti. Svetovalci so odobrili 
tudi strošek 1.300.000 lir za nakup 
nove opreme za otroška vrtca v 
Sovodnjah in Rupi. Odobrili so tudi, 
upoštevajoč nove zakone, povračilo 
stroškov županu in svetovalcem, žu
pan bo dobival za svoje delo 60.000 
lir mesečno, svetovalci pa 5.000 lir 
za vsako prisotnost na seji.

15-letni dijak 
se je s samokresom 
nehote ustrelil

Srhljiva nesreča se je pripetila v 
četrtek zvečer v Gradišču, Ulica Zo- 
rutti 6, kjer je izgubil življenje 15- 
letni dijak Silvio Marchesano, ki se 
je nehote s samokresom ustrelil v 
srce.

Do nesreče je prišlo približno ob 
17. uri, ko sta v stanovanju bili 
poleg Silvia tudi njegova mati Er
na in stara mati Vanda. Silvio je 
nekaj časa bil v kuhinji skupno z 
materjo in babico ter nenadoma šel 
v spalnico. Čez nekaj trenutkov sta 
ženski slišali strel samokresa. Mla
deničeva mati je takoj stekla v 
sobo in videla dečka, s samokresom 
ob postelji, z velikim madežem krvi 
na levi strani prsnega koša. Pre
den je izdihnil je mladi dijak v 
joku rekel materi: «Mama, nisem 
hotel!». Ženska je takoj poklicala 
rešilni avto, ki je ponesrečenca od
peljal v bolnišnico. Med potjo pa 
je Silvio Marchesano izdihnil.

Samokres, s katerim se je ustre-

Poletni vozni red 
Hibijevih avtobusov

Avtobusno podjetje Ribi obvešča, 
da bo v nedeljo, 16. junija, stopil 
V veljavo poletni umik za nasled
nje proge:

GORICA - GRADIŠČE. Odhodi 
iz Gorice (ob delavnikih): 6.45,
6.50, 7.45, 8.00, 9.15, 9.45, 10.30,
11.30, 11.45, 12.15, 12.45, 13.30, 14.30,
16.00, 17.15, 17.30, 18.30, 19.15, 20.00; 
(ob praznikih); 7.00, 8.00, 8.05, 9.15, 
11.45, 12.30, 13.15, 13.45, 15.00, 17.15,
18.00, 19.00, 20.15.

GORICA - GRADEŽ. Odhodi iz
Gorice (ob delavnikih): 6.45, 8.00,
9.15, 11.45, 13.30, 18.30; (ob prazni
kih): 7.00, 8.05, 9.15, 11.45, 13.15,
20.15.

GORICA - PALMANOVA. Odho 
di iz Gorice (ob delavnikih); 7.50 
(samo ob ponedelikih), 12.15, 18.15, 
(ob praznikih): 19.00.

GORICA — OSLAVJE — ŠTE- 
VERJAN — GROJNA - GORICA. 
Odhodi iz Gorice (ob delavnikih):
6.50. 7.30, 10.00, 12.45, 13.30, 14.45, 
18.20, 20.10; (ob praznikih); 14.30,
16.30, 20.05.

GORICA — KRMIN — MARIA
NO — GORICA. Odhoda iz Gorice 
(samo ob delavnikih): 7.00, 13.00.

VOZNI RED VLAKOV
ODHODI

Proti Trstu: 0.33 (L); 5.44 (L*); 
6 26 (L); 7.32 (D**); 7.55 (L); 9.09
(D) ; 11.09 (L); 13.27 (D); 14.03 (L);
16.26 (D); 17.11 (L); 18.31 (L); 19.06
(E) ; 19.50 (L); 21.42 (L); 22.55 (D); 
23.03 (E***).

Proti Vidmu: 4.32 (L**); 6.27 (L); 
6.55 (D); 7.20 (L); 7.56 (D); 9.35
(D); 11.10 (L); 13.05 (D); 14.01 (L);
14.43 (E****); 15.15 (L); 15.54 (D); 
17.58 (L); 19.07 (L*); 20.04 (D); 21.13 
(L); 22.23 (D); 23.37 (L).

Proti Jugoslaviji: 8.07 (L); 14.19 
(L).

PRIHODI
Iz Trsta: 4.31 (L**); 6.23 (L); 6.53 

(D); 7.17 (L); 7.53 (D); 9.34 (D);
11.06 (L); 13.04 (D); 13.59 (L); 14.42
(E****); 15.13 (L); 15.53 (D); 17.56 
(L); 19.03 (L*); 20.02 (D); 21.11
(L); 22.22 (D); 23.36 (L).

Iz Vidma: 0.02 (L); 5.41 (L*); 6.24 
(L); 7.30 (D**); 7.52 (L); 9.08 (D);
11.07 (L); 13.25 (D); 13.58 (L); 16.25 
(D); 17.09 (L); 18.29 (L); 19.04 (E); 
19.48 (L); 21.40 (L); 22.53 (D); 23.01 
(E”»).

Iz Jugoslavije: 10.33 (L); 17.18 (L)

avgusta, ko bodo v Italiji, ob pri
ložnosti velikošmarenskih počitnic, 
zaprti največji obrati v državi.

Poudariti pa moramo, da so, kljub 
porastku prehodov s potnimi listi 
v primerjavi s prejšnjimi meseci, 
lanskega junija zabeležili veliko več 
prometa pri Rdeči hiši.

Kot smo že omenili, so na pre
hodih druge kategorije zabeležili 
manj prehodov s prepustnicami kot 
v prejšnjih mesecih. To pa pred
vsem s strani Jugoslovanov, ki so 
v manjšem številu hodili v mesto 
za razne nakupe. Tega je kriva 
draginja, saj so se cene pri nas v 
zadnjem času tako povišale, da se 
ne splača več Jugoslovanom kupo
vat v naših trgovinah.

Poglejmo sedaj v številkah obmej
ni promet v mesecu juniju. S pot
nimi listi je prešlo mejo 13.748 ita
lijanskih državljanov (12.233 mese
ca maja 1974, 176.962 junija lanske
ga leta), vrnilo se jih je 13.572 (12 
tisoč 176, 176.266). Tujih državlja
nov je prišlo 27.747 (27.252, 93.526).

Deželanov je s prepustnicami pre
šlo mejo 77.417, vrnilo pa se jih 
je 76.397. Jugoslovanskih državlja
nov je prišlo v Gorico 76.269, vrni
lo se jih je pa 74.818.

# V Moraru so v torek zvečer odprli 
sedež nove sekcije PSI. Na otvorit
venem zborovanju je govoril poslanec 
Loris Fortuna, ki je podal podrobno 
politično analizo izidov referenduma 
in deželnih volitev na Sardiniji. Iz 
teh volitev so izšle levičarske sile, 
posebno še socialisti, kot zmagoval
ci. KD pa je doživela težak poraz. V 
svojem govoru je poslanec Fortuna 
dejal tudi, da je predlagal v parla
mentu skupno z nekaterimi drugimi 
socialističnimi poslanci, da ne bi da
li fašistični stranki MSI denar iz 
javnih fondov, kot to določa zakon, 
ki ga je parlament izlasoval pred 
nekaj meseci.

• V juniju je goriška prefektura 
odvzela lastnikom sedem šoferskih 
dovoljenj.

Izleti
Slovensko planinsko društvo priredi 

danes in jutri, 7. julija, vzpon z 
Razor planine na Veliki Kuk (2080 
metrov). Zbirališče danes, ob 17. uri 
pri mejnem prehodu Rdeča hiša.

Prosvetno društvo «Briški grič» iz 
števerjana priredi dvodnevni izlet 15. 
in 16. avgusta v Velenje, Ptuj, Lju
tomer, Radence, Moravske toplice, 
Varaždin in Zagreb. Poleg ogleda tu
rističnih zanimivosti obiskanih krajev, 
si bodo izletniki ogledali še vinsko 
klet in kmetijski kombinat v Lju
tomeru.

Vpisati se je treba čimprej pri čla
nih društva Ivanu Humarju, Sonji 
Terpin in Lavreti Maraž, da si pra
vočasno rezervirajo mesta. Prevoz, 
hrana in prenočišče so vključeni v 
skupni ceni izleta.

Slovensko planinsko društvo priredi 
28. julija družinski izlet na Koroško 
(Beljak, št. Vid, Ostrovica ter Osoj- 
sko in Vrbsko jezero). Izletniki mo
rajo imeti s seboj veljavno osebno 
izkaznico ah potni list. Vpisovanje 
se je že pričelo na sedežu SPD, Uli
ca Malta 2 (tel. 24-95).

V frfsarnali Delavske zbornice v 
Gorici, Ul. 24. maja 1, in v Tržiču, 
Ul. 25. aprila, deluje turistični sin
dikalni urad ETLI. Na voljo imajo 
celo vrsto izletov v razne evropske 
države in tudi po Italiji. Podrobnej
ši seznam izletov lahko dobijo za
interesiram na sindikalnih sedežih.

Kino

(L) Lokalu! vlak; (D) brzovlak; (E) 
ekspres.

(*) Vlak ne vozi ob sobotah in 
praznikih.

(**) Vlak ne vozi ob praznikih.
(***) Vlak vozi ob praznikih od 30.

junija do 15. septembra.
(***») vlak vozi samo ob delavniku 

pred praznikom od 28. junija 
do 14. septembra.

Corica
VERDI 17.00—22.00 «Spasmo». Robert 

Hoffman in Suzy Rendali. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

CORSO 18.00—22.00 «Un duro al ser
vizio della polizia». G. Braum. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

MODERNISSIMO Zaprto.
VITTORIA Zaprto.
CENTRALE 17.30-21.30 «La mia pis

tola per Billy». Gregory Peck in 
D. Amolt. Barvni film.

Tržič
AZZURRO 18.00—22.00 «La profanazio

ne». Barvni film.
EXCELSIOR 17.30-22.00 «Joe Valla- 

chi». Barvni film.
PRINCIPE 18.00-22.00 «L'uomo che 

uccise se stesso». Barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Kako skriti mrtveca», fran

coski barvni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Obračun pri zapuščenem 

rudniku», italijanski barvni film 
ob 18.30 in 20.30.

DESKLE «Joe Kid», ameriški barvni 
film ob 20.00.

RENČE «Sartana, dolarji in menih», 
italijanski barvni film ob 20.00.

PRVAČINA Prosto.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Fulvio Ciach, Christian 

Cottali, Elisa Barbieri, Federica Fe
de!, Erica Tellini, Piera Mazzoli, Mi
chele Koglot, Walter Peric, Giorgio 
Parzianello.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je de

žurna lekarna Alesani, Ulica Carduc
ci, tel. 2268.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je de

žurna lekarna Alla Salute, Ulica Co- 
sulich, tel. 7E480.



PRIMORSKI DNEVNIK

STRANSKE 
PRIREDITVE 
V VERONI
VERONA, 5. — Veronska usta

nova «Arena», ki organizira velike 
poletne prireditve, v glavnem o- 
pere in koncerte, v veronski are
ni, prireja po navadi tudi stranske 
prireditve, ki pa so v veliki veči
ni povezane s programom v areni. 
Tako bo na primer letos priredila 
stranski seminar z naslovom «Gia
como Puccini in njegovi libreti», 
to se pravi, da bodo strokovnjaki 
pod vodstvom umetnostnega kritika 
Fedeleja D’Amica z rimske univer
ze razpravljali o italijanskem «o- 
pernem» slovstvu.

Letos bodo na sporedu tudi že v 
prejšnjih letih uveljavljena «sreča
nja», na katerih bodo glasbeni kri
tiki obravnavali, ali bolje prikaza
li posamezna operna dela, ki pri
dejo v kratkem na dnevni red. Že 
prihodnji ponedeljek, 8. t. m., po
poldne bo Roland Mancini, eden 
najbolj kvalificiranih francoskih 
glasbenih kritikov, govoril o operi 
«Samson in Dalila». Mancini je bil 
dolgo let profesor na univerzi v 
Bordeauxu, kjer je predaval zgodo
vino glasbe, sedaj pa je umetnostni 
vodja Opere v Marseillu.

Kader iz Delvauxovega filma «Belle», ki ga je belgijski režiser napravil leta 1973 in je torej njegovo 
zadnje delo. V njem igra, kot vidimo, Adriana Bogdan
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PODOBE IN UTRINKI IZ VREMSKE DOLINE

Med pokopavanjem poslednje žrtve 
prišla v Vremsko dolino svoboda

Stanko Kleva iz Kort nad Koprom je padel tik pred osvoboditvijo 
Fašisti niso dovolili, da bi ga pokopali - Zadnje preizkušnje pred tujcem

a.
Koliko žrtev in trpljenja bi svo

jemu ljudstvu prihranili, če se ne 
bi pridružili sovražniku kot po
korni hlapci in še svoje vesti ne 
bi z izdajstvom obremenili?» 15)

26. ali 27. aprila 1945 je vodnik 
minerskega voda Istrskega odre
da Mirko Kovačič, ki je bil do
mačin, organiziral po nalogu od- 
rednega štaba ob poti, ki vodi iz 
sedanjega železniškega postajah- 
šča v Doljne Vreme «V Kotanji» 
ob potoku drzni napad na fašistič
nega podporočnika in njegovega 
spremljevalca karabinjerja. Faši
stičnega oficirja so partizani su
mili, da prihaja v vas k svojim 
sodelavcem. Zato so ga namerava
li ujeti živega. V zasedi so ga ča
kali trije borci: Mirko Kovačič, 
Stanko Kleva in še nekdo. Kova
čič je za vsak primer pripravil 
tudi mino.

V litoželezno cev je nabil pri
bližno kg razstreliva in jo opre
mil z vžigalnikom na poteg. Ko 
sta šla fašist in karabinjer v vas, 
ju niso mogli napasti, ker je po 
naključju prišel v bližino domačin, 
oče partizanskega minerja Franca 
Fuka. Zato so čakali, da se vr
neta. Tedaj so ju najprej pozva
li, naj se predata, toda fašistič
ni podporočnik je začel streljati, 
zato so sprožili mino in nanju 
streljali. Karabinjer je padel, fa
šist pa je bil le ranjen in se je 
prevalil v zaklon. Proti njemu sta 
skočila Kovačič in Stanko Kleva. 
Ranjeni fašist je dvakrat ustre
lil proti Klevu in ga z enim stre
lom zadel v glavo, da se je zgru
dil mrtev, takoj za tem pa je Ko
vačič fašista pokončal s streli iz 
brzostrelke. Toda bilo je blizu pro
ge in fašistično - nemških straž, 
ki so začele takoj streljati proti 
partizanskim borcem, zato ti ni
so mogli odnesti padlega Stan
ka. 27)

Zaradi tega napada so Nemci in 
fašisti ponovno terorizirali nedolž
ne domačine.

Ana Prunk, iskrena sodelavka 
in privrženka osvobodilnega boja, 
nadarjena z izostrenim čutom o- 
pazovalca, je z veliko čustveno 
prizadetostjo spremljala razvoj bo
ja proti okupatorju. Vsaka parti
zanska težava in izguba jo je pri
zadela in jo hudo bolela. Zato je 
s svojo trdo in od gospodinskega 
dela zgarano roko prijela svinčnik 
in svojo bridkost ter čustveno pri
zadetost skupno z vročimi solza
mi prelila na papir. Tako je v se
stavku «Poslednja žrtev v Vrem
ski dolini» ganljivo opisala tudi 
ta spopad. Zato ji prepustimo, naj 
sama opiše dogodke, ki so se po 
napadu zvrstili v Vremski do
lini.

«V potoku za vasjo so partizani 
napadli fašiste. Ko je mina poči
la, smo se prestrašeno spogleda
li, kot bi udarilo plat zvona pred 
nevihto. In res, pričakovali smo 
pravo fašistično nevihto. Saj nam 
menda ne bo tokrat prizanešeno, 
smo se spraševali.

Res nas je nemško-fašistično 
maščevanje kmalu prizadelo. Ko 
so fašisti slišali detonacijo mine, 
so takoj začeli streljati. Kam 
drugam naj bi streljali kot na 
našo ubogo požgano vas? Toda ni
so se omejili le na streljanje s 
puškami, tudi mine so metali na 
vaške ruševine in v njih živeče 
ljudi. Tudi tokrat ni šlo brez 
žrtev. Mina je ubila 70-letnega 
Ivana Rapotca, očeta sedmih o- 
trok. Vaščani pa smo se spet mo
rali poskriti po kleteh in čakati, 
da streljanje poneha, da si ohra
nimo le gola življenja. Bali pa 
smo se tudi, da bodo Nemci in fa
šisti spet vdrli v vas ter nam 
požgali še preostale hiše. Strelja
nje je kmalu prenehalo. V vas so 
vdrli fašisti. Med njimi je bilo kar 
precej tržaških, ki takrat sicer 
niso požigali, so pa nam tako 
grozili, da nas je navdajala gro
za. Zahtevali so tudi, naj povemo, 
kje je truplo mrtvega fašista, 
čeprav so sami to dobro vedeli. 
Končno so nam zagrozili, da nam 
bodo še preostale hiše požgali in 
ha« šiv« t Ogenj zmetali, če ga

ne prinesemo v uri in pol na 
progo. Neradi in hudo potrti smo 
vendarle morali pristati, kajti 
oborožen sovražnik nam je z na
siljem še vedno v trenutni premo
či gospodoval.

PADLEGA PARTIZANA 
NAJ PSI POŽRO!
Preudarni vaški možje so uvi

deli, da utegnejo s kljubovanjem 
izzvati v poslednjem hipu fa
šistični bes. zato je najuglednejši 
vaščan pozval sosede in jim pred
lagal, naj bi odnesli mrtvega fa
šističnega oficirja na progo, da 
bi s tem rešili vas in ljudi. Ob 
tem pa ni pomislil na lastno življe
nje. Potem se jih je zbralo se
dem, med njimi njegov brat Loj
ze. Odšli so v Kotanjo k potoku, 
kjer je ležal mrtev fašist: blizu 
njega pa je bil tudi padli dvajset
letni partizan Stanko Kleva, doma 
iz Kort v Istri. Bil je menda še 
en ranjen sovražnik, toda tega 
so fašisti sami že prej odnesli. 
Vremski možje so dvignili truplo 
fašista, da bi ga odnesli na pro
go. Radi bi bili odnesli tudi padle
ga partizana Stanka, vendar so 
jim fašisti ukazali, da ga morajo 
pustiti tam, da ga psi požro in ga 
ponoči stražiti, da ga ne bi par
tizani odnesli. Fašisti so jim tudi 
zagrozili, da jih bodo postrelili, 
če bo izginilo partizanovo truplo, 
zato so odnesli le truplo fašista.

Čuden sprevod se je razvrstil 
po nekem fašističnem ceremonial
nem redu: spredaj je stopal va
ški starešina Čempar, za njim 
dva fašista, potem tisti, ki so 
nosili truplo fašističnega oficirja, 
zadaj pa so bili razvrščeni v 
klavrnem vrstnem redu ostali 
kmetje in fašisti. Vsi so molčali, 
družila jih je skupna misel na 
smrt. Gotvo so se je tedaj vsi 
spomnih in se je bali. Kmetje so 
namreč pričakovati, da jih bodo 
fašisti postrelili, ko bodo prinesli 
truplo padlega oficirja na železni
ško progo. Fašisti pa so dobro 
vedeti, da se naglo bližajo Trstu 
jugoslovanska armada od Reke in 
zavezniške čete iz Italije in si 
niso mogli delati nobenih utvar, 
kaj bi to utegnilo zanje pomeniti 
spričo zločinov, ki so jih zagrešili 
nad prebivalstvom naših krajev.

Ko je sprevod prispel na žele
zniško progo, so kmetje položili 
truplo oficirja na vagon, fašisti 
pa so prinesti zavitega v odeje 
še tistega svojega člana, ki naj bi 
bil, kot so trdili, le ranjen, vendar 
ni kazal nobenih znakov življenja 
in je bil gotovo mrtev. Nato so 
trupla z vlakom brž odpeljali pro
ti Divači.

Za naše uboge vremske kmete 
pa se je tedaj začela mučna «o- 
čitna spoved». Fašisti so jih po
stavili k zidu, prednje pa so se 
postavili Nemci in njihovi fašistič
ni pajdaši z orožjem. Vse je spre
letaval srh, vendar nihče ni jo

kal, nihče prosil milosti. Le nekdo 
izmed njih je polglasno vprašal 
soseda: «Kaj bo sedaj z nami?’ 
Šimin mu je odgovoril: «Tu bo 
konec našega trpljenja in tudi 
življenja!» Možje so čakati, da 
jih fašisti postrelijo, vendar se 
to ni zgodilo, pač pa sta stopila 
prednje nemški in fašistični ofi
cir in mučna «očitna spoved» se 
je začela. Na vprašanja v nemšči
ni in italijanščini je odgovarjal 
Čempar v obeh jezikih. Preudar
no in tekoče je najprej v nem
ščini, nato še v italijanščini ovrgel 
vse fašistične poskuse, da bi va
ščanom pripisali krivdo za parti
zanski napad. Zato so Nemci spu
stili kmete domov.

FAŠISTI SO STRELJALI 
NA LJUDI, ^
KI SO NAMERAVALI 
POKOPATI PADLEGA
PARTIZANA
Bilo je v petek, 27. aprila 1945, 

meglen in deževen dan. Naša 
partizanska armada je bila že 
nad D. Bistrico. Fašisti so se 
dobro zavedali, da imajo krvave 
roke, saj so pobili tisoče nedol
žnih ljudi. Zato jih je zajel nemir. 
Navzlic temu so biti še popadljivi.

Ljudje iz Vremske doline niso 
pozabili, da leži ob potoku mrtev 
partizan Stanko.

Ponoči so ga možje in dekleta 
varovati, da bi s svojo navzočnost
jo izrazili globoko prizadetost vse
ga ljudstva Vremske doline ob nje
govi smrti. Naslednji dan dopol
dne so odšli štirje domačini, z nji
mi je bila tudi Ema Tonetova, ki 
je nesla vrč vode, da bi umila 
Stankov obraz. Ko so prišli k Stan
kovemu truplu in se je Ema sklo
nila nadenj, so začeli fašisti s pro
ge streljati nanje. Morali so se u- 
makniti, kajti fašisti so se še v 
poslednjem hipu svoje vladavine 
zabavali tudi s tem, da so strelja
ti na ljudi, ki so poskušati opra
viti najbolj osnovno človeško dolž
nost — pokop žrtve. V soboto, 28. 
aprila 1945, popoldne, je kazalo, da 
so fašisti pobegniti, ker se je bli
žala IV. armada od H. Bistrice. 
Na progo pa so prišli Nemci, ki 
so pripeljati na vagonu izredno ve
lik top, ki je začel okoli 4. ure 
ponoči grozovito streljati. Celo noč 
je velikanski nemški top strahovi
to grmel in pošiljal granate, ki 
so kot strašne močne pošasti le
tele nad našo vasjo tja proti Ilir
ski Bistrici in Reki, od koder je 
prihajala partizanska armada. Na
vzlic streljanju pa smo Stankovo 
truplo že tisto popoldne odnesli na 
pokopališče in ga položili v mr
tvašnico. Naslednji dan je bila ne
delja, 29. aprila 1945, — nepoza
ben poslednji dan fašistične suž- 
nosti in hkrati prvi dan svobode 
za Vremsko dolino. Stankov po
greb je bil določen za popoldne. 
Kdor je le mogel, ga je šel po

kropit in pospremit na njegovi zad
nji poti, vsi smo s solznimi očmi 
in bridkostjo v srcih poslušali z 
veliko slovensko zastavo in jo ob
dati z venci svežega pomladanske
ga cvetja.

IV. ARMADA PRISPELA 
V VREMSKO DOLINO
Prav tedaj, ko smo se priprav

ljali, da odnesemo Stankovo kr
sto iz cerkve v grob, se je zasli
šal spodaj po dolini Reke od Gor
njih Vrem ropot tankov in kamio
nov. Dekleta so se ustrašila, ker 
so mislila,, da prihajajo sovraž
niki. Ropot tankov in kamionov se 
je vedno bolj bližal. Ko so pola
gali krsto v grob. je pritekel iz 
vasi na pokopališče deček in po
vedal veselo novico: «Partizani so 
tu!» Dečkovo sporočilo je vse vzra- 
dostilo. Saj smo vedeli, da gotovo 
pridejo. Dolgo smo jih čakali. A 
sedgj, ko so biti tu, se nam je 
zazdelo, da so prišli nenadoma, 
nepričakovano. Prišli so prav med 
pogrebno svečanostjo, v hipu, ko 
smo pokopavali poslednjo žrtev fa
šističnega nasilja, z njo pa smo 
simbolično pokopali tudi samo fa
šistično nasilje.

MAKS ZADNIK
(Nadaljevanje sledi) * v

SE 0 FILMSKEM FESTIVALU V VERONI

Belgijska režiserja 
A. Delvaux in H. Kumel
Kako njuno delo smo mogli videti tudi pri nas

15) Ana Prunk, isti vir kot pod 8.
16) Mirko Kovačič, pismena izjava.

(Naš dopisnik poroča)
_ VERONA — v začetku julija. — 

Če se je zadnja leta svetovna 
kritika začela zanimati za belgij
ski jilm., je to predvsem po za
slugo režiserja Andréja Delvauxa, 
ki je danes med največjimi re
žiserji na svetovnem nivoju.

Medtem ko se je Delvaux rodil 
leta 1926, se je Flamec Harry 
Kiimel rodil šele leta 1940. Oba 
imata med mladimi belgijskimi 
režiserji redek privilegij, da sta 
že režirala več jilmov. Kot je iz
javil Delvaux, imajo belgijski 
režiserji dosti manj možnosti, da 
preizkušajo sposobnosti kot npr 
italijanski. Kiimel je v tem oziru 
izjemen primer. Že 12-leten je za
čel snemati filme s kamero. Leta 
1956 je izkazal velike sposobno
sti kot amater; v dveh letih je 
posnel devet kratkih filmov, v 
Cannesu pa je dobil nagrado za 
16 mm film «Anna la bonnen 
Nato je napravil še veliko krat 
kih filmov in dokumentarcev, le 
ta 1965 pa kratki film «Le gar 
dien du cimitière» po Kafkovi dra 
mi. Nato je prišel k celovečerne 
mu filmu; v Veroni smo gledali 
tri njegove celovečerne filme 
(medtem ko sedaj snema četrte
ga). Vsi trije so fantastičnega 
značaja.

Že prvenec «Monsieur Hawar- 
den» (1968) kaže. da je Kiimel lju
bitelj filma. Film je posvečen reži
serju Sternbergu. na katerega se 
Kumel nanaša. Naslednji film je 
koprodukcija «Les levres rouges» 
(Rdeče ustnice, 1971), ki smo ga 
gledali tudi v Italiji z naslovom 
«La vestale di Satana». V tem 
filmu poudari Kiimel erotičtio 
komponento ter jo naveže na vam- 
piristično zgodbo madžarske gro
fice Erzebeth Bathory, «krvave 
grofice», ki se je hranila s krvjo 
deviških deklic, da bi ohranila 
mladost. Film temelji na levih 
kromatičnih rezultatih in na od
lični interpretaciji.

Kiimel ni genialen režiser, je 
pa zelo spreten, tako da je gle
danje njegovih filmov prijetno. 
To velja tudi za zadnjega. Gre 
za «Malpertuis» (1972), ki smo ga 
gledali že na lanskem tržaškem 
festivalu. Film, posnet po romanu 
Jeana Raya, je privlačen pred
vsem zaradi dobre interpretacije 
in zaradi lepe fotografije.

André Delvaux je, kot smo že 
rekli eden najboljših režiserjev, 
kar se jih je izkazalo v 60, letih 
na mednarodnem nivoju. V Vero
ni smo videli vse njegove filme, 
razen pedagoškega «Npus étigns 
treize» (1956) in TV dokumentar
cev. že njegov kratki film iz leta 
1962 «Le temps écoliers» kaže eno 
temeljnih tematik Delvauxovega 
filma: ločenost med svetom kul
ture in življenjem.

Celovečerni prvenec «Vhomme 
au arane rase» (1965), ki ga je 
svetovna kritika odkrila v Pesaru. 
je izjemno delo. V čudoviti zmesi 
fantastike in čuta za realnost 
prikazuje prelom med kulturo in 
življenjem ter povezanost med

erosom in thanatosom. Protago
nist je izvrstni Senne Rouffaer, 
poleg njega igrata še Beata 
Tyszkiewicz in Hector Camer- 
lynck. že v tem filmu se med so- 
delavcama pojavita dve imeni, ki 
ju bomo našli tudi v vseh nasled
njih režiserjevih filmih: direktor
ja fotografije Ghislaina Clogueta 
in glasbenika Frederica Devree- 
seja.

Po povesti Johana Daisna je 
pa posnet naslednji film, edini, 
ki smo ga lahko gledali v italijan
ski distribuciji, «Un soir un train» 
(Una sera un treno, 1968), kate
rega čudoviti protagonisti so A- 
nouk Aimée, Yves Montand. A- 
driana Bogdan, Hector Camer- 
lynck. Tudi v tem filmu vidimo 
intelektualca, ki ga delo in kul
tura samo ločujeta od ljubezni. 
Potrebo po ljubljeni ženski spozna 
šele, ko jo doleti smrt. Občutek 
«da bi bila lahko realnost dru
gačna» je to, kar daje filmu ne
verjetno presunljivost.

Naslednji film «Rendez-vous a 
Bray» (1971) je pa posnet po 
povesti Julieng Gracga. To delo 
je mnogo kritikov sprejelo manj 
navdušeno kot prejšnja. Poleg 
Mathieua Carrièra nastopata kot 
čudoviti protagonistki Bulle Ogier, 
ženska iz preteklosti, in Anna Ka- 
rina, ženska iz sedanjosti. Malo 
bolj shematičen se nam zdi le 
zadnji film «Belle» (1973), ki je 
pa še vedno odličen film. Tokrat 
je scenarij izvirno Delvauxovo de
lo. brez literarnega izvora. Tudi 
tokrat gre za zgodbo intelektualca, 
ki se znajde pred življenjem brez 
moči.

Delvaux je še preveč skromno 
priznal historično omejenost last
nih kulturnih vplivov, ki jih po
lagoma nadomešča direktni vpliv 
realnosti pri mlajših belgijskih 
režiserjih. Toda zdi se, da je real
nost globlje zajeta v Delvauxo- 
vih filmih kot v kateremkoli an
gažiranem delu. Njegovi filmi nas 
še enkrat, in na najbolj drastičen 
način, opozarjajo na dvojnost kul
ture v meščanski družbi: po no
tranjem stremljenju je večina ra
dikalen nosilec zahteve po osvobo
ditvi človeka; kot kultura v od
nosu z realnostjo, kot odsev te 
realnosti je pa največji nosilec 
njene alienacije.

Sergij Grmek

Znani film «Izganjalec hudobne
ga duha», ki je sprožil tolikšno po
lemiko in zato žel tudi izreden fi
nančni uspeh, 'je v nevarnosti, da 
mu «finančno prvenstvo» odnese 
film, ki je pri nas znan pod na
slovom «La stangata». V ZDA je 
prvi film v enem samem tednu 
kasiral nad 4 milijone dolarjev, 
doslej pa že skoraj 25 milijonov, 
«La stangata» pa je doslej pri
nesla producentom obilnih 21 mi
lijonov dolarjev. V finančnih u- 
spehih nosi tretje mesto film 
«Papillon», ki je doslej prinesel 
producentom skoraj 15 milijonov 
dolarjev, film «Amerikan graf
fiti» pa 13 milijonov in pol.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Tre

nutne težave gospodarskega zna
čaja. Motnje v družinskem okolju, 
za kar ste sami krivi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne 
odlašajte z nekim neprijetnim de
lom, ker bi se vam to maščevalo. 
Prijetno srečanje.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) V 
poslovnih zadevah nobenih spre
memb, le težave s tekmeci. Be
sedni spopadi v družini.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Prije
ten poslovni dan z lažjimi nalo
gami. Lepi trenutki s komaj po
znano osebo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Na po
slovnem področju vesele vesti in 
možnosti zadoščenj. Nekdo se vri- 
nja v vaša čustva.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) 
Nekdo bo skušal izpodkopati va
še načrte. Z osebno simpatijo si 
boste odprti pot v novo družbo.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

Idealno bi bilo združiti odločnost 
z elastičnostjo. Bodite previdni 
V svojih ocenah.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Če vam uspe najti ustrezno mož
nost, bo vaša akcija popolnoma 
uspela. Priljubili se boste neki

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Svoje poslovne možnosti skušajte 
razviti z nadaljnjimi uspehi. Ve
selo vzdušje med prijatelji.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Natančneje morate pregledati svo
je poslovanje. V čustvenem raz
merju bo prišlo do nesporazuma.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
S svojo energijo se lahko lotite 
katerega si bodi podviga. Skušajte 
biti bolj uvidevni.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Slabo 
posredovane novice utegnejo u- 
stvariti nesporazum. Neprijeten 
spor y družini.

Rigottijeve risbe in tolkanice
Nino Rigotti je znan ustvar

jalec bakrenih tolkanic. Doslej je 
bil že večkrat nagrajen. Sedaj 
pa se je v občinski galeriji pred
stavil tudi z odličnimi velikimi 
perorisbami, ki spominjajo na 
velikega Duehrerja. Risbe so si
cer le tri in jih je Rigotti raz
stavil menda kot primer pripra
ve zasnov za nekatere tolkanice, 
ki so na razstavi, vendar te 
risbe predstavljajo že samostoj
ne in dokončne umetnine v duhu 
tradicionalne risbe, saj po učin
kovitosti sestave gostih črnobelih 
zapletov črt malone prekašajo 
plastično že skoraj otipljivo po
dane prenose teh zasnov v ba
kreno pločevino.

Že bežen pregled seznama tol
kanic v katalogu in še pesem 
neznanca, ki sestavlja nekakšen 
uvod, nam razodevata, da to ni 
navadna razstava podobne zvrsti 
umetnosti. To je hkrati tudi li
kovna izpoved teženj in pogle
dov raziskovalca davne preteklo
sti naših krajev še iz dobe pred 
Rimljani, iz dobe Rimljanov in 
vse do nastopa krščanstva. Nino 
Rigotti, arheolog - amater, je že 
marsikaj zanimivega izkopal in 
odkril iz ostankov nekdanjih gra
dišč v okolici Trsta, o čemer 
govore tudi lončene črepinje z 
okraski, pa tudi razno kamenje
v razstavnem oknu galerije, ob 
vhodu v galerijo pa skupek fo
tografij raznih kamnitih narav
nih in arhitektonskih preostankov 
z vklesanimi sledovi zdavnaj iz- 
umrie kulture nekdanjih keltskih 
ljudstev. To pa so vodek, na ka
terem Nino Rigotti tke svoje 
umetnine.

Izredna lastnost umetnika, da 
se v f/iku z njimi razživi in 
razniha njegova domišljija kot ne
kakšen psihični ojačevalec teh 
ponekod komaj zaznavnih likov
nih sporočil iz davnine ga sili 
k ustvarjanju prikazane lepote 
teh tolkanic, v katerih se zelo 
razgibano, hkrati pa uravnoteže
no prepletajo arhaični ljudje, 
ženske in vojščaki, pa tudi ži
vali in rastline, v borbi in pri 
delu, v okolju, okrašenem z de- 
korat:vn:mi e'pm-'nti pognn^'Pna 
boanslnžm, z melari in z dvoj
no keltsko spiralo ter podobnim.

Nino Rigotti pa postavi pred vse 
naslove svojih del tudi ime kra
jev, ki so ga k temu navdihnili 
tako na primer Slivno in Šempo- 
laj, Dolino in Glinščico, Log 
itd., itd.

Tudi ne glede na umetniško 
plat Rigottijevih tolkanic so nje
gova dela hkrati opomin odgo
vornim dejavnikom in vsej jav
nosti za brezbrižnost pri razisko

vanju in proučevanju prazgodo
vine naše dežele, opomin tistim, 
ki dopuščajo, da sodobni človek 
uničuje to skromno in hkrati ve
liko bogastvo. In prav to nazor
no prikazujeta risba in tolkanica 
z naslovom «Otroci Mahuja», par 
divjih kentavrov, ki s kopiti in 
rokami drobijo simbole pradavne 
kulture Ilirov in Japodov.

M. B.
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

SVETOVNO NOGOMETNO PRVENSTVO 
Finalna tekma
med BRAZILIJO in POLJSKO za tretje, oziroma četrto mesto
Prenos v evroviziji iz Muenchna
Izžrebanje loterije
Sedem dni v parlamentu
Nabožna oddaja
ŠPORTNI DNEVNIK
Kronike dela in ekonomije
Vremenska slika
DNEVNIK
CANTAGIRO SHOW
Zaključni večer, ki ga vodi Johnny Dorelli, ki je v zadnjem 
trenutku zamenjal Walterja Chiarija. Letošnja prireditev je že 
13. tovrstna prireditev in bodo na njej sodelovati nekateri ze
lo znani italijanski umetniki, med katerimi so Renato Rascel, 
Iva Zanicchi, pevec in skladatelj Franco Califano, Loffredov 
ansambel, znani Franco Rosi, ki zna oponašati vse, povrhu 
tega pa še številni znani italijanski pevci, tako da bo v pro
gramu sodelovalo nič manj kot kakih 60 oseb.
Rekli smo, da bo nocoj na sporedu zaključni večer. Toda to 
pravzaprav ni res, kajti letos ne gre za običajno pevsko tek
movanje, pač pa za nekakšen potujoči show, kar pove tudi 
sam naslov prireditve, ki se je začela 21. junija v kraju Ma
rina di Rocale blizu Lecceja in se bo nocoj zaključila v Ca- 
salpusterlengu
A — Ž: DOGODEK, KAKO IN ZAKAJ?
Nocoj bi moralo biti na sporedu zadnje nadaljevanje te ru
brike, ki jo vodi Luigi Locatelli, toda v zadnjem trenutku so 
rubriko podaljšali za ves julij. In prav so storili, kajti ta ru
brika ima veliko ati bolje vedno več občinstva. Obravnava 
pač pogosto zelo aktualno problematiko. Pomislimo le na an
keto z naslovom «Rapporto nero», ko je bil govor o fašistič
nih vojaških vežbališčih koj po zločinu v Brescii, pomislimo 
na oddajo z naslovom «Dietro il folklore», ko je bil govor o 
razmerah na italijanskem Jugu, da ne govorimo o oddaji «Pa
cient naj potrpi», ko je bil govor o odnosih med zdravstvom 
in bolniki, itd. itd.
DNEVNIK 
Vremenska slika

DRUGI KANAL
DNEVNIK
LJUDJE IN ZNANOST
Tedenska oddaja, ki jo pripravlja Paolo Glorioso 
PROCESSO A UN ATTO DI VALORE
Danes bo na sporedu prvo nadaljevanje dela, za katerega so 
scenarij napisali Marcello Baldi, Mimmo Calandruccio in Die
go Fabbri. Gre za prikaz v dveh nadaljevanjih dramatične e- 
pizode iz druge svetovne vojne.
V noči na 12. maj 1942 je y bližini Malte angleška pomorska 
eskadra postavila zasedo štirim italijanskim torpedovkam, ki 
so jih «zaznati» vnaprej s pomočjo radarskih naprav. Ob tej 
priložnosti je bila ena italijanska torpedovka potopljena, o- 
stale tri enote so bile na tem, da klonejo, toda torpedovka 
«Gabbiano» se požene proti angleškim ladjam in jih ovije z 
umetno meglo, s čimer omogoči ostalima dvema torpedovka- 
ma, da pobegneta. Torpedovka «Gabbiano» se pri tem žrtvu
je. Trideset mož posadke se sicer reši na rešilni čoln, ven
dar jih pozneje nihče ne reši. Sedaj bodo o tem primeru po
novno spregovoriti «z razdalje» obilnih 30 let z vsemi ustrez
nimi spremembami v gledanju na določene momente, čeprav 
so pri scenariju upoštevani resnični momenti dogodka, ven
dar ne gre za absolutno zgodovinsko, oziroma dokumentirano 
dogajanje.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
SVETOVNO NOGOMETNO PRVENSTVO
Finalna tekma med BRAZILIJO in POLJSKO
za tretje, oziroma četrto mesto
Prenos v evroviziji iz Muenchna
NA LOŠKEM GRADU
Narodno - zabavna glasba
Obzornik
LEGENDA O DIVJEM LOVCU
Serijski film
DNEVNIK
Tedenski notranjepolitični komentar 
MELODIJE JADRANA: SPLIT 74 
DNEVNIK
Colombo, serijski film
Kaj bi TV brez uspešnih in simpatičnih detektivov? Colomba 
pa poznajo le tisti, ki sledijo sporedu UHF — Krvavec. Co
lombo je tih, zadržan človek, ki se po prizorišču premika ne
kako tako, kot da bi to bilo le slučajno. Nerodno se nasmiha, 
sprašuje in počne take stvari, da bi človek ne verjel, da je 
to zelo uspešen policist

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
SVETOVNO NOGOMETNO PRVENSTVO 
Finalna tekma za tretje, oziroma četrto mesto:
Srečali se bosta POLJSKA in BRAZILIJA 
«Napačen soprog», serijski film 
DNEVNIK
NEMOGOČI PODVIGI, serijski film 
«V ZADNJEM TRENUTKU», serijski film 
Balet norveške TV

Euo izmed razstavljenih del: «Zlata veja»

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Ponovno na sporedu: 13.30 Glasba 
po željah; 17.00 Program za mla
dino; 18.15 Umetnost in priredit
ve; 18.30 Komorna glasba; 19 10 
Mala enciklopedija dovtipov ; 19.25 
Zborovsko petje; 20.00 Šport;
20.50 Iz življenja naših sklada
teljev: Jacobus Gallus (radijska 
igra Miroslava Košute); 21.30 
Popevke; 22.30 Poje Pino Calvi.

TRST
12.15 Deželne kronike; 1440 

Tretja stran; 15.10 Zborovsko 
petje; 15.45 Dialog o glasbi; 19.30 
Deželne kronike.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30,

18.30, 19.30, 21.30 Poročila; 7.15 
Glasba za dobro jutro; 7.40 Ju
tranja glasba; 9.00 Ansambel Car
la Venturija; 10.00 Z nami je . . .
10.15 Poje Jake Wills; 11.15 Od 
melodije do melodije; 12.00 Glasba 
po željah; 15.00 Plošče; 16.15 
Današnji pevci; 16.45 Dva an
sambla; 17.40 Vrstijo se pevci 
lahke glasbe; 18.00 Zapojmo in 
zaigrajmo; 18.45 Orkester Arman
do Biascia ; 20.00 Za prijeten ko
nec tedna; 20.30 Prenos RL; 21.00 
Glasba v večeru; 21.45 Glasbeni 
weekend; 23.35 Plesna glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 15.00, 20.00 Poročila;

7.30 Jutranja glasba; 8.30 Jutra
nje popevke; 9.00 Vi in jaz s 
Francescom Mulejem; 12.30 Iz
bran spored starih in novih plošč; 
12.10 Lahka glasba; 12.45 Svetovno 
nogometno prvenstvo; 13.20 Preiz
kušajo se diletanti; 14.07 Pisan 
glasbeno - govorni spored; 14.50 
Znanstvena oddaja: Jedrska teh
nika pri ohranjevanju umetniških 
del; 15.00 Oddaja za bolnike;
15.30 Veliki variete; 16.55 Sve
tovno nogometno prvenstvo: pre
nos tekme med Poljsko in Brazi
lijo za tretje in četrto mesto;
20.00 Bizetova opera Carmen;
22.40 Program iz Neaplja.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.15 Svetovno nogometno 
prvenstvo; 7.40 Pevci lahke gla
sbe; 8.40 Stare popevke; 8.30 
Strnjena komedija: Mrožekov
«Tango» z Erosom Pagnijem; 10 00 
Pesem za vsakogar; 10.35 Glasbe
ni variete; 11.30 Zborovsko petje;
12.40 Kratka zgodovina ital. po
pevke; 13.35 Vesel glasbeno - go
vorni spored; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 15.00 Pesmi 
Divjega zahoda; 15.04 Evropski 
poletni festivali; 17.25 Izžrebanje 
loterije; 17.30 Varietejski spo
red; 18.05 Orkestri; 20.00 Plo
šče; 20.40 Cantagiro show, za
ključni večer; 22.50 Glasba v 
večeru.

III. PROGRAM
8.25 Jutranji koncert; 9.30 Za

četni koncert; 11.40 Beethoven - 
Backhaus; 12.20 Italijanski so
dobni glasbeniki; Gubitosi in Jor
io; 13.00 Glasba skozi čas; 14.30 
Antonio de Almeida: «La Spinai- 
ba»; 17.00 Poljudna znanost: Ču
doviti spomini; 17.10 Sicilska gla
sba; 18.05 Plošče in skeči: 18.25 
Lahka glasba; 19.00 Koncert v 
Milanu; 20.30 Kulturni pregled.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 11.00, 14.00, 16.00,

20.30 Poročila; 7.50 Na današnij 
dan; 9.10 Glasbena matineja;
10.05 Pionirski tednik; 10.35 Iz 
mladinskega glasbenega albuma;
11.15 Sedem dni na radiu; 12.20 
Z nami doma in na poti: 13.30 
Kmetijski nasveti : 13.40 čez trav
nike in polja; 14.30 Priporočajo 
vam. . .; 15.10 S pesmijo po Ju
goslaviji; 16.30 Glasbeni inter
mezzo; 16.40 Paleta melodij; 17.00 
«Vrtiljak»; 17.40 Majhni ansambli; 
18.10 Instrumenti v ritmu; 18.20 
Gremo v kino; 19.00 Aktualnosti;
19.45 S knjižnega trga; 20.00 
Lahko noč, otroci!; 20.15 Z an
samblom Borisa Kovačiča; 21.00 
Tuji gosti na «Slovenski popevki»;
21.45 S Plesnim orkestrom RTV 
Ljubljana; 22.15 Marjan Marinc: 
Skrivnost roke v smetnjaku - 1. 
epizoda; 23.20 Oddaja za naše iz
seljence: 00.05 S pesmijo in ple
som v novi teden.
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Osem ur v Čadu
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Kjer že tri leta žge sonce
Naš reporter v veliki centralnoafriški državi, ki jo mori dolga strašna suša in z njo lakota 
— Slovenski Rdeči križ v deželi zakletega kroga revščine in socialne nepravičnost'^
»Sarajevo«, letalo DC-9 podejtja Inexadria, se je ob koncu prejšnjega tedna dvig
nilo z Brnika in poletelo proti Afriki. Cilj: N’Djamena, glavno mesto republike 
Čad. Naloga? Prevoz pomoči, ki jo je zbral Rdeči križ Slovenije za žrtve lakote.

Na krovu je bilo 990 kg 
»Krkinih« zdravil, 3.024 kg 
»Etinih« konzerv s kokoš
jim ragujem, 1241 kg »Plivi- 
ne« posebne dietične hrane 
in mleka v prahu in napo
sled . 2600 kg sladkorja. V 
repu letala so pustili deset 
sedežev in na njih smo po
leg predstavnikov RK Ada
ma Griinfslda in Maksa 
Klanjška ter predstavnika 
SZDL Slovenije Jožeta Hart
mana sedeli novinarji.

V enem dnevu v Afriko 
in nazaj

Z Brnika smo odpotovali 
ob šestih zjutraj, eno uro 
smo bili v Tripolisu, da je 
»Sarajevo« napolnilo svoje 
rezervarje, okrog enih pa 
smo prispeli v N’Djameno.

Med poletom smo se po
govarjali tudi o republiki 
čad. O tej veliki državi, ki 
meri 1,284.000 km!, o njenih 
prebivalcih, ki jih je okrog 
3,500.000 in kateri so razde
ljeni na muslimane (na se
veru) in v glavnem pogane 
(na jugu). Ta razdelitev je 
ena izmed poglavitnih vzro
kov za velike težave sodob
nega čada.

Kajti — odkar so 11. av
gusta I960 proglasili neod
visnost, skoraj nepretrgano 
trajajo večji ali manjši kon
flikti med severom in ju
gom. Leta 1968 se je upor 
na severu tako razširil, da 
je takratni predsednik Fran
cois Tombalbei na podlagi 
pogodbe z nekdanjo metro
polo poklical na pomoč fran
cosko vojsko.

Toda tudi Tujska legija ne 
uspe zadušiti uporov.

V senci teh večnih kon
fliktov čad le počasi spre

minja svoj način življenja in 
gospodarjenja. Na vaseh živi 
velika večina prebivalstva 
(95 odstotkov!). Ljudje živo
tarijo kot v pradavnih ča
sih, kot njihovi pradedje — 
nomadi. Največ so pridelali 

j bombaža, riža in kikirikija, 
živinoreja je bila najpo
membnejša panoga in glavni 
izvir hrane. Redili so okrog 
četrt milijona govedi in pel 
milijona ovac in koz, v čad
skem jezeru in v rekah na 
jugu države pa so letno na
lovili približno 80.000 ton 
rib.

Dolga strašna suša
Tako je bilo, dokler ni 

začela pustošiti katastrofal
na suša, ki traja že tretje 
leto. črede so bile čedalje 
manjše, suša je že v kali za
trla vsak pridelek, tudi ob 
rekah — in v deželi je za
vladala lakota. Reke so se 
skoraj povsem usušile, čad
sko jezero pa zdaj meri sa
mo petino svoje nekdanje 
površine. Kako ljudje lahko 
preživijo ob lubju, korenini
cah in mednarodni pomoči, 
je veliko vprašanje. Kajti, iz 
gozdov na jugu države dob!- 
jo nekoliko kaučuka, rudnih 
bogastev niso našli, indu
strije pa ni. Ni tudi železni
ce niti cest, ki bi zaslužile 
to ime in država bi bila do
besedno odrezana od sveta, 
če ne bi imela letališča v 
N’Djameni.

Kontrasti na ulici
Letalo je pristalo ob enih. 

Na letališču, ki ne skriva 
svojih francoskih oporišč, 
je predstavnike slovenskega 
Rdečega križa pozdravil 
predsednik čadskega RK La

urent Bitangui, generalni se
kretar Germaine N’Garbai, 
stalni delegat lige društev 
RK iz Ženeve Michael Dym 
in drugi.

Sedli smo v landroverje in 
se odpeljali v mesto. Nihče 
nas ni vprašal za potne li
ste, prav tako nismo videli 
nobenega »organa«. (Pozne
je sem razumel, zakaj so 
odpadle formalnosti — La
urent Bitangui je predsednik 
RK v čadu, sicer pa zelo vi
sok funkcionar v ministrstvu 
za notranje zadeve.)

0 Nasproti letališča je ve
liko smetišče. Ljudje brska
jo in takoj pojedo, kar naj
dejo.

V hotelu, kjer stane pla
stična litrska steklenica mi
neralne vede dva dolarja 
(uvoz iz Francije), si poleg 
belcev privošči vsak dan 
obilno kosilo tudi več petič
nih domačinov. Javno in 
vsem na očeh. Ob obali re
ke, ki Čad loči od Kameru
na.
• K beli lepotici, ki jo 

je v isti restavraciji po obil
nem kosilu obšla trenutna 
slabost, je takoj pohitel 
zdravnik.

V daljnjih čadskih stepah 
umre vsak dan kdo ve ko
liko ljudi, ki nikoli niso vi
deli zdravnika. Mimogrede, 
kot je dejal Michael Dym, 
jih je v vsei državi samo 44!

0 Tisti, ki kupujejo hra
no z nekaj beliči v žepu, jo 
kupujejo med prahom in v 
neznosni vročini na odprti 
tržnici.

Tisti, ki imajo denar, gre
do v moderen supermarket, 
kjer v prijetnem hladu, pro
izvodu air-condition Made in 
France dobijo vse, kar je 
made in France.

0 Na deželi morajo pobi
jati kmetje svojo živino, ker 
živina nima kaj jesti. Pa tu
di zato, ker ljudje nimajo 
kaj jesti.

V glavnem mestu nosijo 
lepo rejeni konji po glavnih 
ulicah ugledne jezdece, v 
glavnem belce. Zakaj bi ime
li avtomobile, ko ni moder
nih cest?

Kdo bi še našteval kontra
ste? Kontraste, ki so posle
dica nerazvitosti in dedišči
na kolonializma. Kontraste, 
ki so jih v čadu, kot je de
jal Laurent Bitangui, trdno 
odločeni odpraviti.

Kam bo šel Čad?
Odpraviti, toda kako?
— Razumeti morate, da 

lahko zdaj in tukaj povem 
le svoje privatno mnenje, je 
rekel predsednik Rdečega 
križa in visok vladni funk
cionar. Ljudem moramo pre
skrbeti delo. Do tu smo vsi 
enakih misli. Kakšno delo? 
Tu pa so mnenja že različ
na. Poglejte, nekateri organiz
mi nam prodajajo pol hra
ne in pol semen. Tako so 
ti organizmi že nakazali naš 
razvoj. In mi? Bomo videli!

Laurent Bitangui je do
sledno uporabljal besedo or
ganizmi, v mislih pa imel 
bržkone takšne organizme, 
kot so države.

Adam Griinfeld je pripo
vedoval, da smo v Sloveniji 
za pomoč žrtvam lakote 
zbrali 1,873.758 dinarjev, ra
zen tega pa so ljudje prispe
vali še za 228.500 dinarjev 
blaga.

Iz zbranih sredstev je RO 
RK Slovenije že poslal po
moč v Etiopijo, Južno Alži
rijo (za Tuarege iz Nigra 
in Malija) ter v Niger. In 
zdaj sem, v čad. Druga več
ja in končna pošiljka pa bo 
prav tako prispela v Nia- 
mey 21. oktobra.

ČAD, JUNIJ 1974 — Lačna dežela, presušena zemlja, presušena mati, umirajoči otrok. Foto: arhiv Dela

»Ne veste, Slovenci, 
kaj imamo!«

Ko zbiram spomine in vti
se, tu pri nas v Sloveniji, 
kjer je, kamor koli pogle
daš, vse zeleno, sveže, mi 
noče in noče izginiti izpred 
oči slika, ki smo jo videli 
iz letala: kamor koli smo 
pogledali in do koder je se
glo oko — sam pesek in raz
beljena, razpokana zemlja.

— Poglejte ljudje, je ne
kdo vzkliknil v ietalu. Ali 
se zavedate, kaj imamo?

Tam doli, v čadu, žge son
ce od konca leta 1971. Po
dnevi čez 40 stopinj, ponoči 
okrog ničle. Ko bi lahko vsa
kemu človeku preskrbeli 
vsaj eno toplo oblačilo, hi 
imeli vsaj polovico manj 
bolnih, so nam povedali.

Severni predel nikcli ni bil 
rodoviten. Suhe stepe in pu
ščava. Hrano je dobival z 
juga države. Zdaj je lakota 
tudi na jugu.

— Povejte svetu, da pri 
nas ni glavni problem hra
na. če bi imeli vodo, bi ime
li tudi hrano, je dejal nekdo.

In potem se je pogovor 
razpletel o talni vodi, ki — 
kot marsikaj kaže — je pod 
presušeno čadsko zemljo. 
Teba bo črpati in namakati 
polja, vendar sam Čad — 
kot so pripovedovali — tega 
ne zmore. Nima strokovnja
kov, nima sredstev. Kako to
rej iz tega zakletega kroga?

Nekaj ur smo hodili po 
glavnem mestu. In gledali 
ljudi. Ljudje, si oredstavlia- 
te, kaj lahko naredi lakota? 
Se spominjate ljudi, ki so 
preživeli koncentracijska ta
borišča? Otrok, na katerih 
ie bila samo koža, uvela ko
ža? Veliko smo jih videli na 
ulicah N'Diamene. Drugod 
po državi bi jih lahko videli 
še več. Revščina, kakšna rev
ščina!

Reklame za shujševalne 
kure nikjer nismo videli. Tu
di v trgovinah za elitne kup
ce ne ...

Rdeči križ pomaga. Pomoč 
prihaja iz vsega sveta. Toda, 
to je le kaplja na razbeljeno 
zemljo. Ljudje umirajo, za
radi bolezni in lakote. Ljud
stvo pa bo preživelo. Kot že 
marsikatero.

Žalostna tolažba.
— Zavedamo se, koliko 

smo dolžni človeštvu, je de- 
jfel predsednik čadskega Rde
čega križa. To nas je izu- 
č!lo, da ne moremo biti od
visni samo od vremena. Mo
ramo uspeti! In takrat bo
mo pomagali mi drugim.

*
Prodajalci na trgu z iz

delki domače folklore so se 
pognali med nas. Takšnega 
boja za morebitnega kupca 
še nisem videl. Vlečejo te k 
sebi z obema rokama, pre
pričujejo, dokler kaj ne ku
piš.

Čad, junija 1974. Država, 
ki bi rada zagotovila vsa
kemu svojemu podaniku na 
dan vsaj en obrok hrane, 
vsaj eno samo toolo obleko 
in — kozarec vode.

VOJKO ČERNELČ

V LIPNISKEM HRASTOVEM GAJU — Lipicance vzrejajo tudi v drugih kobilarnah, vendar jim kraško na
ravno okolje nudi najboljše pogoje za razvoj njihove moči in lepote. Foto: Joco Žnidaršič

180 prelepih konj

Začrtana pot Lipice
V sloviti kobilami bodo začeli vzrejati še več čistokrvnih lipicancev — Tu
di turist se bo v njej bolje počutil, ker bo zanj na razpolago več konj
Kraško območje je znano v glavnem po teranu, pršutu in v zadnjem času tudi 
po Lipici, ki se je poleg reje lipicancev usmerila še v turistično dejavnost. Nove 
možnosti razvoja Lipice pa so se odprle pravzaprav z integracijo v Kras Sežana. 
Tako po novem za razvoj posestva, jahalnega športa in rejo lipicancev skrbi TOZD 
kobilarna, ki ima veliko oporo tudi v drugih TOZD, predvsem pa v TOZD hoteli, 
gostinstvo in turizem.

Kobilama v Lipici ima ve
liko tradicijo. Ustanovljena 
je bila za potrebe dunajske 
jahalne šole. Vse do leta 
1918 so lipicance vozili na 
Dunaj, kjer so jih testirali, 
po tem letu pa se Lipica z 
dresuro ni več ukvarjala. Z 
delom so spet začeli leta 
1960, ko so ponovno uvedli 
dresuro konj in Lipico odpr
li tudi za turiste. Leta 1970 
je imela Lipica 40.000 obisko
valcev, lani pa že 120.000. šte
vilo jahalnih ur pa se je po
večalo od 10.000 v letu 1970 
na 20.000 v preteklem letu. 
Lani je imela kobilarna 200 
milijonov din dohodka.

Sedaj ima Lipica 180 ko
njev, od tega 50 jahalnih, 6 
dresurnih, 3 dvovprege in 5 
ponijev. Velik pomen v zad
njem času dajejo tudi kme
tijskemu posestvu. Lipica 
ima še vedno premalo lastne 
krme. Zato so se odločili za 
melioracije. Računajo, da bo 
treba od okoli 310 ha povr

šin, od tega je le 88 ha trav
nikov, meliorirati še okoli 
150 ha zemlje. S tem bi si 
zagotovili tudi dovolj lastne 
krme.

Sicer pa ima ta TOZD sku
paj s TOZD hoteli, gostinstvo 
in turizem, precej načrtov. 
Največ skrbi bodo posvetili

Berite
,Primorski
dnevnik'

Izpad na seminarju
Na seminarju OZN o manjšinah v Ohridu bolgarski delegat Bahnev zanikal ob
stoj makedonske manjšine in grobo napadel SFRJ - Stališča naših delegatov

OD NAŠEGA POSEBNEGA DOPISNIKA

OHRID, 4 juliia. — Ali je skrb matičnega naroda za položaj in pravice tistega 
dela njegove skupnosti, ki živi zunaj meja njegove države legitimna pravica v 
okviru veljavnih norm mednarodnega obnašanja ali pomeni tako prizadevanje 
vmešavanje v notranje zadeve drugih, posebno sosednih držav? To je bilo vpra
šanje, ki je po »zaslugi« bolgarskega delegata Bahneva včeraj in danes obreme
njevalo delo tukajšnjega seminarja OZN o zaščiti manjšin.

Bolgarski predstavnik je 
docela v nasprotju z naloga
mi in cilji seminarja izkori
stil razlago jugoslovanskih 
udeležencev o načelih zuna
nje politike Jugoslavije in 
izkušenj v mednarodnem so
delovanju slede zaščite manj
šin ter sprožil vrsto vprašanj, 
ki posegajo v namen semi
narja, pa tudi na področje 
jugoslovansko bolgarskih od
nosov. Bahnev je namreč 
včeraj navezal svoja izvaja
nja na nastop posebnega 
svetnika v ZSZZ Silva Deve 
•r.ka in kategorično izjavil, 
da v Bolgariji »ni« makedon
ske manjšine in da zgolj 
omenjanje te narodnostne 
skupine pomeni »vmešavanje 
v notranje zadeve Bolgarije«.

Bahnev se je očitno čutil 
zzvanega, ko je Devetak 
ned drugim navedel, kje ži
rijo jugoslovanske manjšine, 
ne da bi se spuščal v oce
no njihovega položaja, in 
informiral seminar, da živi 
makedonska manjšina v Bol
gariji, Albaniji in Grčiji 

»Jugoslavija striktno sjw-

vijo, v etničnem smislu pa 
pripadajo narodu, ki v veči
ni primerov živi v lastni dr 
žavno-politični organizaciji. 
Položaja in pravic manjšine v 
nobenem primeru ni mogoče 
reševati s spreminjanjem me
ja. temveč s striktnim ures
ničevanjem mednarodno do
ločenih pravic in s pospeše
vanjem razvoja manjšin z 
notranjimi ukrepi«, je rekel 
Devetak.

Naše izkušnje pa so poka
zale, je nadaljeval Devetak, 
da manjšine lahko dosežejo 
resnično enakopraven položaj 
z večinskim narodom samo, 
če so jim v okviru splošnih 
norm v posameznih družbe, 
no političnih sistemih s prav- 
nimi in drugimi ukrepi za
gotovljene pravice in mož
nosti za vsestranski napre
dek. Seveda pa je mogoče 
govoriti o celovitosti sistema 
pravic in zaščite manjšin sa
mo, kadar lahko tudi same 
povedo svoje mnenje in so
delujejo pri ukrepih v nji
hovo korist. Prav tako pa 
tudi zanimanja matičnega na
roda in njegove države za

nikakor ne pomeni vmešava
nje v njihove notranje zade-

štuje d^f‘v°prnda pravice in' življenje manjšin
^ r^erK I posebno v sosednih državah,

»V Jugoslaviji smo prepri
čani, da pozitivna manjšin
ska politika med drugim kre
pi sodelovanje, stabilnost in 
mir na svetu. Kakršnokoli 
podcenjevanje tega dejstva 
pa lahko povzroči politična 
trenja, ki ne zastrupljajo le 
odnosov med sosednimi drža
vami, temveč imajo lahko tu
di širše mednarodne posledi
ce,« je rekel na koncu De
vetak.

Bolgarski delegat pa je po
stavil manjšinsko politiko v 
zoženi okvir splošnih pravic 
človeka kot so izražene v 
ustanovni listini OZN in 
drugih dokumentih.

»Hotel bi najprej odgovoriti 
Jugoslovanom na njihove 
opombe glede makedonske 
manjšine v Bolgariji. V lite
raturi, ki je bila razdeljena 
udeležencem, so napačni po
datki o tej manjšini, pa tu
di navedbe o ravnanju z 
njo, niso točne,« je rekel 
Bahnev in ugotovil, da make
donske manjšine v Bolgariji

na najvišjem partijskem in 
državnem nivoju ponovno po
vedano. Bahnev pa je šel še 
dlje, ko je trdil, da številni 
zgodovinski dokumenti jasno 
govorijo o poreklu prebival
stva v Makedoniji in Bolga
riji, s čimer je posredno 
zanikal obstoj makedonskega 
naroda sploh.

Sklicujoč se na junijski 
I govor predsednika Živkova v 

središču pirinske Makedonije, 
Blagoevgradu, kjer je ta de
jal, da naj bi bilo mejno 
področje torišče sodelovanja, 
izraženo v pospeševanju sti
kov med prebivalci ipd., je 
Bahnev v bistvu postavil po
goj za dobre odnose z Jugo
slavijo: priznanje, da make
donske manjšine v Bolgariji 
ni. »Sleherno enostransko za
nimanje za neko manjšino 
lahko vodi k spodbujanju 
nacionalne nestrpnosti in na
cionalističnih razpoloženj.«

V tem kontekstu je bil za
nimiv nastop sovjetskega de
legata, ki se je zavzel za 
stapljanja manjšin z večino, 
čeprav morda v daljni pri
hodnosti in pod pogojem, d» 
ta proces ni umetno pospe
ševan, temveč postopen in 
demokratičen. Politika ohra
njevanja manjšin sama po 
sebi namreč ne zbližuje, tem
več razdružuje ljudi.

Na današnjem dopoldan
skem delu razprave je pov
zel besedo jugoslovanski 
predstavnik Miljan Komatina

sploh ni. To da je bilo ju- I pomočnik zveznega sekretar 
goslovanskim predstavnikom 1 ja za zunanje zadeve,

Kot dežela, katere številni 
deli narodov živijo v drugih 
državah, je rekel Komatina, 
je Jugoslavija imela v pretek
losti tudi negativne izkušnje 
in jih še ima. Vendar jugo
slovanski udeleženci teh ne
gativnih dejstev na seminar
ju niso obravnavali.

Toda bolgarski predstavnik 
je načel vrsto vprašanj, ki se 
globlje dotikajo namena se
minarja, pa tudi bolgarsko 
— jugoslovanskih odnosov, je 
rekel Komatina. Sklicujoč se 
na določila ustanovne listine 
OZN in na druge mednarodne 
dokumente o manjšinah, je 
izrazil začudenje, kako da je 
zgolj omemba obstoja make
donske manjšine v Bolgariji 
mogla biti označena kot vme
šavanje v notranje zadeve 
Bolgarije.

»Splošno sprejeto mnenje 
je, da celo ozka razlaga dolo 
čil ustanovne listine OZN do
pušča obravnava množične 
kršitve pravic manjšin ali na 
rodov. Nepriznavanje manjši 
ne pa prav gotovo spada v 
kategorijo kršitev človekovih 
pravic«.

V med seboj vse bolj sood
visnem svetu nuna nobena 
država, velika ali majhna 
pravice skrivati politike de
nacionalizacije za zaveso nev 
mešavanja.

»Težko bo doseči resnejši 
razvoj medsebojnih odnosov, 
če se. bomo ogibali tako po
membnega vprašanja, kot je 
zanikanje obstoja makedon 
ske manjšine v Bolgariji«, je 
rekel Komatina. Intervencija 
ki je bila groba, ni bila z 
ničemer izzvana in utegne za 
radi tega imeti resne posle 
dice za razvoj jugoslovansko 
bolgarskih odnosov.

V svoji repliki je Julij 
Bahnev sicer nekoliko omilil 
včerajšnji nastop, vendar je 
ponovil stališče, da o bolgar 
skem značaju blagoegradske

ga okraja nikoli ni bilo dvo
mov.

Predsednik seminarja Dim- 
če Belovski je kot član jugo
slovanske delegacije na krat
ko povzel besedo in dejal: 
»Mislim, da je bil to nepri
jeten, nezaželen in z ničemer 
izzvan incident, ki utegne ne
gativno vplivati na nadaljnji 
potek seminarja. Trdno sem 
odločen, da ne bom dovolil, 
da bi seminar zašel s svoje 
poti in se ukvarjal z vpraša 
nji take vrste. Smatram, da 
utegne imeti incident zelo 
slabe m neugodne posledice 
za odnose med Jugoslavijo m 
Bolgarijo«. JAKA ŠTULAR

vzreji čistokrvnih lipicancev. 
Sedaj imajo 30 plemenskih 
kobil, računajo pa, da bi jih 
potrebovali najmanj 40. Po
večali bodo tudi število ple
menskih žrebcev in sicer od 
6 na 12. Sedaj imajo 6 vrst 
lipicancev, tako do imeli 
za vsako vrsto dva plemen
jaka

V načrtir’ 'tmàjò' -oblikova
nje turističnega jahalnega in 
dresurnega centra, ki bi se 
ukvarjal s klasičnim jaha
njem in dresuro lipicancev. 
Prve uspehe so že dosegli. 
Lani so odprli pokrit hipo
drom, kjer si obiskovalci lah
ko ogledajo sadove večletne
ga dela s konji. Povedali so, 
da si ne delajo nobenih ut
var glede nadaljnjega razvoja 
te vrste jahanja. Menijo, da 
he bodo dosegli dunajske ali 
španske šole, vendar bodo 
skušali narediti čimveč, za 
kar imajo sedaj vse pogoje. 
Zato so se odločili za siste
matsko delo. Najprej bodo 
povečali število konj, potem 
pa bodo s testiranjem sku
šali ugotoviti možnosti po
sameznih konj za nadaljnjo 
plemensko rejo. Selekcijsko 
delo pa zahteva svoj čas in 
veliko število konj, od ka
terih prva leta ni dosti ko
risti.

Več pa si obetajo od turis
tičnega jahanja in drugih tu
rističnih dejavnosti, kot so: 
dresura konj, jahanje poni
jev in konj, vožnja, ogled ko
bilarne itd. Poleg novega ho
tela bodo uredili igrišča za 
tenis, mini golt, trim stezo, 
poni park ...

Pred kratkim so odprli tu
di pokriti bazen. Računajo, 
da bodo s tem zadržali več 
gostov v zimskem času, ki za 
njih pomeni več ali manj mr
tvo sezono. Organizirali bodo 
tudi jahalne tečaje in izven- 
sezonske pakete, ki bodo

vključevali penzion, jahanje, 
ogled škocjanskih jam, pla
vanje, ogled dresurnega ja- 

I banja itd.
Letos bodo organizirali tu

di državno prvenstvo v pre
skakovanju zaprek in držav
no prvenstvo v dresurnem ja
hanju. Poleg tega bosta le-

11. julij, 
praznik 

Izole
Izolski občani ga bodo 
letos praznovali prvič 

— Pohod mladine
IZOLA, 1. julija — Na 

predlog občinskega odbora 
ZZB NOV Izola in občinske
ga odbora SZDL, bodo pre
bivalci izolske občine tokrat 
prvič praznovali občinski 
praznik. Praznovali ga bodo 
11. julija, na dan, ko se je v 
Vinici ter v naseljih Dvori 
in Malija pred 30. leti začel 
množični odhod v partizane.

Dne 11. julija se bo na slo
vesni seji sestala izolska ob 
činska skupščina. Slavnostni 
govornik bo predsednik skup
ščine Jože Bolje. Med 11. in 
13. julijem bodo v Izoli raz
na športna tekmovanja, prav 
tako pa bo obalna konferen
ca ZM organizirala pohod 
mladinske brigade po parti
zanskih poteh. V zaključnem 
kulturnem programu, 13. ju
lija bodo podelili najuspeš
nejšim športnikom pokale in 
diplome, mlade prostovoljce 
pa bodo sprejeli v odred te
ritorialnih enot. V kultur
nem delu programa bosta so
delovala pevska zbora iz Izo 
le in Dvorov, člani DPD 
»Svoboda« ter godba na pi
hala.

LADO OSTROUSKA

tos v Lipici dva mednarodna 
turnirja z udeležbo dunajske 
jahalne šole.

Pri Krasu Sežana pravijo, 
da so to načrti, ki jih bodo 
uresničili v glavnem že le
tos, z drugimi pa morajo po 
hiteti, ker so že veliko zamu 
dih. Zavedajo se, da so.zra 
ven velikih turističnih cen 
trov ob obali in da obstaja 
jo velike možnosti za še hi
trejši razvoj Lipice. Računajo 
pa tudi na Ljubljano, saj bo 
Lipica z dograditvijo hitre 
ceste bliže tudi za Ljubljan
čane. RAJKO OCEPEK

Razvoj
kmečkega
turizma

To naj bi bila prva nalo
ga turističnih organiza

cij v občini Idrija
IDRIJA, 5. jul. — Izvršni 

svet skupščine občine Idrija 
ie na svoji seji 25. jun raz
pravljal o problematiki turi
stičnih organizacij v idrijski 
občini.

Turistična zveza v Idriji 
opravlja vrsto nalog 'udi za 
gostince. Obiskovalci, ki pri
hajajo v Idrijo, se najprej 
obrnejo za informaci-e v to 
pisarno. Us.užbenec, k: je tu 
zaposlen, opravlja vse deio 
tudi za vsa turisUčna dru
štva v obč'ni, ki nimajo sred
stev. Tudi to mesto so že na
meravali ukiniti zaradi po
manjkanja denarja, ki ga 
dobijo iz oočmskega prora
čuna.

Na seji izvršnega sveta so 
sklenili, da ga ne sme’o uki
niti. Zveza bo odslej prejema 
ia turistično takso, ki se je 
do sedaj stekala v občinski 
proračun. K temu pa bodo 
morali prispevati tudi gostin
ci m drugi koristniki eh sto 
ritev. Zveza pa bo morala 
razširiti svoje deiovame, ki 
ga do sedaj ni mog’a, tudi 
zaradi pomanjkanja denarja.

JANEZ JERAM

OBNOVLJENA PARTIZANSKA BOLNIŠNICA —Znano partizansko bolnišnico »Franjo« nad Cerknim so pred 
dnevi obnovili Stare skodle na nekaterih barakah so zamenjali z novimi. Ker so lam do bolnišnice uredili 
asfaltirano cesto, jo te dni obiskuje precej turistov. - Foto. Peter Potočnik
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Bajkalsko-amurska proga Rehabilitacija

Nova transsibirska žila Kako živeti
Dolga bo več kot 3000 km

Od našega moskovskega dopisnika

Osvajanje vzhodne Sibirije se nada
ljuje, ali natančneje povedano, se šele 
začenja. Slabe prometne zveze sabbile 
največja ovira, da se ti izredno bogati 
kraji doslej niso gospodarsko bolj raz- 
vili. Sedaj pa so začeli graditi prek 
3000 km dolgo železniško progo od po
staje Ust-Kut na reki Leni, ki je pove- 
zana s pravo transsibirsko progo, do 
Komsomolska na Amurju.

Od tod so že pred leti zgradili oko
li 500 km dolgo progo do pristanišča 
Sovjetskaja Gavan ob Tihem oceanu. 
Ko bo nova proga čez nekaj let goto
va, bodo razsežna območja vzhodne Si
birije dobila neposreden izhod na mor
je. Proga, ki bo potekala severno od 
Bajkalskega jezera, bo povezala v enot
no gospodarsko celoto območja lenske- 
ga in ameriškega porečja, Daljnega 
vzhoda, Sahalina, Kurilskega otočja in
Kamčatke.

O izrednem pomenu bajkalsko-amur- 
ske proge je govoril sovjetski voditelj 
Brežnjev na kongresu komsomola pred 
poldrugim mesecem. Progo so na kon
gresu razglasili za vsezvezno udarniško 
akcijo. Nekaj dni pozneje so že odpo
tovale prve komsomolske brigade v od
daljeno in neobljudeno vzhodno Šibi 
rijo. Trasa nove proge poteka prek 
razsežne tajge, velikih planinskih hrb
tov, sibirsk h veletokov Lene, Angare, 
Olekme Zaje in Amurja. Proga se bo 
z nekaj sto kilometri zajedla v najbolj
mrz'a sibirska območja. Skratka, gra
ditelji bodo morali premagati marsika
tero naravno in drugo oviro, preden 
bodo končali delo Bajkalsko-amurske 
proge nimajo brez razloga za eno iz
med najpomembnejših in najtežavnej
ših gradbišč sedanje petletke in ga 
primerjajo z velikimi gradbišči iz ob
dobja prvih let industrializacije in 
elektrifikacije Sovjetske zveze: Mag- 
nitogorskim, Dnjeprostrojem in dru
gim’

Vzhodna Sibirija sodi med najbo- 
gatejša pa tudi najslabše razvita ob
močja v Sovjetski zvezi. Obširne geo
loške raziskave so pokazale, da so tu 
na voljo za industrijsko predelavo sko

rajda vsi elementi Mendeljejevega siste
ma. Ob trasi je tudi več najdišč bakra 
(Udokanskoje), bakra in niklja (Nižje- 
antarskoje) ter premoga (Culimskoje 
in Urgalskoje), ki sodijo med največ
ja v državi. V zvezi z velikimi narav
nimi bogastvi Sibirije pripovedujejo 
tole šalo: ko je bog delil posamezne 
rude deželam, ga je pripeljala pot tu
di v te oddaljene kraje; hoja po raz 
sežni Sibiriji ga je tako upehala, da je 
v nekem hipu pomešal vse rude v eno 
vrečo in jih iztresel nad vzhodno Si
birijo.

Nova proga bo odprla vrata k veli
kim kompleksom gozdov v vzhodni Si
biriji in na Daljnem vzhodu. Računa
jo, da bo to pospešilo japonsko zani
manje za skupno vlaganje v izkorišča
nje gozdov, za predelavo lesa in sploh 
za bogastva vzhodne Sibirije. V minu
lih osmih letih so Japonci že dobili iz 
Daljnega vzhoda osem milijonov ku
bičnih metrov lesa, na pogovorih v 
Moskvi pred dvema mesecema pa je 
tekla beseda tudi o graditvi velikega 
celuloznega kombinata. Poleg tega bo 
nova proga za nekaj sto kilometrov 
skrajšala pot k sovjetskim pristani
ščem na Daljnem vzhodu in tako raz
bremenila že tako preobremenjeno 
transsibirsko progo.

Vzhodna Sibirija je zdaj še redko 
naseljena. Z novo progo se ji obeta po
polnoma novo življenje. »Tukaj bomo 
zgradili velik industriiski bazen, posta
vili bomo nova mesta in naselja,« je 
dejal Brežnjev sovjetski mladini, od 
katere pričakuje ne le, da bo zgradila 
progo, temveč tudi naselila te oddalje 
ne in obetajoče kraje Poleg moralnih 
priznani graditeljem so tu tudi gmot 
ne spodbude. Novim naseljencem v 
vzhodni Sibiriji in na Daljnem vzhodu 
so zagotovljena stanovanja pa tudi viš 
ji dohodki kot drugod po Sovjetski 
zvezi. Tukaj velia pri nagrajevanju ta
ko imenovanj sibirsk’ koeficient, ki po 
nekod doseže tudi 100 odstotkov nor
malnih dohodkov.

Nova proga je pravzaprav le inači 
ca stare transsibirske proge. Preden so 
ob koncu minulega stoletja začeli gra 
diti transsibirsko progo, sta obstajali 
dve inačici, južno in severno od Baj
kalskega jezera Nazadnje so izbrali 
južno inačico, ki je bila tehnično laže

uresničljiva, ima pa strateške pomanj
kljivosti. Vzhodm del transsibirske 
proge namreč poteka v neposredni bli
žini kitajske meje, ob spornih rekah 
Ussuri in Amur. Ali še natančneje, Ki
tajska si prilašča pravice do dela sov
jetskega ozemlja, po katerem je delo
ma speljana tudi transsibirska proga.

Tako ima gradnja severne inačice, 
od Ust-Kuta do Komsomolska, v seda
njem trenutku kitajsko-sovjetskih na
sprotij, ki kažejo vse značilnosti dolgo
ročnega spora, poleg gospodarskega tu
di strateški pomen. Trasa bajkalsko- 
amurske proge poteka namreč nekaj 
sto kilometrov od stare transsibirske 
železne ceste, kar pomeni, da bo šla 
po varnejšem ozemlju. Bilo bi napak 
misliti, da se z izgradnjo bajkalsko- 
-amurske proge Sovjeti odrekajo 
transsibirski progi. Prav nasprotno, 
gradnja severne inačice, ki bo poveza
na z južno z vrsto povezovalnih odse
kov, bo sama okrepila prometno in 
manevrsko moč stare transsibirske 
proge, ki bo še vedno neposredno po
vezovala Moskvo z največjim sovjet
skim tihomorskim središčem Vladivo
stokom. Naselitev več milijonov prebi
valcev ob novi progi pa bo hkrati okre
pilo v zaledje, kar :z zornega kota seda
njih sovjetsko-kitajskih odnosov goto
vo ni brez pomena.

Kitajska ne gleda z veseljem na no
vo progo, ki naj bi postala okostje no
vega močnega gospodarskega središča 
v vzhodni Sibiriji. Vendar se Kitajska 
ne more neposredno mešati v sovjet
ske razvojne načrte, zato pa je to po
skusila narediti posredno. Ko so Ja
ponci nedavno izrazili pripravljenost 
sodelovati v financiranju bajkalsko- 
amurske proge, jim je Peking dal ra
zumeti, da ni navdušen nad to njihovo 
namero. Japonci, ki ne marajo trgati 
obetajočih gospodarskih stikov s Sov 
jetsko zvezo, še manj pa s Kitajsko, so 
našli salomonsko rešitev: Sovjetom so 
dodelili milijardo dolarjev posojila za 
razvoj lesne industrije na Daljnem 
vzhodu in tako v bistvu sprostili del 
sovjetskih sredstev. Tako je bajkalsko- 
-amurska proga že pri prvih kilome
trih postala tudi predmet velikopotez
ne mednarodne diplomacije.

Marko Kozman

Naši v Stuttgartu
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Pri kanonirskem peku
Kako so si „Triglavani“ uredili družabno življenje

Od našega bonskega dopisnika

Pri slovenskem gostilničarju Dolin- 
šku v Stuttgartu — po nemško je 
znan kot »Kanonenbdck« ali po naše 
kanonirski pek« — je prepolna dvora- 
na slovenski »Triglav« ima letni obč
ni zbor. Kot da bi se zbrali na majh- 
nem kongresu poročila po komisijah, 
pozdravi, zastave in Titova slika. Ko- 
šček domovine. * v

Poleg ambasad in naših konzulatov 
menda največ slovenskih organizacij 
vodi stuttgartski naslov SKUD »Tri
glav«, Filderstrasse 1. To je sedež slo
venske organizacije, ki bo čez deset
letja gotovo predmet zgodovinarjev 
novejšega slovenskega izseljenstva. Ne
mogoče je, da ne bi tolikšno število 
rojakov tu pustilo svojih korenin. Saj 
imajo Mihci in Erichi nemške mami
ce, saj si prenekateri očka in mamica 
tod gradita hišo. Ko jih stisne pri srcu 
tisti čuden nemir po slovenski besedi, 
pa se tudi ti znajdejo pri Dolinšku v 
zahodnem koncu Stuttgarta, v Rohm. 
Tu so z drugimi rojaki spet to, kar so 
bili in kar bi radi bili in ostali: Slo
venci. Takšnihle slovenskih gostilničar
jev po nemških mestih sicer ne manj
ka, bo pa Martin Dolinšek gotovo izje
men po tem, da je ne samo točil roja
kom pijačo, ampak da jih je pomagal 
»skup spraviti«, kot pravi o svojem de
lu v društvu, kjer je vodja planincev.

Tu je živo predvsem ob sobotah in 
nedeljah, ko se mlado in staro vrti ob 
polkah, valčkih in modemih vižah 
kvarteta »Prlek«. Vsi štirje so člani 
»Triglava«, dve leti že igrajo pri Do- 
linšku. Vinko Fekonja, strojni tehnik 
iz Ptuja, igra orgle. V Vukovarju se je
v vojski naučil muzike, sicer pa prem
ia svoj samski stan raje ob ritmih, 
pravi. Kovač Jakob Kosi iz Ormoža 
brenka na kitaro, in to kot samouk. 
Janez Puhan, mizar iz Babencev pri 
Ljutomem, je tudi samouk, sodeluje 
pa z bobnom in bas-kitaro. Adolfa Zu
panca, trobentača — knjigoveza, nocoj 
ni tu, zbolel je.

K nam prisede dekle devetnajstih 
let po kmečko zadržano in koketno, 
po mestno oblečeno Sonja Kacijan je 
modna risarka, doma iz Lenarta v Slo- 
venskih goricah. Tu se je izučila za tr* 
govko in že dve leti in pol si služi pr
ve plače pri trgovski mreži »Edeka«. 
850 mark zasluži bruto mesečno, pravi.

Ivan Možic pogleda zdaj enega zdaj 
drugega in pomenljivo pomežikne, češ 
mlada je še tale punca. »Jaz sem kme

tijski tehnik. Iz Boštanja pri Sevnici. 
Da, tam sem prej delal, v agrokombi
natu Sevnica. Obratovodja sem bil. Tu 
sem zdaj v poskusnem gospodarstvu 
kmetijske fakultete stuttgartske uni
verze.« Možic je imel v gosteh že vr
sto naših »delegacij«, ki so prišle gle
dat znamenito poskusno posestvo v 
Hohenheimu. Sicer pa me bolj zani
ma, kaj misli »triglavan« Možic o uso
di zdomstva. »Trdno sem prepričan, da 
bo to naprej cvetelo, nikakor pa se 
ne bojim, da bi delo Triglava zamrlo. 
Nobenih problemov nimamo z zbira
njem naših ljudi. Naš cilj je seveda: 
vrnitev. Tam naj bi se potem kot po
vratniki vsaj enkrat letno spet sreča
li. Vsi bomo nekoč povratniki, eni za
radi denarja, drugi iz drugih razlo
gov ..«

Kaj pa delate kot planinci? »Birt« 
Dolinšek poroča: sekcija je začela de
lati, ko so se avgusta 1972 podali na 
Triglav. Nepozabno je bilo, pravijo 
vsi. Takrat jih je bilo 17, zdaj jih je 
v sekciji preko sto. Lani so imeli tri
dnevni izlet v Svico, kjer jih je spre
jel »triglavan« Avgust Teropšič, pred
sednik tamkajšnjega slovenskega 
društva. Sest dni so »romali« po Ju
lijcih in Kamniških Alpah. Trikrat so 
imeli planinske zabave s srečolovi. 
Ker vsak plača vse svoje stroške, jim 
ostane ves denar v blagajni za društ
vo. Okoli šest tisoč mark so prislužili 
pridni planinci društvu-

Letos so namenjeni spet v Svico, 
pa v češke Tatre in seveda za tri dni 
— to je pač obvezno — v Julijce in na 
Triglav. Martin Dolinšek sicer ni rav
no iz planinskih predelov, doma je iz 
Guštanja pri Sevnici, kjer je svojčas 
delal kot lesni manipulant pri gospo- 
darsko-poslovni zvezi. Dvanajst let je 
že v ZRN, poprej je imel gostilno v 
Schwàbisch Gmlindu, od oktobra 1970 
pa ima v zakupu »kanonirskega peka«. 
Od kod to čudno ime? Bivši lastnik je 
služil pri topničarjih, bil pa je pek. 
Ker pa je Messerle bil nekoč ugleden 
domačin in uspešen gostilničar, se je 
uveljavil kot »Kanonenback«. Dolinšek 
je dobil gostilno po treh predhodnih 
najemnikih.

»Konec drugega leta grem za goto
vo nazaj v Sevnico. Imam že hišo, za 
bife s kegljiščem bo vse nared. Ne, 
ne, tole gostilno bom že dal komu, ki 
bo naprej skrbel za naše društvo. To 
se pa že ne sme prekiniti...« Pa ni či
sto prepričljiv Martin Dolinšek.

»Vabim vse starše: pošljite svoje 
otroke v našo kolonijo!« Tine Brojan 
bo letos že tretjič organiziral otroško 
kolonijo na morju. Tri tedne živijo 
otroci v slovenskem okolju, učijo se

domače besede. Prvič so poslali otroke 
slovenskih zdomcev iz ZRN v Savudri
jo (1972), lani pa na Debeli rtič.

Irena Štuhec vodi 12-člansko fol
klorno skupino, ki je letos za dan že
na prvič zaplesala belokranjske plese, 
za katere je dobila noše od Slovenske 
izseljenske matice iz Ljubljane.

Kegljači se gredo prave turnirje z 
drugimi jugoslovanskimi klubi. Pet te
kem so imeli v zadnjem času. Vsako 
nedeljo pa trenirajo. Glavni kegljač Ru
di Slegel bi rad pritegnil k tekmo
vanju tudi rojake iz Frankfurta, MUn- 
chna in Francije. Torej vabljeni.

O naših igralcih smo že pisali. Igra
li bi že radi, pa kaj ko je tako hudo 
za rekvizite. »Operacijo na hitro« so 
izvedli kot prvo igrico kar v lastni re
žiji, vsak je kupil zase potrebno. Pred
sednik sekcije Vlado Kiderič grenko 
poroča, kako jim je ob zadnjem gosto
vanju v Aalenu tamkajšnji naš gostil
ničar zagodel nalašč, ko je mimo na
vad priredil ples ravno takrat, ko naj 
bi igrali »Užitkarje«..

»Triglav je tu košček naše domovi
ne, steber slovenstva in jugoslovanst
va V Stuttgartu ni nobene prireditve 
brez Triglava,« pravi direktor infor
macijskega centra Milan Pogačnik.

Dosedanji predsednik inž. Marcel 
Božič se počasi poslavlja od Stuttgar
ta. Nedeljeno spoštovanje vseh bo po
nesel s seboj. Vodstvo »Triglava« pa 
prevzema kot novi predsednik 29-letni 
Franc Kališnik iz Ljubljane. V društ
vu je do zdaj skrbel za propagando. 
»Obdržati raven, razširiti sekcije in jih 
okrepiti. Posebej diskusijsko sekcijo 
bi morali oživiti«, pravi novi predsed
nik. Takole si to predstavlja: na dis
kusijskih sestankih naj bi redno raz
pravljali o najbolj aktualnih zadevah, 
vabili pa bi nanje naše iz konzulata in 
informacijskega centra, pa tudi iz Ar- 
beiterwohlfahrta in iz domovine. Tega 
ljudem zelo manjka, niso zadostno 
obveščeni o vsem, kar jih zanima.

Kališnik je pet let v Stuttgartu, po 
poklicu je lesni tehnik, dela pa v in
ženirskem biroju v Stuttgartu.

Takšnale naša društva slonijo na
vadno le na eni »duši«. Ce je ni več, 
če preneha delati, če izgubi voljo in 
veselje, gre kaj kmalu tudi društve
no življenje rakovo pot. Tega pa ni 
treba pripovedovati našim v Stuttgar
tu in drugod, marveč našim — doma. 
V razmislek o tem, da je vedno treba 
poleg narodnih noš, knjig in harmonik 
ali kar jim že dajemo za vzpodbudo, 
dati tudi nekaj, čemur pravimo »mo
ralno priznanje«. Tudi tale bežni zapis 
naj bo malce tega.

Anton Rupnik

s srčnim 
infarktom

Več težav z duševnostjo kot s srcem

Od našega skandinavskega dopisnika

Bolezni srca in ožilja so eden naj
pogostejših vzrokov smrti na svetu: 
povprečno odpade nanje skoraj 40 od 
stotkov vseh smrti v 50 državah z vseh 
celin, ki imajo o tem podrobno sta 
tistiko. Tovrstne bolezni so pogostne 
v razvitih državah, neredke pa so tu- 
di v nerazvitih, kjer jih — za razliko 
od stanja v razvitem svetu povzročajo 
predvsem nalezljive in parazitarne bo 
lezni.

Kadar je govor o boleznih srca in 
ožilja, se skoraj vsakdo najbolj boji 
srčnega infarkta, tega nenadnega ubi 
j alca. »Napada« zlasti moške srednjih 
let (od 40 do 50. leta), kar ne pomen: 
samo številne družinske tragedije 
temveč tudi precejšnje izgube za druž
bo. Strokovnjaki zato mrzlično iščejo 
načine, da bi srčni infarkt preprečili 
ali pa ga vsaj uspeli odložiti za pet 
do deset let.

Veliko razvitih držav ima o tem ce 
le raziskovalne programe, toda evrop 
ski strokovnjaki čutijo tudi potrebo po 
primerjanju rezultatov, ker izkušnje 
iz različnih držav utegnejo pripeljat: 
do novih skupnih ugotovitev. Svetov 
na zdravstvena organizacija (WHO) 
ima posebno strokovno skupino, ki se 
ukvarja z mednarodnim primerjanjem 
izkušenj pri rehabilitaciji srčnih bol
nikov. To skupino sestavlja 35 vodil
nih srčnih specialistov iz 15 držav.

Ta skupina je na svojem predzad
njem posvetovanju, leta 1972 v Mo
skvi, predložila raziskovalni program 
o vprašanju, ali je z rehabilitacijskimi 
ukrepi možno preprečiti srčni infarkt, 
njegovo povrnitev pri istem bolniku 
in smrtne posledice. Maja letos se je 
skupina zbrala na posvetovanju v fin
skem mestu Turku, da bi se pogovo
rila o nekakšni mednarodni strategi 
ji za rehabilitacijo bolnikov z infark 
tom.

Bolnikovo duševno ravnotežje

Kaj je rehabilitacija? Kdor je imel 
kako nevarno ali dolgotrajno bolezen 
ve odgovor: to je vračanje bolnika v 
normalno življenjsko in delovno oko
lje. Rehabilitacija ponavadi obsega 
ukrepe različnih vrst — zdravstvene 
socialne in vzgojne — ki naj bi bolni
ku omogočili, da se bo telesno ob
novil, nato pa se znova vključil v svo 
jo družino, službo in širšo družbo 
Tudi na posvetovanju v Turkuju so 
zbrani strokovnjaki soglasno menih 
da je pri rehabilitaciji bolnikov z in 
farktom treba povezovati izkušnje iz 
medicine, dušeslovja, socialne politike 
in poklicnega izobraževanja.

Zamislimo se v položaj človeka, 
ki je preživel srčni infarkt: bolnik se 
živo spominja nenadnega srčnega krča. 
smrtnega strahu, panične reakcije sva 
jih najbližjih in intenzivne zdravstva 
ne pomoči. Ko se bolnik vrne iz bol
nišnice, ga duševni šok zaradi infarkta 
ovira, da bi zlahka nadaljeval normal 
no življenje v domačem okolju. Cuti 
se šibak in negotov. Mora se sprijazni 
ti, da njegove nove težave sodijo k 
njegovemu normalnemu življenju, in 
razumeti, da nove bolečine v prsih 
niso vselej nevarne.

Nizozemski zdravnik dr. H. W. H. 
Weeda z univerzitetne bolnišnice v 
Leidenu je na posvetovanju v Turkuju 
trdil, da zdravstvena nega in telesna 
rehabilitacija nista dovolj; težave bol
nika z infarktom so bolj povezane z 
duševno higieno kot s samim srcem. 
Podobno mnenje je izrazil tudi dr 
V. P. Zajev z Mjasnikovega kardiolo
škega centra v Moskvi.

Dr. Zajev je poudaril, da je treba 
nadzorovati duševno zdravje vsakega 
bolnika, ki je preživel srčni infarkt 
Razumljivo je, da je bolnik v velikih 
skrbeh za svoje telesno zdravje, in da

zato morda kaže znake duševne potr
tosti. Pri rehabilitaciji je treba biti na 
to pozoren, in isto velja, če bolnik 
morda sploh ne kaže znakov duševne 
pobitosti. Zdravnik mora namreč ugo
toviti, ali je bolnikova duševna reakci 
ja realistična glede na resnost bolezni

V istem sovjetskem poročilu je re 
čeno, da bolnik navadno rabi okoli 
pet mesecev, da se privadi na svoj no 
vi položaj. Če se je v tem času uspel 
popraviti od prvotnega duševnega šo 
ka in je spet v duševnem ravnotežju 
potrebuje za dokončno prilagoditev 
svojemu položaju še nekaj mesecev 
Približno leto dni po infarktu se bol
nikovo življenje na splošno normalizi
ra.

Ce se bolnik ni dovolj prilagodil, se 
to kaže tako, da se bolnik nenehno 
boji novih srčnih napadov svojega 
stanja ne zna gledati realistično in 
misli, da je bolj bolan, kot dejansko 
je. Začne ga mučiti bolesten strah pred 
boleznimi (hipohondrija) in trdi, da 
potrebuje bolniško oskrbo. Nima vo 
Ije, da bi se znova oprijel svojega po 
klica. Sovjetski specialist meni, da bol
nik v primeru takšnih duševnih zaplet 
Ijajev lahko postane trajen invalid

Prilagoditev bolnika novemu polo 
žaju mora biti vsestranska, trajne du
ševne spremembe pa je treba prepre 
čevati, končuje dr. Zajev. Med zdrav 
Ijenjem in rehabilitacijo je treba po 
potrebi predpisati pomirjevalna sred
stva seveda takšna, ki nimajo stran
skih učinkov na srce in ožilje.

Invalidska upokojitev ni vedno 
utemeljena

»Sami j ------
Pri zdravljenju srčnega infarkta so 

v večipi evropskih držav šele zdaj za
čeli opuščati navado, da^bolruki dol
go časa negibno ležijo v bolnišnici. 
Prva država, v kateri so začeli z dru
gačnimi navadami, je Finska, kjer bol
nika pogosto pošiljajo domov že po 
dveh ali treh tednih.

Dr. Zbyned Pisa, ki je govoril v 
imenu svetovne zdravstvene organi 
zacije, je izjavil, da je vzor novega 
pogleda na zdravljenje ravno rehabi
litacijski center v Turkuju. Tam so 
že uspeli izboljšati metodo zdravljenja, 
zdaj pa si prizadevajo zvečati učinko 
vitost tudi pri preprečevanju infarkta 
in rehabilitaciji. Zelo važno je, da se 
v tem centru ukvarjajo z vso rehabili
tacijo srčnih bolnikov; bolnikov torej 
ne pošiljajo drugam v različne poseb
ne ustanove. Splošno mnenje zbranih 
strokovnjakov je bilo, da rehabilitacij 
ski center v Turkuju ni samo edin
stven v Skandinaviji, temveč ima ver
jetno tudi najvišji standard na svetu 
Razumljivo je torej, da je mednarod
na strokovna skupina imela svoje po 
svetovanje prav v tem mestu.

Kakšne pa so finske Izkušnje z re 
habilitacijo, glede na dejstvo, da so 
obolenja srca in ožilja na Finskem ve 
liko bolj pogosta kot drugje na sve 
tu? Prof. Veikko Kalilo z rehabilita
cijskega centra v Turkuju je povedal, 
da so tudi na Finskem prvotno šteli 
bolnike s srčnim infarktom za telesno 
nesposobne in jim kot edino rešitev 
pogosto ponudili invalidsko upokoji
tev. Toda jasno je, da infarkt, ki na
stane zaradi čepa (krvnega stdrka) v 
venični žili žili srca, povzroči le neznat
ne poškodbe srčne mišice in zato ne

vpliva na bolnikovo telesno zmoglji
vost.

Na Finskem zato zdaj ne mislijo 
več na možnost invalidske upokojitve, 
razen če se pokaže, da telesno zahtev
no delo povzroča srčne bolečine ali 
druge znake, ki omejujejo bolnikovo 
telesno zmogljivost. Preuranjena upo 
kojitev brez ustreznega znižanja teles
ne zmogljivosti je z bolnikovega stali
šča pogosto manj priporočljiva rešitev, 
meni prof. Veikko Kallio.

Vloga socialnih delavcev

Tudi šef rehabilitacije pri karolin
škem inštitutu v Stockholmu, dr Bi
nar Helander, se je na posvetovanju v 
Turkuju dotaknil nekaterih duševnih 
dejavnikov. Opozoril je, da imajo srč
ni bolniki med svojim bivanjem v 
bolnišnici pogosto tudi težke socialne 
in poklicne probleme, na primer fi
nančne težave, poslovne skrbi, potre
bo po temeljitih pogovorih s svojimi 
najbližjimi itd. Telesne bolečine lahko 
postanejo hujše, če bolniku ni omo
gočeno, da zadovoljivo rešuje svoje 
praktične probleme. Dr. Helander me
ni, da bi moral srčni bolnik nekaj ča
sa pred odpustom iz bolnišnice dobiti 
pomoč socialnega delavca.

Razen tega se mora bolnik pripra
viti na nadaljevanje službe. Vodilni 
kadri v delovnih organizacijah navad
no nimajo zadostnega znanja o srčnem 
infarktu in pretiravajo nevarnost 
smrti. Informacije, ki jih zdravnik da 
delovni organizaciji, so zato izredno 
važne. Ce bolnik ne zmore svojega de 
la, mu mora biti omogočeno manj na
porno delo ali pa dana možnost pre 
kvalifikacije.
- Dr. Helander je povedal, da si na 
Švedskem prizadevajo dati zdravni
kom, medicinskim sestram, socialnim 
delavcem in ljudem v poklicnih po
svetovalnicah dopolnilno izobrazbo o 
tem, kako je treba reševati najrazlič
nejše probleme v zvezi z rehabilitacijo 
bolnikov s srčnim infarktom. Nenehno 
je čutiti tudi nujno potrebo po stiku 
s psihiatri.

Še in še so se vrstili referati na 
posvetovanju v Turkuju. Dr. Pisa oo 
kmalu začel voditi poseben program 
W-HO o srčnem infarktu. Mednarodno 
sodelovanje pri izmenjavi izkušenj o 
rehabilitaciji srčnih bolnikov že dob
ro teče. Strokovna skupina WHO se 
je na svojem posvetovanju leta 1972 
v Moskvi zedinila o osnovah telovad
nega programa za bolnike; ta program 
zdaj uporabljajo v evropskih državah, 
seveda prilagojen lokalnim razmeram.

Strokovna skupina bo imela še 
nova posvetovanja, toda na sedanji 
točki sodelovanja so se že izkristalizi
rala nekatera soglasna mnenja o reha
bilitaciji bolnikov s srčnim infarktom: 
cilj rehabilitacije mora biti vrnitev 
bolnika na njegovo staro delovno me
sto ali pa vsaj k delu, ki ga bolnik 
telesno zmore. V vsakem primeru si 
je treba prizadevati, da se bolnik zno
va normalno vključi v svoje družinsko 
in širše družbeno okolje. Pri tem pa je 
treba upoštevati, da mora biti načrt 
uspešne rehabilitacije prilagojen vsa
kemu bolniku posebej.

Mitja Jermol

..Nevarna" šola
Na celovški zvezni gimnaziji 
tos 33 dijakov — Zavod, trn
Tako slovensko kot nem

ško koroško časopisje je te 
dni priobčilo poročila o le
tošnji maturi na celovški slo
venski gimnaziji. V dveh raz
redih je končalo srednje šo 
lanje 33 dijakov in dijakinj.
Od ustanovitve gimnazije le
ta 1957, oziroma od prve ma
ture leta 1963 je tako na šo 
li dobilo zrelostna spričeva
la skupaj že 367 maturantov.

Celovška gimnazija kot edi
na slovenska srednja šola v 
Avstriji prav gotovo zasluži 
posebno pozornost, saj so ge 
neracije, ki so se izšolale na 
njej, že do sedaj s svojim 
znanjem, mladostno svežino 
in pogumom v boju za na
rodnostne pravice spremeni
le marsikaj v samem življe 
nju manšine pa tudi pri uve 
Ijavljanju narodnostne skup-

za Slovence maturiralo le- 
v peti »Heimatdiensta«

diensta uperjena prav proti 
gimnaziji kot ustanovi in 
proti njenim profesorjem 
In dijakom kot »nevarnim« 
sodeželanom.

Kljub temu, da je pouk v 
gimnaziji že vsa leta le po 
poldne in da se bo šola lah
ko preselila v lastne prosto
re predvidoma šele v letu 
1975, število vpisanih dijakov 
vztrajno raste. V preteklem 
•etu je doseglo že številko 
433. Vsakoletno naraščanje 
vpisa tudi v prvi razred to
rej priča, da je obstoj gim
nazije zagotovljen, vse dokler 
bodo slovenski starši kljub 
raznim »neprijetnostim«, ki 
jih utegnejo zaradi tega dole 
teti, vztrajali, da njihovi ot
roci dobe Izobrazbo v mate 
rinem jeziku.

JANEZ STERGAR

nosti navzven. Celovški dija
ki so skupaj z nekaterimi 
maturanti gimnazije, zbrani 
ml v študentskih klubih na 
Dunaju in Gradcu, po novem 
tudi v društvu abiturientov 
gimnazije, ki bo združevalo 
tudi vse, ki so že zaposleni 
v svojih poklicih, sprožili 
marsikatero potrebno in ko 
ristno akcijo. Danes pravza
prav ne najdemo več ne dru
štva ne pevskega zbora, kul
turne prireditve, znanstvene
ga srečanja ali politične ak
cije slovenske manjšine, ne 
da bi med organi-atorji za
sledili tudi dekleta in fante, 
ki so se kalili na celovški 
gimnaziji. Nič čudnega torej, 
da je že sam obstoj šole trn 
v peti nemškim nacionalis- 
t,'m in da je vrsta najnovej- 
Sih akcij koroškega Heimat-
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DIRKA PO FRANCIJI

Guimard in Sercu najhitrejša 
na včerajšnjih dveh poletapah
Merckx je ohranil rumeno majico - Danes prvi

BESANCON, 5. — Današnja 8. 
etapa kolesarske dirke po Franciji 
je bila razdeljena na dva dela. V 
prvi poletapi od Chalonsa sur Mar
ne do Chaumonta (136 km) je zma
gal francoski kolesar Cyrille Gui- 
mard v sprintu pred Belgijcem de 
Wittom in Špancem Olivo. Popol
dne pa je bil na sporedu drugi del 
dirke, od Chaumonta do Besango- 
na (152 km). Tudi tu je odločal 
sprint, zmagal pa je Sercu pred 
Francozom Esclassanom. Belgijec 
je z današnjo zmago še povečal 
število etapnih zmag na letošnji dir
ki po Franciji. Kljub obema poleta- 
pama in kljub raznim odbitkom, ki 
precej kvarijo realno stanje na le
stvici, vodi še vedno Merckx. Ju
tri pa bo na sporedu prva izmed 
napornejših etap letošnjega «Tou- 
ra». Na 246 km dolgi progi od Be- 
sangona do Gaillarda bodo tekmo
valci vozili tudi preko treh prela
zov.

Vrstni red prve poletape:
1. Cyrille Guimard (Fr.) 3.44’08”

z odbitkom 3.43’48'’
2. Ronald de Witte (Bel.) 3.44-08”
3. Andres Oliva (Šp.)
4. Gerardus Vianen (Niz.)
5. Georges Pintes (Bel.)
6. Wladimiro Panizza (It.)
7. Eddy Merckx (Bel.)
8. Raymondo Poulidor (Fr.)
9- Bernard Thevenet (Fr.)

10. Michel Pollentier (Ilei.)
Vrstni red druge etape:

1. Patrick Sercu (Bel.) 4.25’04”
z odbitkom 4.24’44"

2. Jacques Esclassan (Fr.) 4.25’04”
3. Gerben Karstens (Niz.)
4- Eddy Merckx (Bel.) 4.25’04”

hujši vzponi
4!25,04”5. Guimard (Fr.)

6. Baert (Bel.)
7. Hoban (VB)
8. Rouxel (Fr.)
9. Vianen (Niz.)

10. Van Katvvik (Niz.)
Skupna lestvica:

1. Eddy Merckx (Bel.) 42.24'48 j
2. G. karstens (Niz.) zaost. 13^
3. J. Bruyere (Bel.) 50
4. Hoban (VB) 1'04;_
5. Pollentier (Bel.) ITO
6. De Witte (Bel.) in _ t

Molineris (Fr.) 1T£,
8. Van Springel (Bel.) 1 32
9. Sercu (Bel.) in

Manzaneque (Šp.) 1’34

TENIS
WIMBLEDON, 5. — V finalu wim- 

bledonskega teniškega turnirja pn 
posameznicah je Američanka Chris 
Evert premagala Sovjetinjo Morozo- 
vo z 2:0 (6:0, 6:4) ter si tako za
gotovila prvo mesto na tem tek
movanju.

Predzadnja tekma 10. svetovnega nogometnega prvenstva v Zah. Nemčiji

Danes se bosta v «malem finalu» 
spoprijeli Poljska in Brazilija

Londonski bookmakerji predvidevajo jutri zmago Nizozemske v 
finalu za prvo mesto - Beckenhauer prepričan, da mu bo uspe
lo ukaniti nizozemsko obrambo - Povratek Jugoslavije domov

V organizaciji ZSSDI

MONCHEN, 5. — 10. 
nogometno prvenstvo se bliža hitro 
koncu. Do podelitve prvega pokala 
FIFA preostajata le še dve finalni 
tekmi za prvo oz. tretje mesto. 
Oči vseh nogometnih izvedencev so 
seveda uprte v nedeljsko srečanje 
med Nizozemsko in ZRN. London
ski bookmakerji, in ne samo oni, 
predvidevajo zmago nizozemske re
prezentance. To predvsem zato, ker 
so pokazali Nizozemci doslej naj
bolj zrelo, dinamično in učinkovito 
igro. Seveda tudi v njihovem tabo
ru ne manjka problemov. Trener 
Michels je sicer izjavil, da bo pro
ti zahodnim Nemcem lahko nasto
pil Neeskens, ki se je poškodoval 
na tekmi z Brazilijo,

svetovno | skoraj gotova odsotnost levega kri- 
au™ I ia Rensebrinka. Na niecnvem me-

vendar je

... ........................................... .......... ..................

SP V PORTORIKUKOŠARKA

Jutri start Jugoslavije 
v borbi za zlato kolajno

Po anketi novinarjev so «plavi» velik favorit za 
končno zmago - ZDA najnevarnejši nasprotnik

L — prvi 
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

2
2

X
2
1

X
1
2
1
2
1
1

Svetovno košarkarsko prvenstvo v 
Portoriku se je začelo. Jugoslavija 
pa bo komaj jutri startela v skupini 
osmih najboljših. Od nedelje dalje 
pa bodo jugoslovanski kašarkarji vsak 
dan zaposleni m bodo skušali ohra
niti nasiov svetovnega prvaka, ki 
so ga pridobili leta 1970 v Ljubljani.

Po anketi, ki so jo sestavili novi
narji v Portoriku, je tudi tokrat Ju
goslavija glavni favorit za končno 
zmago. V Portoriku pa je konkuren
ca taka kot nikdar prej. Američa
ni so končno poslali na SP reprezen-
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VČERAJ STA BILI NA SPOREDU DVE ETAPI

AVSTRIJEC STEINMAYER 
ZMAGOVALEC NA VRŠIČU

V 12. etapi zmagal Sovjet Starkov ■ Poslušny še 
vedno vodi - Danes zaključek dirke v Zagrebu

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD. 5. — v kolesarski 

dirki po Jugoslaviji so bili danes 
na vrsti dve etapi: dopoldne 11. 
tana od Nove Gorice do Vršiča 
(109 km) in popoldne 12. etapa od 
Jesenic do Ljubljane.

Zmagovalec 11. etape je 29-letm 
Avstrijec Wolfgang Steinmayer, ki 
je 6 km pred vrhom sedla dohi
tel z Italijanom Ditanom in Fran
cozom Cernerjem ubežnika Milnra- 
da Gazdiča ter v naporni ostri bor
bi pred vrhom pustil za seboj po
polnoma izčrpana Italijana in Fran
coza za približno 100 m. Najboljši 
Jugoslovan v tej etapi je bil Jože 
Valenčič, ki je prispel na cilj '-S 
s 3T8" zaostanka za zmagovalcem.

V predzadnji etapi Jesenice — 
Ljubljana (65 km) je zmagal Ana- 
tolij Starkov (SZ) z uradnim časom 
120'. V tej etapi so jugoslovanski 
kolesarji odlično vozili. S časom 
zmagovalca sta prispela na cilj tu 
di Janez Zakotnik, peti in Drago 
Frelih šesti. Pred jutrišnjo zadnjo 
etapo od Ljubljane do Zagreba vo
di po dvanajstih etapah Čehoslo 
vak Miroslav Poslušni pred Av
strijcem Wolfgangom Steinmayer- 
jem in Italijanom Ditanom. Drago

njegovem me
stu bi zato moral po vsej verjet
nosti igrati 31-letni Piet Keizer.

V zahodnonemškem taboru ima 
trener Schon največ preglavic z 
Breitnerjem. Po zadnjih vesteh pa 
bi moral levi branilec Bayema na* 
stopiti tudi v finalnem spopadu. 
Nemški reprezentanti so si medtem 
skrbno ogledali posnetek tekme 
med Nizozemsko in Brazilijo. Ka
petan moštva Beckenbauer je izja
vil, da so našli in preštudirali ne
kaj napak nizozemske obrambe ter 
so našli protiorožje za «off-side», 
ki ga Nizozemci zelo uspešno na
stavljajo nasprotnikom. Te izjave 
so seveda nekoliko dvomljive, saj 
je prejela obramba Cruyffcve čete 
v dosedanjih šestih nastopih le en 
zadetek (in še ta je bil avtogol). 
Kar se tiče taktike je kapetan re
prezentance ZRN dodal, da bo i- 
gra izredno napadalna, Cruyffa pa 
bo čuval branilec Berti Vogts, ki 
je že nadigral Džajica.

Jutri bodo odigrali na munchen- 
skem olimpijskem stadionu finalno 
tekmo za tretje in četrto mesto 
med Poljsko in Brazilijo. V obeh 
taborih vlada po zadnjem porazu 
proti ZRN oz. Nizozemski očitno 
nezadovoljstvo. Poljski trener Gor
ski je izjavil, da bi lahko Poljaki 
v sredo zmagali, če bi igrali na

več.
V malem finalu ne bo nastopil 

izključeni Luis Pereira. Po vsej 
verjetnosti ga bo nadomestil v vlo- 

desnega branilca Mario Marin- 
ho, medtem ko bo prevzel mesto 
prostega branilca veteran Piazza, 
ki je igral že v Mehiki. Brazilci bi 
morali stopiti na igrišče v postavi: 
Leao, M. Marinho, F. Marinho, 
Piazza, Ze Maria, Carpegiani, Jair- 
zinho, Lima, Valdomiro, Rivelino, 
Dirceu.

Danes se je vrnila domov jugo
slovanska nogometna reprezentan
ca, Med «plavimi» ni bilo Oblaka, 
Popivode in O. Petroviča, ki so se

Frehh je šesti z 3'6” zaostanka za 
nosilcem rumene majice

B. B.

PLAVANJE
Na vzhodnonemškem prvenstvu

Svetovni rekord 
na 200 m prosto 
Nemke Frankejevc

ROSTOCK, 5. — Vzhodna Nemka 
Angela Franke je postavila nov sve
tovni rekord v plavanju na 200 me
trov prosto s časom 2 05 25. 16- 
letna vzhodnonemška plavalka je 
novi rekord dosegla v drugem dne
vu državnega prvenstva v Rostocku.

Občni zbor Primorca
Sinoči je bil v Trebčah redni 

občni zbor ŠD Primorec, na kate
rem so po dolgi in plodni diskusiji 
izvolili nov odbor, ob številni pri- 
sotnosti članov in mladih športni
kov iz vasi. Podrobnejše poročilo 
bomo objavili jutri.

tanco, ki lahko dostojno zastopa «do 
rr.ovino košarke». Jugoslovanski tre
ner Mirko Novosel se seveda najbolj 
boji prav Američanov, ki so že v 
trening tekmah doma pokazali pov
sem zanesljivo igro. Novosel se pred
vsem boji ameriškega «pressinga». 
kar bi bilo lahko usodno orožje za 
marsikaterega nasprotnika.

Niti SZ ne gre podcenjevati, pa 
čeprav so sovjetski košarkarji tre
nutno v krizi. Trener Kondrašin je 
v mlado reprezentanco vključil tudi 
nekatere veterane kot Sergije Belova, 
Modesta Paulaskasa in Tomsona. Za 
te «slavne» veterane je to poslednja 
možnost, da bi v svoji bogati karie
ri osvojili tudi naslov svetovnega pr
vaka. Visoka zmaga Brazilije proti 
Mehiki pa kaže, da bo tudi Brazilija 
na tem SP eden kandidatov. V veliki 
formi je nameeč ©biratan, bivši ko- 
šarkar Reyerja iz Benetk, ki je bil 
proti Mehiki gonilna sila v obrambi 
in napadu. Sicer pa bi lahko tudi 
Kuba presenetila, kot je to storila na 
OI v Mtinchnu, ko je povsem nepri
čakovano dosegla tretje mesto pred 
favoritom Jugoslavijo in drugimi.

Razen velikih presenečenj bi se 
morale v finalni del uvrstiti te re
prezentance: v A skupini Brazilija 
in SZ; v B skupini ZDA in Španija: 
v C skupini Kuba in ČSSR. Tem pe
terkam se bosta v finalnem delu pri
ključili še Portoriko kot organizator 
prvenstva, in Jugoslavija, kot sve
tovni prvak.

REZULTATI 2. KOLA 
A skupina

SZ — Brazilija 79:60
Mehika — Srednjeafriška re-

219 108 
160 157 
184 182 
130 246

publika 106:82
Lestvica

SZ 2 2 0
Brazilija 2 11
Mehika 2 11
Srednjeaf. rep 2 0 2 

B skupina 
ZDA — Španija 
Argentina — Filipini 

Lestvica
ZDA 220
Argentina 2 11
Španija 2 11
Filipini 2 0 0

C skupina
Kanada — Češkoslovaška 83:75
Kuba — Avstralija 92:79

Lestvica
Kanada 2 2 0 l®3
Kuba 2 2 0 153 139
ČSSR 2 « 2 135 144
Avstralija 2 0 2 148 172

114:71
111:90

249 156 
200 186 
167 203 
175 246
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DANES, 6. JULIJA 1974 
Finale za 3. mesto 

17.00 Poljska - Brazilija 
Tekmo bodo oddajale jugoslovan
ska, koprska in italijanska tele
vizija na prvem programu. 

JUTRI, 7. JULIJA 1974 
Finale za 1. mesto 

17.00 ZRN - Nizozemska
Tekmo bodo oddajale jugoslovan
ska, koprska in italijanska tele
vizija na prvem programu.

subenjv,igrišču: Do skrajnosti raz
močen (eren pa jim je prekrižal 
račune. Dober ritem poljske repre
zentance pa ;ift .vsekakor potrdil, rta 
ekipa ni utrujena, kot so nekateri 
zatrjevali po tekmi z Jugoslavijo. 
Zato menimo, da bo igrala Poljska 
tudi proti Braziliji tako prepričlji
vo kot doslej. Še vedno ni gotovo, 
če bo v zadnji tekmi nastopil sred
nji napadalec Szarmach, Gorski pa 
,e v skrbeh tudi zaradi poškodova
nih Szymanowskega in Deyne.

Postava poljske reprezentance, ki 
bo nàstopila proti Braziliji bo ver
jetno taka: Tomaszewski, Szyma- 
nowski. Gorgon, Zmuda, Musial, 
Kasperczak, Deyna (Cmikiewicz) 
Maszczyk, Lato, Domarski (Szar
mach), Gadocha.

Po neuspehu v tekmi z Nizozem
ci je tudi v brazilskem taboru za
vladalo razočaranje. Kljub temu so 
vsi nogometni izvedenci prepriča
ni, da so odigrali bivši svetovni pr
vaki v sredo svojo najboljšo tek 
mo na letošnjem svetovnem prven 
stvu. Posebno nezadovoljen je tre
ner Žagalo, ki pripisuje poraz iz
redno slabemu sojenju nemškega 
sodnika Tschentscherja, ki je do
puščal pregrobo igro. Pri tem pa 
ne smemo pozabiti, da so bili prav 
brazilski nogometaši tisti, ki sc 
igrali ostro. O tem pričajo pred 
vsem izključitev Pereire in štirje 
opomini Brazilcem. Pred pričetkom 
prvenstva so bili Rivelino in tova
riši eden izmed favoritov za konč
no zmago. Po prvih medlih nasto
pih pa so se pokazale resnične 
zmožnosti ekipe, ki ni znala vre
dno nadomestiti Peleja, Tostaa in 
Gersona. Jutrišnji spopad za tret
je mesto ni zato za tako enajste
rico neuspeh, čeprav so si mnogi, 
predvsem Žagalo in milijoni bra
zilskih navijačev, pričakovali kaj

zaradi poškodb vrnili že prej. Kljub 
zadnjim trem porazom ni bil na
stop Jugoslavije na SP neuspešen. 
Džajič in tovariši so dosegli cilj: 
uvrstitev v polfinalno skupino. Po 
prvih uspehih je marsikdo priča
koval še kaj več, vendar so utru
jenost, poškodbe in slaba kondici
ja nekaterih nogometašev to pre
prečile. Če bi hoteli poiskati naj
boljšega igralca med jugoslovan
skimi reprezentanti bi to bila prav 
gotovo branilca Hadžiabdič in Ka- 
talinski, katerega so zaradi njego
ve borbenosti vključili tudi v ide
alno ekipo 10. svetovnega prven
stva.

Preko 50 tečajnikov bo jutri 
odpotovalo v Idrijo in Sečo

Predavala bosta trenerja Žagar in Peter Brumen 
Največ prijavljencev pri Boru in Kontovelu

Preko 50 mladih košarkarjev bo 
jutri odpotovalo v Idrijo in v Se
čo, kjer bodo 10 dni trenirali pod 
vodstvom znanih košarkarskih stro
kovnjakov.

Organizator tečaja je Združenje 
slovenskih športnih društev v Ita
liji, ki si je pred tečajema v Idriji 
in Seči zamislilo tudi trenerski te
čaj za naše mlade trenerje. Ta te
čaj pa je žal, odpadel iz tehničnih 
razlogov. Po vsej verjetnosti pa 
bo ZSŠDI priredilo podoben tečaj 
kasneje (morda v začetku avgusta).

Sicer pa se povrnimo k tečajema 
naših mladih košarkarjev.

V Idriji bodo trenirali naraščajni
ki in dečki, to se pravi letnika 
1959 in i960. Vsa naša društva, 
razen goriških, so za tečaj pri
javila svoje igralce, Največ za
stopnikov pa imata Bor in Kontovel, 
kar tudi kaže, da sta prav ti dve

društvi najbogatejši z naraščajem, 
kot sta to dokazali tudi v minuli 
sezoni, ko sta v raznih prvenstvih 
dosegli res zadovoljive uvrstitve.

V Idriji bo naše fante treniral 
absolvent na Visoki šoli za telesno 
kulturo v Ljubljani prof. Žagar, ki 
prav te dni vodi trenerski tečaj za 
slovenske trenerje. V kratkem po
govoru. ki smo ga imeli z žagarjem, 
nam je povedal, da bo tečaj v

> jftu'.S

Johana Cruyffa bo jutri v velikem finalu po vsej verjetnosti «varoval» Berti Vogts
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PO ŠAHOVSKI OLIMPIADI V NICI

Absolutna premoč sovjetskih šahistov 
Mariotti prvi italijanski velemojster

Le šest potez dolga partija med Midiordom in Charfom

Na 21. šahovski olimpiadi v Nici ! noj, predvsem pa nova zvezda svetov, 
je zaslovelo rekordno število repre- j nega šaha. Anatolij Karpov. Fischer 
zentanc (74). Zato tembolj izstopa
uspeh Jugoslavije, ki je s svojimi 
najboljšimi šahisti Gligoričem, Ljubo, 
jevičem, Ivkovom, Planincem, Parmo 
in VeUmirovicem osvojila drugo mes
to in se zopet povzpela v sam vrh 
najboljših šahovskih ekip na svetu. 
SZ je s svojo veliko premočjo doka
zala. da ji nihče ne more do živega, 
in to tudi v primeru, če bi v ekipi 
ZDA igral svetovni prvak Robert Fi
scher, ki je z vsemi mogočimi sred
stvi, od nesramnega izsiljevanja do 
skrajno nešportnega ravnanja do iz
redne vdanosti svoji šahovski genial
nosti, iztrgal Sovjetom najvišji in
dividualni šahovski naslov. Sovjetski 
šahisti so se z vztrajnostjo in veliko 
kulturnostjo uprli politikantskim ma
nevrom Fischerja: s trdim delom in 
kapilarno akcijo so ponovno ožive
li svojo ogromno šahovsko strukturo, 
ki je v vseh povojnih letih slonela 
na lovorikah absolutne premoči v 
svetu, kar je sovjetske šahiste tudi 
uspavalo. Tako je iz slavnih genera 
cij Botvinika, Keresa, Smislova, Gel- 
lerja, Petrosjana, Talja, Spasskega 
izšel nov rod mladih, izredno nadar
jenih šahistov. Na čelu jim stoji Korč-

se vsega tega prav gotovo zaveda in 
vse kaže, da njegovim izsiljevalnim 
manevrom, ki jim trenutno ni še pod
legla svetovna organizacija FIDE, bo
truje strah. Mogoče pa se hoče Fi
scher odpovedati najvišjemu naslo
vu. da bi tako ostal nepremagan, 
kakor njegov genialni in razrvani 
predhodnik Morphy.

Itahjani so na olimpiadi prvič prišli 
do velemojstrskega naslova: odličen 
Mariotti je dosegel normo in tako 
postal prvi italijanski velemojster. S 
tem se je obrestoval veliki trud ne
katerih italijanskih entuziastov, ki so 
požrtvovalno in nesebično, brez vsa
kršne podpore iz javnih sredstev, 
gojili in popularizirali šah z organi- 
ziranjem številnih turnirjev in ob
javljanjem šahovske literature. Ita
lija je na olimpiadi v Nici zasedla 
19. mesto, kar predstavlja vsekakor 
uspeh.

Zanimivost s 
šahovske olimpiade
Partija Midiord (Otočje Faeroe) — 

Charf (Monako) je trajala borih 
šest potez: 1. e4 e5, 2. Sf3 Sc6, 3. 
Lc4 Le7, 4. d4 ed4, 5. c3 dc3;. 6.

Dd5, nakar se je črni vdal.
Očitno se je črni ustrašil grožnje 

7. Df7:, proti kateri je edina obramba
6.. . Sh6 z nadaljevanjem 7. Lh6: 0-0 
in črni prepreči mat, a ostane s fi
guro manj. Ni pa videl da dobi fi
guro nazaj! Črni razpolaga kar 
tremi grožnjami: 8... gh6:, 8... cb2: in
8.. . Sb4.

Naštejmo nekaj možnih nadalje
vanj:

a) 8. Lel Sb4, 9. Ddl c2, 10. De2 
cbl:, H. Tbl: in beli ostane (v za
meno za nekoliko boljši razvoj) s 
kmetom manj.

b) 8. Lel Sb4, 9. Dh5 Sc2 + . 10. 
Kdl Sai:. Tl. Sc3:. V tako nastali po 
ziciji ima črni izredno materialno pre
moč! Pozicijska premoč pa je zaradi 
nerodnega položaja črnega skakača 
Sai in možnosti belega napada na 
kraljevem krilu na strani belega

c) 8. Sc3:, gh6:. črni ohrani kmeta 
več ter lovski par, ima pa razbito 
rokado.

č) 8. Lg7: c2, 9. Sc3 Kg7:. Ravno
težje sil je podobno kot v prejšnjem 
primeru.

d) 8. Lg7: Sb4, 9. De5 d5, 10. Dg3 
f6, 11. Lf6: Kf7. čudovito zaplete
na pozicija!

Eno je gotovo: predaja v šesti pote- 
zi je bila preuranjena. — SŠK

VAŽNO OBVESTILO 
ZA POLETNI KOŠARKARSKI 

TEČAJ
Združenje slovenskih šport

nih društev v Italiji obvešča 
vse tečajnike, ki se bodo ude
ležili košarkarskih tečajev v 
Idriji in Seči, da se bosta oba 
tečaja začela v nedeljo, 7. 
julija.

TEČAJ V IDRIJI
Tečaja se bodo udeležili let

niki 1959 in 1960.
Zbirališče za odhod v Idrijo: 

v nedeljo, 7. julija, ob 9. uri 
pred Prosvetnim domom na 
Opčinah. Od tod bodo tečajni
ki, v spremstvu staršev odpo
tovali v Idrijo z lastnim pre
voznim sredstvom.

Tečaj bo od 7. do 17. julija.
TEČAJ V SEČI
Tečaja se bodo udeležili let

niki 1961 in 1962.
Zbirališče za odhod v Sečo: 

v nedeljo, 7. julija, ob 7.30, 
na mejnem bloku pri Škofijah. 
Od tod bodo tečajniki, v 
spremstvu svojih staršev (z 
lastnim prevoznim sredstvom) 
odpotovali v Sečo.

Tečaj bo od 7. do 15. julija. 
* # *

Vsako društvo bo moralo da
ti na razpolago vsaj eno žogo.

glavnem osredotočen na pravilnem 
odnosu do dela v košarki in da 
bo posvetil pažnjo na košarkarske 
osnove.

V Seči pri Portorožu »a bodo tre
nirali mlajši košarkarji (letnika 
1961 in 1962). Vodja tečaja bo 
Peter Brumen, ki trenira mladinsko 
ekipo ljubljanske Olimpije. Razen 
tega pa je Peter Brumen priznan 
jugoslovanski in mednarodni sodnik, 
kar pomeni, da ima v košarki ne
dvomno mnogo izkušenj. Tudi na 
tem tečaju imata Bor in Kontovel 
največ zastopnikov. Razveseljivo pa 
je dejstvo, da bodo letos prvič na 
podobnih tečajih tudi mladi ko
šarkarji Brega, ki,so šele pred le
tom začeli s košarkarsko aktiv
nostjo.

KOLESARSTVO
Na jutrišnji dirki veteranov

Lonjerski kolesarji 
računajo na zmago

Jutri bo s startom v Bazovici in 
ciljem v Gropadi (po 55 km dolgi 
progi), četrta izmed petih dirk ve
teranov za meddruštveno lestvico 
po točkah. Na njej bodo nastopali 
tudi predstavniki lonjerske Adrie, 
ki zasedajo trenutno drugo in tret
je mesto ter imajo realne možno
sti za končno zmago. Bonanno in 
Macarol bosta jutri skušala izpod
riniti s prvega mesta Bartolija in 
se tako predstaviti na dirki, ki jo 
bo avgusta priredila Adria, prak
tično že z zmago v žepu.

Jutrišnja proga bo iz Bazovice 
potekala mimo Opčin do Sesljana, 
od tu po Trbiški cesti do Prose
ka, nato po stari cesti do Križa 
in spet na Trbiško cesto. Pri Pro
seku bodo nato kolesarji obrnili na 
Opčine in šli preko Trebč in Pa- 
drič do Gropade, kjer bo končni 
Cilj. Start dirke bo ob 9.30, na cilj 
pa bi morali tekmovalci prispeti 
okrog 11. ure.

Naraščajniki in mladinci Adrie 
pa bodo nastopali v Furlaniji Pr
vi bodo tekmovali na krožni dirki 
v Sacileju, drugi pa v Pordenonu.

TONE
SVETINA

Ni vedel, koliko časa je plezal. Nenadoma je napetost 
navpičnice počila: roke so zgrabile ravnino. Potegnil se je 
čez rob, strastno kakor brodolomec, ki se je že utapljal v va- 
lovju razbesnelih voda nočnega oceana. .

Kot pokošen je obležal na vrhu stene. Iz doline Trente 
je privršal veter in pretrgal meglo. Pred očim mu je zable
stel rob ledenika, razkril se je del Triglava. Gora je bila z 
njim usmiljena. Dvignil se je na kolena in solze so mu pri
vrele iz oči. Z rokami je grabil sneg in si z njim hladil raz
greti obraz. Kakšna sreča, premagal je steno tik pred temo.

Zdaj se je zgrinjala nanj črna ponjava noči. Vedel je, da 
pred dnem ne bo mogel v dolino. Samo nekoliko niže se je 
spustil po Plamenicah, toliko da si je poiskal skalno škrap- 
Ijo. Kot žival se je zvil v dno. da bi se zaščitil pred vetrom. 
Veke so mu kamnele. Zmanjkalo ga je v hipu. Zaspal je. če
zenj se je vrtinčU ples pohlepnih megla, iz katerih je še ve
dno rosilo.

V jedilnici Aljaževega doma so se alpinisti - reševalci zbi
rali k zajtrku. Poznali so čopa in vsakomur se je zdelo ne
verjetno, da bi se tak gorski vodnik zaplezal, «če se jima

je že kaj primerilo, sta gotovo že mrtva,» je menil Tomaž,
vodja odprave. ... .

Potem so se pogovarjali s tistimi, ki so čez dan šli pod 
steber in poslušali, če je kje kaj glasov, če poje kladivo ah 
se proži kamenje. Nič niso zaznali.

S temi je bil tudi Sloki. Sam pri sebi je že odpisal njega 
in njo. Ob misli, da ga ni več, so se mu čustva preobrnila 
kot takrat pri Klementu Jugu. Dokler je bil živ, se je pre
rekal in kosal z njim, ko pa je bil mrtev, je postal zanj ideal. 
Zdaj je koval čopa v nebo, po svojem načelu «o mrtvih sa
mo dobro».

Srebal je čaj in se jezil sam nase. Pekla ga je vest za
radi zavisti prvega dne, ko sta vstopila s Pavlo v steber. Na 
začetku plezalne sezone sta se z Jožetom srečala kot več
krat pred vojno. Našla sta se pod steno, vsak s svojim dalj
nogledom.

«O čop, pozdravljen! Te ni pobrala vojna?» ga je na
govoril. , .

«Mene ni in tudi tebe ne! Saj veš, da kopriva ne pozebe!»
Zvedavo sta se ogledovala, oba v zadregi. Med .njima 

je še vedno ležala senca Karmen.
«Si še jezen name?»
«Kaj bom jezen! Ob vsem tem, kar se je med vojno 

godilo...»
«Veš, Joža, jaz nisem bil prav nič kriv. Bil sem njena 

žrtev kot tl, s to razliko, da si je tebe sposodila samo en
krat, pa še takrat ji je bilo žal, mene pa si je dvakrat. Oba 
je pustila, zato si lahko podava roke. Veš, večkrat sem Ji 
rekel, ker sem poznal njene muhe, da blagor tistemu, ki jo 
bo zamudil... No, blagor nama, njeni nemimi duši pa pokoj...»

Tedaj se je Joža zdrznil. Vso vojno je poizvedoval, kaj je 
z njo, in še sedaj ni vedel nič določnega. Ni mogel verjeti, da 
je izginila v Beogradu.

«Sloki, gotovo veš, kako je bilo z njo. Le kaj je iskala tam.»

«Kaj da je iskala? So ljudje, ki se potrudijo, da po
iščejo smrt. Veš da je kar naprej potovala. K teti je šla, ki 
je bila poročena z nekim generalom... Ni padla samo ona. . 
Vojna jih je veliko pobrala...» Sloki je zmignil z rameni, 
nemočen pred usodo, in dejal : «Da sva le midva ostala ži
va, Čop... Jaz menim tako: z menoj se svet začne in neha. 
Kako pa si ti prebil vojno? Nič nd bilo slišati... Kje si tičal, 
ko smo se mi borili v hosti?»

«Nisi se boril samo ti. Sloki, tildi mi smo se, dragi moj. 
Vsak po svoje!»

«Pa s puško ne,» je ugovarjal Sloki.
«Puška ni vse!» se je vznejevoljil čop. Potem pa se je 

skušal šaliti: «Bohinjec je s svedrom odrl kravo... Mi smo 
se borili drugače. Ti si mlajši, ali ne? Kaj pa bi jaz pri pet
desetih letih v hosti?»

«Za hosto si bil prestar, steber pa še vedno ogleduješ, a?» 
ga je zabodel Sloki.

«In če ga? Saj ga ti tudi lahko!»
«Čop, mislim, da steber ogleduješ zaman Preplezali ga bodo 

mlajši od naju. Vem za dva, ki se pripravljata. Ne dvomim, 
da ga bosta zmogla. Prekleto jih žene v gore... Veš, koga? 
Tiste, ki bi se bili radi, pa se niso mogli izkazati na bojišču... 
Slava je z Nemci vred odšla čez mejo... Delati se junaka s 
krampom je nekoliko utrudljivo in dolgočasno, se ti ne zdi? 
Vidiš, zato so se vrgli v stene. Veš, čop, to je nova tehnika 
plezanja. Stremena, lestvice, šopi klinov in želje, postati sla
ven in čaščen... Le poslušaj jih. Vse, kar smo mi napravili, 
je zanje dim v vetru! Hočejo več in nemogoče. Te dni sta 
plezala dva v tvoji gorenjski smeri. Poslušal sem ju, ko sta 
se vrnila. Da je to navaden grušč, sta menila...»

«Naj plezajo, kakor se jim ljubi in kakor hočejo. Mi smo 
svoje napravili, Sloki. Vsaj jaz. Morda se tebi, ki si mlajši, 
posreči še kaj.»

Te besede so Slokega pomirile. Mislil je, da bo Cop od

nehal. Zato se je toliko bolj raztogotil, ko ga je zagledal 
v stebru, in skoraj se je počutil prevaran. Naskočiti steber 
v teh letih — to je anomalija volje. Nadutost, ki se ji mora 
maščevati narava...

čop je kadil in ga zvedavo ogledoval, kako s svojimi sre
pimi očmi drsi po skalah. Rad bi bil kaj izvedel o njegovih 
namerah. Sloki je bil oblečen v anorak nemških gorskih lov
cev, na prsih pa mu je visel velik atrilerijski daljnogled. Vse, 
kar je imel na sebi, je bilo vojni plen. Snel je daljnogled in 
ga dal čopu. «Poglej svoj steber!» Daljnogled je bil čist in 
je prinašal skale zelo blizu. Joža je pasel oči in sestavljal na
črt, kje bo plezal, Sloki pa je pripovedoval :

«Kmalu so me prijeli Italijani. Imeli so me v taborišču 
na jugu Italije. Ko so propadli, sem se vrnil in šel v parti
zane. Bil sem v brigadi, potem pa pri sabotažnih skupinah 
miner. Veš, čop, to ustreza mojemu značaju. Uživam, kadar 
lahko rušim. Podri sem tudi nekaj cerkva, kjer so se bili 
ugnezdili beli.»

«Zaradi mene,» je odvrnil čop.
«Ze veš, da smo prebarvali Aljažev stolp na rdeče in mu 

dali zvezdo?»
«Prav,» je rekel čop. «Jaz pa sem bil s tistimi, ki so 

podrli mejo, kd nas je ločila od Primorske...»
«Pa še nekaj imam opraviti, čop. Treba bo minirati križ 

na Skriatici. Tistega, ki si ga ti pomagal nositi gor!»
«Tvoja stvar! Vsak zase in za svoje dolžnosti.»
«Veš, Čop, jaz sem rdeč. Vojna me je spremenila.»
«Kar bodi, toda če se boš spet zaplezal v tej steni, boš 

zelen kot takrat, ko sva te s Stanetom vlekla ven...»
Užalil ga je. Sloki mu ni imel več kaj reči, pa mu J« 

zabrusil: «Le glej, da se tudi ti ne boš kje zaplezal!»
Sloki je sedaj mislil na ta pogovor. Kdove, če se mu nd 

res kaj zgodilo. Morda ga je pogubila Pavla.
(Nadaljevanje sledi)



Uradniitvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecehi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.350 lir *— vnaprej: polletne 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1 50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poitni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361
«ADII» * DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno -
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I,
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MORDA V KRATKEM RAZKRITO SKRIVNOSTNO OZADJE ZLOČINA

Sodniki odkrili pomembne elemente 
v zvezi s Calabresijevim umorom

Najpomembnejši je seznam ljudi, ki so finansirali podtalno trgovino z 
orožjem in za dejavnost katerih se je komisar zanimal pred smrtjo

Dva tisoč veteranov vietnamske vojne je predvčerajšnjim uprizorilo v VVashingtonu protestno demonstracijo za
radi nezanimanja oblasti za njihove piobleme. Med pohodom je prišlo do manjših prask med demonstranti in

policijo kot kaže gornja slika
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DVAINTRIDESET UR PO STARTU S KOZMODROMA V BflJKONURU

Sovjetska kozmonavta sta se «vselila» 
v vesoljski laboratorij saljut-3

Njuna glavna naloga je zbirati podatke o zemlji, vesolju in reakcijah človeškega organizma 
na življenje v breztežnostnem stanju ter preveriti delovanje naprav vesoljske postaje

PROSLAVE DNEVA BORCA V SLOVENIJI

Mladina naj se seznani 
z vsebino in potekom 

osvobodilnega boja
Boj jugoslovanskih narodov je dokazal, da je narod, ki je pri* 
pravljen žrtvovati vse za svobodo in neodvisnost, nepremagljiv

MILAN, 5. — Po poluradnih ve
steh iz milanske sodne palače ka
že, da so preiskovalci, ki vodijo 
preiskavo o pokolu pred milansko 
kvesturo in o umoru komisarja Ca- 
labresija prišli do novih izredno 
pomembnih elementov, ki naj bi bili 
odločilne važnosti za odkritje «kil- 
lerjev» in mandatorjev dveh ključ
nih dogodkov strategije napetosti 
v Italiji.

Med temi elementi je baje naj
pomembnejši seznam ljudi, ki so 
financirali podtalno trgovino on li
ja, za katero se je zanimal dr. Ca
labresi, preden mu je svinčenka za 
vselej onemogočila prijavo odgo
vornih sodni oblasti. Podrobnosti 
o omenjenem dokaznem gradivu ni 
bilo seveda mogoče izvedeti zaradi 
tajnosti preiskovalnega postopka, 
kaže pa vsekakor, da odkriti dokazi 
tesno povezujejo Bertolijev atentat

MILAN, 5. — Očitno je prišlo do 
zapletenega obračuna med pripad
niki milanskega podzemlja, med ka
terim so tri osebe izgubile življenje. 
Prva žrtev je padla ponoči v Lo- 
diju, ko so neznanci s streli iz pišto
le ubili 35-letnega Benita Galla, ki 
je že večkrat imel opravka s poli
cijo zaradi tatvine, izkoriščanja pro
stitutk in drugih prekrškov. Gallo je 
bil v baru Picnic, v katerega je po
gosto zahajal, ter se je kot običajno 
elegantno oblečen naslonjen na pult 
pogovarjal s prijatelji. Takrat so 
se mu približali neznanci in nenado-

in»—* 1

OMAMLJENI VAMPIR
WINCHESTER. 5. — Mladi 

angleški «vampir» Peter Gra
ham bo moral obsedeti pet let 
v ječi, ker je — po zaključ
ni ugotovitvi sodnika — «hudo 
prestrašil starko».

Starka je 80-letna Gladys 
Brampton, ki je nič hudega 
sluteč spala v svoji sobi, ko 
je Peter Graham vlomil v sta
novanje, vdrl v sobo in jo 
napadel. S silo jo je izvlekel 
s postelje, jo polotil na tla 
in se ji zagrizel v vrat z 
ostrimi zobmi. Pri tem ji je 
šepetal: «Pojdiva spat».

Ropot v sobi je slišal star- 
kin sin, ki je spal v gornjem 
nadstropju hiše. Pritekel je k 
materi in jo skušal rešiti iz 
močnega objema mladeniča, ki 
je bil v omami LSD. Ni mu 
uspelo, zato je poklical poli
cijo.

Ko so vstopili v sobo, so 
agenti videli mladeniča, ki je 
na vratu okrvavljeno starko 
dvigal s tal. Hladno jih je 
prevaral, rekoč, da je napa
dalec v gornji sobi. Tako so 
agenti stekli v sinovo sobo, 
žrtev pa pustili samo s Gra
hamom. Nemudoma so se vr
nili, ko jim je bila jasna po
mota, toda Graham ni zbežal. 
Starko je namreč le položil na 
posteljo in jo davil.

Grahamov branilec je pri
znal, da je fant večkrat bla
znel v omami LSD in drugih 

: «krepkih» mamil. Tekal je za 
i delovnimi kolegi, ki so se mu 

zdeli okostnjaki, misleč da je 
! sam Satan. Graham pa je pre

iskovalcem izjavil, da je sku
šal «starko ljubiti, takoj nato 
pa bi jo ubil». Mislil je nam
reč, da je to njegova mati.

Peter Graham, omamljeni 
vampir, bo torej presedel pet 
let v ječi. Starka, ki st je po 
napadu opomogla, pa je med
tem umrla... naravne smrti.

na so padli streli iz samokresa, 
iallo je bil takoj mrtev in ni imel 
asa. da bi potegnil svoj samokres, 
t ga je imel v torbici. Ubijalce 
e očitno poznal.
Danes pa sta bila prav tako hlad- 

okrvno in organizirano ubita 44-letni 
bullo Cesare in njegova 37-letna že- 
a Femanaa Foppiani, ki sta bila 
s petnajst let v Milanu in ki sta 
ila tudi stara znanca policije zaradi 
revar.
V garaži poslopja, v katerem pre- 

ivata, sta izbrala enega izmed šes
ti luksuznih avtomobilov, ki so nju- 
a last (živela sta neobičajno raz- 
ošno) in se odpeljala v Ul. Tuni- 
ia, kjer sta se na križišču usta- 
Ua. Za njima je vozil neznan av- 
), iz katerega je izstopil ubijalec,
1 je hladnokrvno potegnil samokres 
i z nekaj streli ubil oba. Ubijalec je 
sstrelil pet ali šest strelov in ko 
ta se zakonca zgrudila na sedež, 
e Je mimo vsedel v svoj avto tn 
e odpeljal. Kljub temu. da je bilo 
mogo očividcev, ni točnega opisa u- 
ijalca, niti ni točno znano, če se je

pred milansko kvesturo z umorom 
policijskega komisarja in z nekim 
drugim pomembnim dogodkom stra
tegije napetosti.

Preiskovalci naj bi bili prepriča
ni, da bodo lahko razvozlali zade
vo Calabresi, neodvisno od sklepa 
španskega sodstva o usodi Bruna 
Luciana Stefana in Gudrun Kiessove

Po poročanju tiskovne agencije 
ANSA naj bi v pristojnih krogih 
nadalje demantirali vest, ki so jo 
objavili nekateri listi, o izginotju za
jetnega Calabresijevega dosjeja. Iz 
dokumentacije naj bi izginil le maj
hen listič (Calabresijevo sporočilo 
nekemu obveščevalcu), ki naj bi bil 
le postranskega pomena za preiska
vo. Iz omenjene dokumentacije naj 
bi bilo vsekakor razvidno, da so 
prekupčevanje orožja vodili vplivni 
predstavniki prevratniških desničar
skih krogov.

peljal v avtomobilu zname lancia ali 
BMW.

Namestnik državnega pravdnika dr. 
Liguoro je mnenja, da gre za na
ročen umor, ki spada v poravnanje 
računov dveh kriminalnih tolp in da 
sta oba umora med seboj povezana.

Oče je ubil 
svoji hčerki

RIM. 5. — Vincenzo Di Leo je na 
dramatičen način ubil svoji hčerki, 
se nato zaprl v stanovanje, ki ga je 
policija obkolila. Ko so agenti vdrli 
v poslopje, je na nepojasnjen način 
izginil. Možak ji bil že dalj časa 
sprt s sorodniki: hčerkama, njih mož
mi in drugimi ter jih je dolžil, da so 
naščuvali njegovo ženo, da ga je 
marca med spanjem udarila in res
no ranila s sekiro. Takrat je bil 
v bolnišnici 40 dni. ženo pa je zadela 
srčna kap, tako da je še vedno v 
bolnišnici. Di Leo je že preživel v 
zaporu trinajst let, ker je med vojno 
ubil karabinjerskega brigadirja, pred 
kratkim pa je bil na zahtevo otrok 
dva meseca v umobolnici.

Medtem ko je bil obkoljen v svoji 
hiši, je napisa! pismo, v katerem 
dolži otroke, da so naščuvali ženo, 
naj ga ubije, ker so se hoteli po
lastiti zgradbe, ki jo je sam sezidal 
in v kateri je živel v pritličju.

VALLO DELLA LUCANIA, 5. — 
Proces proti mlademu anarhistu iz 
Salerna, Giovanniju Mariniju, gre 
h kraju. Po nekaj mesecih razpra
ve o tem, kako je prišlo do spopa
da med fašisti in anarhisti v Sa
lernu, ko naj bi Marini zabodel do 
smrti fašista Falvello, je javni to
žilec dr. Zarra orisal poroti svoje 
zahteve. V bistvu je zahteval, naj 
sodišče prizna Marini ja za krivega, 
ker je med spopadom zabodel Fal
vello in ga, s splošnimi olajševal
nimi okoliščinami (Marini ni bil ni
koli prej sojen), obsodi na sedem
najst let ječe. Nekaj let je Marini 
že odsedel v pričakovanju procesa.

Javni tožilec je orisal potek pre
tepa, ni pa znal obrazložiti, kako 
je prišlo do umora. V tem je bil 
precej protisloven, saj je dejal, da 
sta bila tako misovec Falvella, ka
kor anarhist Marini znana kot «mir
na fanta». Res pa je, da je anar
hista in dva njegova prijatelja na
padla skupina fašistov. Marini in 
njegova tovariša, Mastrogiovanni in 
Alfinito, so se skušali ubraniti na
pada. Pri tem — po trditvah jav
nega tožilca, dr. Zarre — naj bi 
Marini izvlekel nož in v zmedi naj
prej ranil prijatelja Mastrogiovan- 
nija, šele nato pa zabodel Falvel
lo. Misovec naj bi izvlekel nož iz 
rane, a mu ga je eden izmed anar
histov vzel iz rok in ostale napa
dalce s tem nožem prepodil v beg.

Že iz tega opisa bi moralo biti 
jasno, da je verjetno do umora pri
šlo v silobranu pred fizičnim na
padom močnejše skupine fašistov, 
vendar tega tožilec ni hotel upo 
števati.

Poleg obsodbe na 17 let ječe je 
za Marinija predlagal še denarno

Iz vsega tega sledi, da bo morda 
sled tihotapljenja orožja privedla 
preiskovalce do morilcev milanske
ga komisarja. Med gradivom naj bi 
sodniki našli celo identikit nekega 
neznanca, ki je podoben fotofitu nje
govega morilca. Izvedelo se je tudi, 
da je Calabresi že dalj časa vedel 
vse o Bertoliju (ki se je tudi ukvar
jal s prekupčevanjem orožja) in o 
njegovem lažnem potnem listu, s 
katerim je pobegnil v tujino.

Ne gre prezreti v tej zvezi tudi 
intervjuja, ki ga je urednik tednika 
«L’Europeo» imel z bivšim agentom 
španske obveščevalne službe Gon
zalesom Mato. Ta ne dvomi, da je 
domneva, da je Calabresi ja ubil 
Gianni Nardi (obtožen skupaj s Ste
fanom in Kiessovo) utemeljena. «Po 
informacijah, ki jih imam — po
udarja Mato — menim, da je Ca
labresi prišel do zaključka, da so 
v zadevo vpleteni nemški agentje. 
Nekaj dni gred smrtjo, naj bi mi
lanski komisar šel v Treviso, da bi 
preveril svojo domnevo». Tudi fa
šist in sodelavec italijanske obve
ščevalne službe Giannettini je pred 
časom v pogovoru z urednikom ted
nika «L’Espresso» izjavil: «Ko so 
se Nemci zavedeli, da je Calabresi 
zvedel preveč, so oborožili moril
sko roko.»

Dr. Lombardi, ki vodi preiskavo 
o pokolu pred milansko kvesturo, 
je danes zadnjič zaslišal terori
sta Bertolija. Ta je vztrajal v svoji 
trditvi, da je načrt za podli pokol 
skoval sam in se celo užalil, ko 
ga je sodnik zavrnil, da kar trdi 
ni res. Bertoli naj bi celo po svojem 
odvetniku zahteval, naj sodnik za
vrne zahtevo javnega tožilca o lo
čeni dodatni preiskavi o mandator- 
jih pokola pred milansko kvesturo.

Rognoni prosil 
za politično
zavetišče v Švici

ŽENEVA, 5. — Giancarlo Rogno
ni, voditelj prevratniške skupine 
La Fenice, ki je bil pred nedavnim

Rim, je zaprosil švicarske oblasti, 
naj mu priznajo status političnega
begunca.

Kot je znano je bil fašistični ko
lovodja pred časom aretiran v Švi
ci in nato izpuščen na začasno svo
bodo. Italijanski sodniki so zahte
vali ekstradicijo, a švicarski so 
zahtevo zavrnili, češ da Rognonija 
preganjajo zaradi političnega pre
stopka.

RIM, 5. — Poslanska zbornica je 
včeraj odobrila zahteve po kazen
skem pregonu nekaterih poslancev, 
med katerimi tudi proti tajniku 
neofašistične MSI Almiranteju. Dol
žijo ga prekrškov javnega ščuva- 
nja, atentata proti državni ustavi 
ter javnega ščuvanja k oboroženi 
vstaji proti državni oblasti.

kazen 50 tisoč lir zaradi nedovolje
nega nošenja orožja, po eno leto 
ječe pa naj bi bi prisodili ostalima 
dvema anarhistoma. Zanimivo je, da 
je dr. Zarra govoril o «medseboj
nem obračunavanju» med fašisti in 
anarhisti, vendar ni nobeden izmed 
fašistov prišel na zatožno klop.

Proces se bo nadaljeval prihod-

MOSKVA. 5. — Sovjetska koz
monavta Pavel Popovič in Jurij 
Artiukin sta se davi «vselila» v ve
soljski laboratorij saljut - 3, ki kro
ži že deset dni okrog zemlje. Koz
monavta, ki sta bila izstreljena v 
vesolje v sredo zvečer, sta že za
čela z delom, ki ga predvideva 
načrt poleta.

Po skopem poročilu sovjetske ti
skovne agencije TASS je ladijski 
računalnik avtomatsko vozil sn- 
juz -14 do 100 metrov od vesoljske 
postaje. Nato pa sta kozmonavta 
ročno vodila polet in priklopila 
ladjico k veliko večjemu labora
toriju. Preden sta se vselila v 
«novi dom» sta Popovič in Artiukin 
preverila, če klimatske naprave v 
saljutu pravilno delujejo.

Kratko uradno poročilo ne pove, 
koliko časa bosta astronavta preži
vela v vesolju in tudi pri delovnem 
programu omenja le glavne točke: 
študij geomorfoloških zemeljskih 
elementov in atmosferskih pojavov. 
Te podatke bodo uporabili v pri 
pravah za sovjetski gospodarski 
plan.

Poleg tega bosta Popovič in Ar
tiukin morala raziskovati fizične 
lastnosti vesolja, preveriti kako 
vpliva življenje in delo v breztež
nostnem stanju na človeški orga
nizem, sestaviti sprejemljiv načrt 
za delo v takih pogojih ter pre-

nje dni, ko bodo spregovorili Mari- 
nijevi branilci in sicer odvetnika 
Torre in Piscopo, glavni zagovornik 
senator Umberto Terracini ter gori- 
ški odvetnik Nereo Battello, ki se 
prvih zasedanj sodišča v kraju Val
lo della Lucania, pri Salernu, ni 
mogel udeležiti zaradi procesa o 
petoveljskem atentatu v Trstu.

veriti čvrstost in delovanje prenov
ljenega laboratorija.

Vodja oddelka za urjenje kozmo
navtov general šatalov je v inter
vjuju z urednikom sovjetske ti
skovne agencije izjavil, da spadajo 
polet sojuza -14 in saljuta - 3 ter 
«rendez - vous» v okvir sovjetske
ga programa priprav za skupni a- 
meriško - sovjetski polet, ki je pred
viden za prihodnje leto. šatalov je 
poudaril, da bosta Popovič in Ar
tiukin preverila delovanje sistema 
za priklopljanje in bosta preverila 
možnost uporabe ločenijj ves^ijskih 
ladjic ali skupine vesoljskih objek
tov za znanstveno raziskovanje ve
soljskega prostora okrog Zemljo.

Po mnenju zahodnih znanstveni
kov, naj bi ti objekti bili sateliti 
tipa kozmos. Sovjetski znanstveni
ki so v presledku med izstrelitvi
jo saljuta in sojuza poslali v ve
solje kar tri postaje tega tipa, ki 
bi jih lahko uporabili kot «vesolj
ske kurirje», ki bi prinašali na 
zemljo informacije, ki sta jih koz
monavta zbrala v vesolju. Možno 
pa bi bilo tudi, in na to naj bi 
namignil šatalov. da sovjetski 
znanstveniki nameravajo sestaviti 
okrog saljuta neke vrste vesolisko 
platformo.

Sovjetska tiskovna agencija je 
sporočila, da sta se kozmonavta na
vezala na vesoljski laboratorij 32 
ur po njihovi izstrelitvi. Zamuua 
je dala povod za vrsto domnev o 
morebitnih nevšečnostih, ki naj bi 
jih imela Popovič in Artiukin z 
vesoljsko ladjico. Govorice so na
stale predvsem zaradi preuranjene- 
ga sporočila ameriških kozmonav
tov, ki so že včeraj zjutraj iz
javili, da sta astronavta v ve
soljskem laboratoriju. Kaže, da je 
preuranjena vest posledica nespo
razuma med ameriškimi kozmonavti 
in njihovimi ruskimi kolegi, s kate
rimi vadijo v Bajkonuru za skupni 
polet. Nesporazum dokazuje, da so 
sovjetski in ameriški strokovnjaki 
verjetno premostili vse tehnične in 
politične težave, ki so ovirale skup
ni polet, premostiti pa morajo še 
jezikovne težave. Slabo razumeva
nje ruščine z ameriške strani in 
slabo razumevanje angleščine z 
ruske bi lahko povzročilo precejšnje 
nevarnosti kozmonavtom, ko bodo 
sami v vesolju in se bodo morali 
zamenjavati pri delu in komunici
rati med seboj. Prav zaradi tega so 
odgovorni za skupni polet ukazali, 
naj, ameriški kozmonavti občujejo

med seboj izključno v ruščini, so
vjetski pa v angleščini, da sc pri
vadijo tujemu jeziku.

Sovjetska televizija je oddajala 
posnetek starta vesoljske odprave 
s kozmodroma v Bajkonuru in ne
kaj posnetkov iz življenja in dela 
kozmonavtov v sojuzu. Gledalci so 
tako lahko slišali, kako je Popovič 
začudeno vzkliknil ob pogledu na 
naš mali planet z višine nekaj sto 
kilometrov. Kozmonavta sta dobro 
prenesla ogromni pritisk med iz
strelitvijo in sta se odlično prilago
dila življenju v - breztežnostnem 
stanju.

Poveljnik odprave sojuz -14, pol
kovnik Pavel Popovič,' je veteran 
vesolja, saj je prvič poletel v 
brezzračni prostor leta 19(52 z 
ladjico vostok. Star je 43 let, je 
član ukrajinskega vrhovnega sovje
ta, njegov hobby pa so ukrajinstc 
ljudske pesmi. Njegova žena Mari
na je polkovnik sovjetskega letal 
st va in pilot poskusnih letal. 7,n 
konca imata dve hčerki: 18-letno 
natašo in 6-letno Oksano.

Polkovnik Jurij Artiukin, drugi 
pilot sojuza -14, je tudi star 43 
let. Preden se je priključil lita 
19(53 skupini kozmonavtov je delal 
nekaj let kot vesoljski inženir v 
nekem raziskovalnem laboratoriju. 
Njegova žena ie urednica neko za
ložniške hiše. Imata dva sinova.

Predsednik okrajnega zbora sej
ma «Primorska razstavlja» Dominik 
Dobič in drugi strokovni sodelavci 
sejma so na dopoldanski tiskovni 
konferenci v Kopru seznanili no
vinarje z letošnjo prireditvijo, ki 
bo trajala od 13. do 20. julija.

Sejem «Primorska razstavlja» je 
letos že peti po vrsti in se iz leta 
v leto bolj uveljavlja tako v sloven
skem in jugoslovanskem, kot v med
narodnem sejemskem prostoru. V 
začetku je bilo okrog 70 razstavljav
cev in 11.000 obiskovalcev, promet 
pa je znašal okrog 800 milijonov 
starih dinarjev. V zadnjih dveh letih 
pa se je število razstavljavcev po
večalo na okrog 120, obiskovalcev 
je bilo 34 tisoč, medtem ko je zna
šal promet skoraj dve milijardi sta
rih dinarjev.

Tudi letos bo ostal osnovni na
men sejma nespremenjen, to je ma
loobmejni promet. Skratka sodelo
vala bodo domača in tuja podjetja, 
ki imajo posredno ali neposredno 
zvezo z maloobmejnim prometom. 
Zaradi raznih težav pa bo, letos 
obseg sejma nekoliko manjši kot 
lani. Predvsem organizatorji še zdaj 
nimajo zagotovljene primerne deviz
ne kvote od le te pa je odvisno šte
vilo tujih razstavljavcev. Za sedaj 
imajo obljubljenih le pol milijona 
dolarjev od zveznega sekretariata 
za turizem in cene. Na število tu
jih razstavljavcev pa bo letos ra
zen tega vplivala tudi politična si
tuacija. Medtem ko je bilo lani na 
sejmu okrog 30 razstavljavcev iz 
Italije, jih bo letos le 9, razstav
ljali pa bodo predvsem kmetijske 
stroje in gostinske avtomate. Kljub 
vsemu organizatorji upajo, da se 
bo to število v teku dni kolikor je 
še do otvoritve sejma, še povečalo.

LJUBLJANA, 5. — Praznik bor
ca, 4. julij, ki je v Jugoslaviji dr
žavni praznik, so po vsej Sloveniji 
proslavili kar se da slovesno z 
mnogoštevilnimi prireditvami in slav
nostmi. Teh prireditev se je v vseh 
krajih udeležilo zelo veliko število 
bivših borcev, prebivalcev mest in 
vasi in tudi mladine.

V Semiču, v Beli krajini, ki je 
bila med vojno najbolj pomembno o- 
svobojeno ozemlje, so hkrati s pro
slavo 4. julija proslavili tudi 30-let- 
nico ustanovitve raznih teles ljud
ske oblasti ter kulturnih, gospodar
skih in drugih ustanov, ki so nasta
jale že med vojno na osvobojenem 
ozemlju Bele krajine.

Proslave, so se poleg številnega 
prebivalstva udeležili tudi vidni 
predstavniki političnega življenja 
Slovenije kot na primer Sergej Krai
gher, Mitja Ribičič, Janko Rudolf, 
Josip Vidmar in drugi.

Podpredsednik republiškega odbo
ra Zveze združenj borcev Bogdan O- 
solnik je v slavnostnem govoru po
sebej poudaril pomen vzpostavlja
nja ljudske oblasti v času vojne. 
Pri tem je označil tudi mednarod
ni pomen boja jugoslovanskih naro
dov, ki so dokazali, kako je narod, 
ki je pripravljen žrtvovati vse za 
svojo svobodo in neodvisnost, ne
premagljiv. Prav zato je toliko bolj 
potrebno, da se mladi rodovi se
znanijo z vsebino in potekom osvo
bodilnega boja.

S proslave so poslali pozdravno 
pismo predsedniku Titu. V kultur
nem delu proslave pa so sodelo
vali številni zbori iz raznih krajev 
Slovenije.

V Celju so proslavo dneva borca 
združili s proslavo 80-letnice znane 
tovarne «EMO». Na proslavi je go
voril predsednik izvršnega sveta Slo
venije Andrej Marinc, ki se je naj
več zadržal na prikazovanjih po
mena združevanja podjetij, saj sta 
se prav pred kratkim združili v 
skupnost dve največji slovenski pod
jetji, kranjska Iskra in Gorenje iz 
Velenja. 'V. sklop tega združenega 
podjetja sodi tudi celjski «EMO». Po 
besedah Andreja Marinca je tako 
nastal velikan slovenske kovinske, 
elektronske in elektroindustrije.

Zborovanja v Celju se je udele
žilo izjemno veliko število, okoli 15 
tisoč delavcev, ki so s tem izpri
čali bogate delavske tradicije tega 
mesta ob Savinji.

V Črni pri Dravogradu blizu av
strijske meje, je bil drugi pomemb
ni zbor, na katerem je govoril Vla
do Janžič. V govoru je omenil po
skuse nacistov, da bi povsem po
nemčili zasedeni del slovenske zem
lje, saj so prav na dan 4. julija 
1941. leta prav iz obmejnih krajev 
začeli množično izseljevati ljudi v 
Srbijo. Ko je Janžič govoril o odno
sih z Avstrijo je omenil nezado
voljiv položaj koroških Slovencev,

Prav tako predvidevajo, da se bo 
povečalo tudi število domačih raz
stavljavcev. Trenutno je prijavlje
nih 70 domačih razstavljavcev od 
tega 30 iz Primorske, od večjih slo
venskih podjetij pa naj omenimo 
Metalko, Slovenijales, Lesnino in 
Iskro. Iz Italije je prijavljenih do
slej 9 podjetij ter po eno iz Av
strije in Zahodne Nemčije.

Novinarji so zastavili organizator
jem več vprašanj v zvezi z ukinit
vijo salona navtike. Dosedanje sla
be izkušnje so namreč organiza
torje napotile, da so se salonu nav
tike za sedaj odrekli in ga bodo 
ponovno uvedli, ko bodo za to zre
le razmere. Julij je namreč izred
no neugoden čas, za razstavo nav
tičnih izdelkov, saj imajo tovarne 
vso proizvodnjo že razprodano. Ra
zen tega pa sejem nima primernih 
prostorov niti za razstavo teh iz
delkov niti za demonstracijo Vzpo
stavitev salona navtike in sploh šir
ša afirmacija sejma pa so odvisne 
še od drugih činiteljev. Perspek
tiva sejma je namreč na relaciji 
Alpe - Adria, to pa pomeni tesno 
sodelovanje s tržaškim in graškim 
velesejmom. V zvezi s tem so bili 
pred kratkim tudi razgovori med 
predstavniki vseh teh sejmov, na 
katerih so ugotovili mnoge skupne 
stične točke. Potrebno bo le doseči, 
da dobi koprski sejem mednarodno 
registracijo, kar pomeni z drugimi 
besedami stalni razstavni prostor in 
zagotovljeno primemo devizno kvo
to. V zvezi s tem so domači orga
nizatorji že napravili vrsto korakov 
pri primorskih podjetjih za sofinan
ciranje stalnega razstavnega pro 
štora.

Na tiskovni konferenci je bilo 
precej govora tudi o poslovno - teh-

ki jim avstrijska vlada odteguje pra
vice kljub določilom državne pogod
be. Pri tem je poudaril popolno 
podporo, ki jo dajeta Slovenija in 
Jugoslavija boju koroških Slovencev 
in gradiščanskih Hrvatov za njiho
ve pravice.

Na Gorenjskem je bil največji 
zbor v počastitev 4. julija v Polja
nah nad Jesenicami. Na zboru je 
govorila Lidija Šentjurc, ki je ori
sala velike pridobitve osvobodilne
ga boja slovenskega in vseh drugih 
jugoslovanskih narodov.

Spominske slovesnosti so bile tu
di v številnih drugih krajih po Slo
veniji. Tako so se pri Urhu, neda
leč od Ljubljane, kjer so belogar
disti počenjali med vojno najhujša 
zverinstva proti pripadnikom osvo
bodilne fronte, zbrali na posebno 
proslavo vsi vojni in civilni inva
lidi Slovenije.

DRAGO KOŠMRLJ

Hrvaški slikar Lackovic 
razstavlja v rimskem 
«Palazzo delle esposizioni»

RIM, 5. — V največji rimski raz
stavni dvorani «Palazzo delle espo
sizioni» je župan Rima Clelio Deri
da sinoči odprl razstavo hrvaškega 
naivnega slikarja Ivana Lackoviča. 
Darida je v otvoritvenem govoru 
poudaril, da je razstava nadaljeva
nje sodelovanja Rima z Beogradom 
in Zagrebom. Rimski župan je po
dobno kot jugoslovanski veleposla
nik Miša Pavičevič, ugotovil, da 
take manifestacije prispevajo k bolj
šemu razumevanju in zbližanju med 
narodi sosednih držav.

Na otvoritveni razstavi, ki jo je 
organiziral kulturni center jugoslo
vanskih naivcev pod vodstvom oper
ne pevke Sonje Barbieri, so bili 
med drugim navzoči predsednik se
nata Giovanni Spagnolli, minister za 
zunanjo trgovino Matteo -Matteotti, 
številni' mestni svetniki, osebnosti 
umetniškega, kulturnega in javnega 
življenja glavnega mesta ter števil
ni člani jugoslovanske kolonije v 
Rimu.

Tovornjak v kanal: 
65 ljudi utopljenih

KAIRO, 5. — Kairski list «Al 
Ahram» piše v današnji številki, 
da je v zahodnem predelu egip
tovske puščave 65 ljudi utonilo, ko 
je tovornjak, s katerim so se pe
ljali, strmoglavil v obcestni kanal. 
List trdi, da od 70 potnikov, ki so 
bili namenjeni na neko ohcet, se jih 
je rešilo komaj pet, ostale pa po
grešajo in so zelo verjetno mrtvi.

ničnem sodelovanju. Na dosedanjih 
prireditvah, so domača podjetja 
sklenila več pomembnih pogodb o 
sonaložbah tujega kapitala in med 
drugim so na tak način zgradili 
tudi tovarno mavčnih oblog v Ga- 
brovici. Organizatorji pričakujejo, 
da bo letošnji sejem tudi v tem 
pogledu uspešen. Poseben pečat bo
do dale letošnjemu sejmu tudi tu
ristično - atraktivne prireditve. Že 
lani si je ogledalo te prireditve nad
17.000 domačinov in turistov Glede 
na kvalitetnejši program pa priča
kujejo letos še večji obisk. Tako bo 
13. julija gostoval Newswing kvar
tet s pevcema Otom Pestnerjem in 
Majdo Jazbec. Hkrati pa bo ta ve
čer tudi modna revija podjetja Na
nos. 14. julija bo gostoval ansam
bel Otavija Brajka iz Izole, na
slednji dan pa bo nastopila itali
janska pevka Orietta Berti s s vejim 
ansamblom. Ta dan bo tudi modna 
revija podjetja Soča. 17. julija bo 
gost sejma ansambel 777 s pevcem 
Daliborom Brunom. V posebni točki 
pa bo nastopila znana zagrebška 
humoristka Nela Eržišnik. 18 julija 
se bo predstavila sejemskim obi
skovalcem ameriška show grupa 
«Golden gate» kvartet. Na sporedu 
pa bo tudi modna revija podjetja 
Tekstilna iz Ajdovščine. Nasleunji 
dan bo nastopila italijanska skupi
na «I nuovi Angeli» z ansamblom 
«Labirint». Zadnji dan sejma, to je 
20. julija pa bo gostoval ansambel 
Lojzeta Slaka. Naj omenimo še to, 
da bo vsak večer na snoredu do
mači satirični kabaret «Prepih 74». 
Avtor je Andrej Jelačin, izvajalci 
pa bodo člani tržaškega in novo
goriškega gledališča. Večerni za
bavni spored se bo začel vsak dan 
ob 20. uri. L. O.

Kljub mobilizaciji vseh razpoložljivih policijskih sil, je uspeh pri iskanju ugrabljenega direktorja bejrutskega 
listu «An Nahar» Michela Abu Jawdeha izostal. Številni demonstranti so zato stopili na ulice, da bi spod

budili vlado, da se še aktivneje angažira v akciji za iskanje ugrabljenega časnikarja
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TROJNI NAROČEN UMOR

Obračun med tolpami 
milanskega podzemlja

Prva žrtev v Lodiju, včeraj pa sta 
bila v Milanu ubita mož in žena

............................................................................................................................................................... .

PO UMORU MISOVCA FAI VELIE V SALERNU

TOŽILEC ZAHTEVA ZA ANARHISTA 
MARINIJA 17 LET ZAPORNE KAZNI

Prihodnje dni bodo sprogovoriii Marinijevi zagovorniki, odvet
niki Torre, Piscopo, sen. Terracini in Battello iz Gorice
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TISKOVNA KONFERENCA ORGANIZATORJEV KOPRSKEGA SEJMft

Sejem «Primorska razstavlja» se uveljavlja 
v jugoslovanskem in v

Letos težave političnega in tehničnega značaja • Predviden pester zabavni spored


